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Življenje, ujeto v fotografijo 
Stare f o t o g r a f i j e nas pr i tegne jo . Icer je van je 
ujet čas. Rogašico Slatino je v svoj objeictiv ujel 
mojs te r Pel ikan (iz kn j ige Josip Pelikan -
s lovenski f o t o g r a f ) . Pri n j e m se je svoje o b r t i 
izučil t u d i z n a n celjski f o t o g r a f V i k t o r Berk. 
Repor taža na s t ran i 34. 

B a r o n i c a 
iz Cel ja 

Tea Prašek, rojena Rakuša. ž iv i med Slovenijo 
in graščino pr i Pragi . Reportaža na st rani 9. 

POLICIJSKA AKADEMIJA 
Kronika s Celjskega na strani 8. 

Nic videli nic 
slišali 

Tovariš NestI, 
direktor boš! 
Drobci p o r t r e t a odločnega moža. ki je gradil 

Velenje, s t ran 6. 

PRVI SMO! 
Rokometaši Pivovarne Laško že zmagovalci 

v skupini A. Stran 16. 

Sojenje Krist i janu Kameniku, o b t o ž e n e m u 
groz l j ivega umora , se nadaljuje. Stran 32. 

DramelJ 

Na Zlati poroki Terezije in Jožeta 
Koiarja se je zbralo pet rodov. 

Reportaža na strani 10. 



2 DOGODKI 

Miru v Savinjski dolini ne bo 
Reforma lokalne samouprave buri duhove - Katere bodo nove občine in kdo bo živel v njih? 

žalski svetniki so na ponedeljkovi izredni seji podprli prvi 
vladni predlog za določitev referendumskih območij novih 
občin. S tem so prižgali zeleno luč za pet novih občin: 
Polzela, Vransko, Braslovče, Prebold in Žalec, s čemer se 
bodo končala prerekanja samo v drugem krogu lokalne 
samouprave. Krajevne skupnosti, ki tudi po tem predlogu ne 
bodo zadovoljne s pripadnostjo bodoči občini, pa bodo 
aktivnosti za pridobitev samostojne občine nadaljevale. 

Tudi nekateri svetniki razu
mejo zdajšnjo lokalno samou
pravo kot nekaj še ne povsem 
dokončnega. Odtod tudi pre
pričanje, da bodo tiste krajev
ne skupnosti, ki s svojim polo
žajem v bodoči občini ne bodo 
zadovoljne, lahko svoje zahte
ve uveljavljale, če ne prej pa 
čez štiri leta. 

Prejšnji teden so se zvrstili 
zbori krajanov v Taboru, na 

Vranskem in Gomilskem. Na 
Vranskem so se ponovno zav
zeli za lastno občino, saj se je 
zbora udeležilo 149 krajanov, 
ki so soglasno podprli zahtevo 
za lastno občino. »S tem smo 
zanikali govorice,« pravi pred
sednik sveta Krajevne skup
nosti Vransko Franc Sušnik, 
»da je zahteva po svoji občini 
samo kaprica nekaj krajanov.« 
Zbora krajanov se je namreč 

udeležilo dvakrat toliko ljudi 
kot prejšnjega. 

Gotoveljskega zbora, pred 
tednom dni, se je udeležilo 55 
krajanov, ki se niso strinjali, 
da skupaj z Letušem, Trnavo 
in Braslovčami tvorijo novo 
občino. Izrekli so se za pripad
nost k Preboldu, kar pa v pr
vem predlogu vlade ni predvi
deno. 

Podobno tudi krajani Tabo
ra nočejo niti slišati o skupni 
občini z Vranskim. »H kateri
koli hiši pridem,« je povedala 
predsednica sveta Krajevne 
skupnosti Tabor Vida Slakan, 
»me vprašajo, če smo popusti
li. Z Vranskim nimamo nič 
skupnega, čeprav ne naspro
tujemo njihovim zahtevam po 
lastni občini. Samo brez nas.« 

Prejšnji teden so se sestali 
tudi predsedniki svetov kra
jevnih skupnosti Petrovče, 
Galicija, Ponikva, Šempeter, 
Vrbje, Griže, Liboje, Gotovlje 
in Žalec, ki so se strinjali, da 
se zadnje čase v dolini ukvar
jajo samo še s vprašanjem 
reforme lokalne samouprave. 
»Skrajni čas je , da razbijemo 
občino, opustimo tri leta sta
re prepire in gremo naprej,« 
pravi predsednik sveta Kra
jevne skupnosti Gotovlje He
nrik Krajnc. Zato so predla
gali, da se preuči možnost, po 
katerem bi imela vsaka kra
jevna skupnost v občinskem 
svetu vsaj en sedež. »Na ta 
način bi bili enakopravno za
stopani vsi lokalni interesi,« 
meni Krajnc. 

V Savinjski dolini se doma
la vsi zavedajo, da miru drugi 
krog lokalne samouprave ne 
bo prinesel. Mnogi se bojijo, 
da bo tudi tokrat politika re
kla svoje, zato so nekateri 
svetniki na ponedeljkovi seji 
predlagali referendum. Jan
ko Kos je tudi menil, da pro
jekt morda ni bil dobro pri
pravljen in da bi bilo treba 
sprejete kriterije vendarle 
upoštevati. »Ponovno dajemo 
skupaj ljudi, ki tega nočejo,*s 
tem pa ničesar ne rešimo,« je 
menil Kos. 

Ne glede na to, koliko občin 
bo nastalo na območju seda
nje, na istem mestu se bodo 
slej ko prej znova pogovarjali 
o novih. 

VESNA LEJIČ 

Prenos rentgenske slike na 
daljavo 

Podjetje S-soft iz Petrovč je v torek v Žalcu predstavilo 
obsežen računalniški projekt, uporaben na področju 
zdravstva, ki omogoča izjemno hiter prenos rentgenske 
slike prek Interneta ter posvetovanje na daljavo. 

Avtor projekta SX-ray sistem, ki je novost znotraj uvajanja 
računalniške tehnologije v slovenske zdravstvene ustanove, 
je Uroš Šmon. Na predstavitvi, na katero so prišli zdravniki 
iz številnih slovenskih krajev, je nanizal vrsto problemov pri 
danes obstoječem arhiviranju podatkov in rentgenskih shk, 
pri tem pa je poudaril še zlasti problem velikosti arhivov, ki v 
bolnišnicah in zdravstvenih domovih po nepotrebnem zav
zemajo zelo veliko prostora. Sistem SX-ray, njegov osnovni 
namen je shranjevanje medicinskih slikovnih podatkov, 
omogoča z digitalizacijo slik shranjevanje na izredno majh
nem-prostoru. Arhiv s sto tisoč rentgenskimi slikami je lahko 
shranjen na približno tisoč CD ploščah. Pomembna prednost 
je , da so rentgenske slike za uporabnika sistema v vsakem 
trenutku dosegljive. Na predstavitvi so prenos rentgenske 
slike prek interneta prikazali tudi praktično: iz Kopra so 
prejeli rentgenski posnetek v manj kot minuti. KL 

Ukročena elektrika na ogled 
V Celjskem domu so v organizaciji podjetja Fit-media v ponedeljek odprli razstavo 

Ukročena elektrika, posvečeno življenju in delu velikega izumitelja in elektrotehnika 
Nikole Tesle. Razstava je namenjena zlasti šolarjem, ki se odločajo za organizirane oglede, 
do vključno nedelje pa si jo lahko ogledajo tudi vsi, ki jih elektrika in Teslova odkritja 
zanimajo. 

Razstavo je pripravil dr. Orest Jarh , prvič pa so jo postavili na ogled lani maja, ko so v okviru 
Tehniškega muzeja Slovenije v Bistri odprli tudi samostojni Elektro oddelek. Do nedelje bo na 
ogled v Celju, zatem pa se razstavni eksponati selijo še v Maribor, v mesto, kjer je Nikola Tesla za 
nekaj mesecev dobil svojo prvo zaposlitev. Razstavo Ukročena elektrika, ki so jo gmotno podprli 
v Mestni občini Celje, ministrstvu za znanost in tehnologijo. Termoelektrarni Šoštanj, Elesu in 
Elektro Celje, si v Celjskem domu obiskovalci, s strokovnim vodstvom in prikazom delovanja 
posameznih naprav, lahko ogledajo vsak dan med 9. in 17. uro, vstopnice so po 300 tolarjev za 
skupine ter po 400 tolarjev za otroke in 450 tolarjev za odrasle. IS, Foto: GK 

Vrsta pred domom 
Bodo Šentjurcani in Slatincani rešili Šmarcane? 

Na sprejem v šmarski upo
kojenski dom čaka trenutno 
152 prosilcev. Za različne 
oddelke je različna čakalna 
doba. Tako morajo pokretni 
občani čakati skoraj eno le
to, nepokretni pa nad pol 
leta. 

V domu, kjer je prostor za 
200 oskrbovancev, je še bolj 
dolgo treba čakati na uresni
čenje želje po bivanju v eno
posteljni sobi (leto in pol). 
Velike potrebe rešujejo na raz
lične načine, med katerimi se 
je dobro uveljavilo javno delo 

pomoči na domu. Pri tem so 
spet težave, saj je premalo po
trebnega kadra, delavci pa 
imajo za koristnike na voljo 
premalo ur. V Šmarju pri Jel
šah iščejo rešitev tudi v pro
gramu dnevnega varstva odra
slih. 

Predstavniki Rogaške Sla
tine, kjer želijo graditi dom 
upokojencev, so se decem
bra sestali s predstavniki 
pristojnega ministrstva. V 
tem tednu se bo njihov ob
činski svet odločil o sofinan
ciranju izgradnje v obdobju 
1999-2001. V domu bi bilo 60 
postelj, občina pa je priprav
ljena prispevati 40 odstotkov 
sredstev. 

V šmarskem domu so v za
četku meseca odprli nov, ta-
koimenovani dementni odde
lek. Tam oskrbujejo lažje mo
tene starostnike, pri tem pa 
ustrezni kader še iščejo. V ob
novljenih prostorih je šest os
krbovancev, vendar načrtujejo 
širitev. 

V zvezi s številnimi vlogami 
za sprejem v šmarski dom pri
čakujejo precej od odprtja no
vega doma, ki ga gradijo v 
Šentjurju. Med šestdesetimi 
oskrbovanci, ki so iz šentjur
ske občine, jih je le deset izra
zilo željo po preseh^vi. V 
Šmarju menijo, da bo more
bitno jesensko odprtje šent
jurskega doma zmanjšalo šte
vilo vlog s šentjurskega in celj
skega območja. Tako bi lažje 
ugodili mnogim prošnjam z 
obsoteljsko-kozjanskega ob
močja. 

Tudi v teh krajih se življenj
ska doba podaljšuje, zdravs
tvena oskrba je vse bolj učin
kovita, starejši pa so vse bolj 
prepuščeni sami sebi. Njihovi 
otroci so se preselili v druge 
kraje, veliko pa jih je tudi brez 
otrok in drugih bližnjih sorod
nikov. Zato se nameravajo loti
ti gradnje doma tudi v občini 
Rogaška Slatina, o tem pa raz
mišljajo prav tako v Podčetrt
ku. 

BRANE JERANKO 

Varnejša vožnja 
skozi Laško 

Predstavniki občine Laško 
so se prejšnji teden s pred
stavniki ministrstva za pro
met in zveze ter Slovenskih 
železnic dogovorili, da bodo 
še letos skupaj pričeli obnav
ljati magistralno cesto med 
Debrom in Laškim ter želez
niški podvoz pri Petrolovi 
bencinski črpalki. 

Naložba velja okrog 320 mi
lijonov tolarjev, od tega bo sa
mo rekonstrukcija magistral-
ke stala 220 milijonov tolarjev. 
V prvi fazi bodo obnovili in 
posodobili cestni odsek od 
Debra do bencinske črpalke 
INA, kmalu pa bodo pripravili 
še projektno dokumentacijo 

za rekonstrukcijo ceste od čr
palke do zdravilišča. V obnovo 
je vključena tudi ureditev pre
hoda za pešce. Rekonstrukcija 
magistralke naj bi bila konča
na v dveh letih, v državnem 
proračunu pa je letos za ta 
namen rezerviranih 80 milijo
nov tolarjev. 

Ureditev železniškega podvo
za in križišča pri Petrolovi čr
palki bo stala 100 milijonov to
larjev, vendar se predstavniki 
občine Laško, Slovenskih želez
nic in direkcije za ceste še niso 
dogovorili, kolikšen delež bo 
prispeval vsak od njih. Laščani 
predlagajo, da bi naložbo sofi
nancirali po tretjinah. JI 

PO DRŽAV 
Proračun gre 

naprej 
UUBUANA, 22. januj 

ja (Večer) - Podobrih dvi 
dneh razprave so poslat 
državnega zbora s 43 glas 
vi za in 29 proti sklenili, 
bodo nadaljevali postop 
sprejemanja proračuna 
leto 1998, kakršnega ; 
predlagala vlada. Proti 
glasovali poslanci SDS 
SKD, ki so menili, da ni 
izpolnjeni pogoji za glas 
vanje, ker vlada k predlo 
še ni poslala vseh osnutk 
finančnih načrtov agen 
in skladov. 

Sporni zakoni 
UUBUANA, 26 . janui 

ja (Delo) - Društvo davčn 
svetovalcev Slovenije je i 
ustavno sodišče vložilo p 
budo za presojo ustavnoi 
in zakonitosti odločb, ki 
je ustavno sodišče izd^ 
22. januarja in v kater 
med drugim določa, da s 
zakona o prometnem dal 
ku in o prispevkih za s 
cialno varnost začela velj« 
dan po objavi v uradne 
listu, to je 18. januarja, t 
rej za nazaj. Davčni svei 
valci trdijo, da bi moii 
ustavni sodniki obe določ 
razveljaviti in napoveduj 
jo, da se bodo obrnili i 
evropsko sodišče, če si 
vensko ustavno sodišče n 
hove pobude ne bo ohri 
navale. i 

Opozori la j 
UUBUANA, 27. j a n u | 

ja (STA) - Mednarodni d 
narni sklad je v svojem U 
nem poročilu o stanju slo 
venskega gospodarstvi 
ocenil, da mora Sloveniji 
pospešiti strukturne spre 
membe in biti previdna, to 
gre za povečanje proračun 
skega primanjkljaja, ki na 
bi znašal 1,5 odstotka brult 
domačega proizvoda. Med 
narodni denarni sklad opo 
zarja, da se je inflacija pc 
večala, prav tako brezpo 
selnost, in poziva sloven 
ske oblasti, naj v proračuni 
za letos zmanjšuje zlasti iz 
datke na področju stroško' 
za zaposlene v državu 
upravi. Poziva tudi k libera 
lizaciji finančnega sektorja 

Trdinov vr l i 
UUBUANA, 22. januai 

ja (Večer) - Minister 
obrambo Tit Turnšek je za 
gotovil, da bo javnost k mali 
celovito obveščena o prim? 
ru obveščevalcev, ki so i' 
zaradi nedovoljenega preho 
da meje prijeli na Hrvaškem 
in zanikal, da slovenska voj 
ska zapušča Trdinov vrb 
Očitno pa so .sporno točKc 
na slovensko-hrvaški m^' 
obveščevalci zapustili že 
ni. Izjave podpredsednik^ 
vlade Marjana Podobnika 
da gre za zaroto proti Sli^ 
Turnšek ni hotel komentira
ti. Oba nespretna vojaška 
huna sta začasno suspendi; 
rana, enako tudi njun Š̂ ' 
Vladimir Šaponja, ki je 
odpovedal službo, razrešite^ 
pa grozi direktorju varnost' 
no-obveščevalne službe J^' 
nezu Sečniku. 
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Stopnišče brez dvigala 
Djjaki zaključnih letnikov srednjih šol pred odločitvijo za študij - 9. februarja tudi Razpis za vpis v srednje šole 

Tedni, ki prihajajo, bodo za 
generaciji osnovnošolcev in 
srednješolcev, ki letos zaklju
čujeta šolanje, vse prej kot 
brezskrbni in prijetni. Oboji 
so namreč pred odgovorno in 
pomembno odločitvijo, kje in 
kako nadaljevati šolanje. Bo
doči študentje imajo zadnjih 
štirinajst dni že v rokah Raz
pis za vpis v prvi letnik v 
študijskem letu 1998/99 za 
obe univerzi ter samostojne 
visokošolske zavode, osnov
nošolci pa bodo razpis, le da 
za vpis v srednješolske pro
grame, prejeli predvidoma 
drugi teden februarja, saj izi
de v ponedeljek, 9. februarja. 

v vseh šolah so se svetoval
ni delavci, ki usmerjajo in sve
tujejo mladim ob sprejemanju 
poklicnih odločitev, dobro pri
pravili. Svetovalni delavci v 
celjskih srednjih šolah so, de
nimo, v prvi polovici meseca 
imeli posvet s predstavniki 
vpisnih služb obeh univerz, po 
besedah vodje srednješolskih 
svetovalnih delavcev Ivanke 

Fedensberg pa so izvedeli vr
sto konkretnih in uporabnih 
informacij. 

Po podatkih zadnjih let je 
za študijsko leto 1998/99 v 
Sloveniji na obeh univerzah 
in samostojnih visokošolskih 
zavodih razpisanih največ 
prostih študijskih mest do
slej, saj bomo z oktobrom v 
Sloveniji lahko imeli 20.574 
študentov prvih letnikov. Za 
univerzitetne programe, v 
rednem in izrednem študiju, 
je na voljo 10.696 mest, za 
visokošolske strokovne pro
grame pa 9.878 študijskih 
mest. 

V samem vpisnem postop
ku, s katerim so dijaki dobro 
seznanjeni, ni večjih novosti, 
vseeno pa velja opozoriti, da 
je zadnji rok za prijavo 6. 
marec, ko morajo bodoči štu
denti na vpisni službi obeh 
univerz poslati Prvo prijavo 
za vpis v 1. letnik. Še pred 
tem, 13. februarja za redne 
študente in 14. februarja za 
izredne študente, pa bodo vsi 
visokošolski zavodi organizi
rali informativna dneva. 

O tem, kakšne bodo možnosti v študijskem letu 1998/99 
za študij v Celju, je trenutno še prezgodaj pisati. Vse je 
namreč odvisno od tega, kakšne bodo študijske namere in 
kolikšen bo sploh interes mladih za študij v mestu ob 
Savinji. Skoraj zanesljivo bodo v prostorih bivše Komunale 
sedeli študentje visokošolskega strokovnega programa 
strojništva, razpisanih pa je tudi 60 mest za redni visokošol
ski študijski program gradbeništva, izredni študij poslovne 
ekonomije Elconomsko poslovne fakultete Univerze Mari
bor (ob vsaj 30 prijavljenih kandidatih), pod vprašajem pa 
je še program razrednega pouka Pedagoške fakultete Uni
verze Maribor, ki ponuja možnost organizacije študijskih 
skupin z vsaj 30 kandidati po različnih krajih Slovenije. 
Fakulteta za pomorstvo in promet Univerze Ljubljana pa 
ponuja možnost izrednega visokošolskega strokovnega štu
dija tehnologije prometa (ob vsaj 40 prijavljenih kandida
tih). 

Za osmošolce oziroma učen
ce, ki zaključujejo osnovnošol
sko šolanje, bosta informativ
na dneva v vseh srednjih šolah 
prav tako v petek in soboto, 13. 
in 14. februarja, svoje prijave 
za vpis v 1. letnik srednješol
skega izobraževanja pa bodo 
morali odposlati do 11. marca. 

Za obema generacijama, ta
ko osnovnošolci kot srednje
šolci, je že veliko prehojenih 
stopnic, a tiste najbolj strme in 

za izbiro pravega poklica mor
da tudi najusodnejše, kjer si 
resnično ne morejo pomagati 
z nobenim dvigalom, bodo 
morali prehoditi v prihodnjih 
tednih. 
^ ^ IVANA STAMEJČIČ 

Vecja natalileta 
Ljubno je ena redkih občin, 

kjer v zadnjih letih število roj
stev preseglo umrljivost. 

Lani se je rodilo 33 novoro
jenčkov, občina pa je vsake
mu podarila hranilno knjigo z 
10.000 tolarji. Letos bodo zne
sek celo zvišali in dodali dari
lo z oblačili, županja Anka 
Rakun pa je tudi napovedala, 
da bo obiskala vsako družino 
z novorojenčkom. Ž.Z. 

KAPIO...CEUE 

Plin še vedno najcenejši 
Celjska Energetika je lani 

nadaljevala s pospešeno iz
gradnjo plinovodnega siste
ma v občini in zgradila 8,6 
kilometra omrežja in 3,7 ki
lometra priključkov in tako 
dobila 405 novih odjemal
cev plina. Celotno omrežje v 
občini tako obsega že več 
kot 100 kilometrov. 

Z lansko akcijo niso preveč 
zadovoljni, saj so plinificirali 
območji Polul in Ljubečne. Na 
Polulah je bil odziv krajanov 
dober, medtem ko se na Lju-
bečni kljub precejšnji propa
gandni akciji krajani niso v 
velikem številu odločili za 
plinski priključek. Plin pa je 
med gorivi še vedno najcenej
ši in tudi z ekološkega vidika 
najprimernejši, zato bi morali 
z ugodnejšimi krediti spod
buditi zlasti tiste, ki se v cen
tru mesta še vedno ogrevajo 
z drugimi gorivi. 

Prav zaradi nizke cene plina 
(ta je pri generalnem dobavi
telju od začetka leta dražji za 
6,8 odstotka) so v Energetiki 
izračunali, da bi podražitve, ki 
jih predlagajo, ne pomenile 
bistveno večjih stroškov v 
družinskih proračunih. Pri ti

stih, ki plin uporabljajo za ku
hanje in porabijo pribhžno 5 
kubičnih metrov mesečno, bi 
predlagani 35-odstotni dvig 
pomenil 120 tolarjev več na 
mesec. Pri stroških za ogreva
nje tople vode bi takšen dvig 
cene predstavljal 482 tolarjev 
več. Predlagana 17-odstotna 

podražitev pri kompletni oskr
bi hiše (okrog 2 tisoč kubičnih 
metrov porabe) pa bi letno 
pomenila za 11.500 tolarjev 
večji strošek. O teh podraži
tvah bo odločal celjski mestni 
svet na eni prihodnjih sej in če 
bodo sprejete, bi začele veljati 
s 1. marcem. TC 

Zrelostni izpit sodelovanja 
župani občin Velenje, Šo

štanj in Šmartno ob Paki so 
prejšnji petek podpisali z di
rektorjem Komunalnega 
podjetja Velenje pogodbo o 
uporabi in upravljanju ko
munalne infrastrukture. 
mmm mmmm 

župani Srečko Meh, Ivo Ra
kun in Bogdan Menih so z 
zadovoljstvom ugotovili, da so 
s podpisom zaključili eno iz
med najvažnejših nalog spo
razuma o delitvi skupnega 
premoženja treh šaleških ob

čin, pred reformo lokalne sa
mouprave združenih v eno 
občino. Hkrati so s tem opravi
li zrelostni izpit korektnega 
sodelovanja, tako med politiki 
kot delavci komunalnega gos
podarstva. Podpis pogodbe je 
z odobravanjem sprejel tudi 
Marjan Jedovnicky, direktor 
Komunalnega podjetja d.d. 
Velenje, ki si je kot izvajalec 
gospodarskih javnih služb na
ložilo odgovorno nalogo. S po
godbo, ki določa solastniške 
deleže občin na področju ko
munalne infrastrukture, so 

natančno opredelili način in 
pogoje za uporabo in upravlja
nje komunalne infrastrukture. 
Občine dajejo komunalno in
frastrukturo v uporabo in 
upravljenje podjetju zato, da 
bi lahko še naprej zagotovile 
kakovostno in nemoteno iz
vajanje gospodarskih javnih 
služb. Uporaba in upravljanje 
sta brezplačni, vendar mora 
podjetje pri tem ravnati kot 
dober in skrben gospodar. Ob
čine so ohranile pravico nad
zora nad izvajanjem pogodbe. 
• • • • • • • JOŽE MIKLAVC 

S podpisom pogodbe o uporabi komunalne infrastrukture so župani šaleških občin zaključili 
eno izmed najpomembnejših nalog sporazuma, ki zadeva delitev nekdanjega skupnega 

premoženja. 

Za najmlajše 
Na prostorsko stisko in 

druge težave v ljubenskem 
otroškejn vrtcu že dlje časa 
ppozarjajo tudi pristojne 
inšpekcijske službe, ki ce
lo grozijo z začasno zapo
ro objekta. 

Večino težav bodo odpra
vili s širitvijo osnovne šole, v 
l^ateri vrtec tudi gostuje. V 
ta namen so se na Ljubnem 
lani odločili za krajevni sa-
trioprispevek, za kvalitet-
-^ejše delo pa je občina vrtcu 
podarila televizor in video-
rekorder. Ž.Z. 

POSVETU 

Piše: DAMJAN KOSEC, 
POPtv 

Clintonove spolne 
igre 

čeprav so se te dni po svetu 
odvijali precej pomembni 
dogodki - obisk papeža na 
Kubi, pa zaostrovanje iraš
ke krize in bližnjevzhodni 
mirovni proces - so mediji po 
svetu več pozornosti posve
čali pikantnostim na račun 
spolnih afer ameriškega 
predsednika Clintona. 

Na dan je pricurljala novica, 
da je ena od prič v procesu 
Paule Jones proti Clintonu 
(toži ga zaradi spolnega nadle
govanja), pod pritiskom pred
sednika lagala pod prisego. 
24-letna Monica Lewinsky, 
pred leti pripravnica v Beli 
hiši, je zanikala vsakršne od
nose s predsednikom. Zdaj pa 
so na dan prišli trakovi, ki jih 
je posnela njena prijateljica 
(tudi ona je delala v Beli hiši) 
in govorijo o razmerju med 
predsednikom in mlado pri
pravnico. Clinton je zanikal, 
da bi imel z zelenooko Moni-
co seksualno razmerje, prav 
tako pa je zanikal, da bi sku
paj z Vernonom Jordanom 
(vplivnim odvetnikom in nje
govim osebnim prijateljem) 
Monico Lewinsky nagovorila, 
naj laže sodnikom. Sicer je 
priznal, da je mladi uslužben
ki v letih 95?96 dajal osebna 
darila, to pa je tudi vse. Po 
pripravništvu v Beli hiši se je 
Monica zaposlila v Pentago-
nu, decembra lani pa je pre
sedlala h korporaciji Revlon, 
kjer so jo zdaj, zaradi preveli
ke (negativne) publicitete od
pustili. Pri Revlonu so jo vzeli 
na priporočilo prej omenjene
ga Clintonovega prijatelja Jor
dana. Na dan pa so prišle še 
druge podrobnosti v zvezi s 
predsednikovo »umazano« 
preteklostjo. Na zadnjem pri
čevanju naj bi namreč priznal, 
da je imel v 70-ih, ko je bil še 
guverner T Arkansasu, spolno 
razmerje z Geniffer Flowers. 
Pred šestimi leti, ko se je prvič 
potegoval za predsedniški 
stolček, je ovrgel vse očitke 
Flowersove o 12-letnem raz
merju. Tudi tokrat je po več 
dneh molka odločno trdil, da 
ni nikoli seksal z Monico Le-
winsky. Zadnje raziskave ka
žejo, da mu iz dneva v dan 
zaupa in verjame vse manj 
Američanov. Če mu bodo do
kazali, da je krivo pričal oz. 
da je namerno oviral preiska
vo, mu sledi impeachment, 
kar pa pomeni tudi (verjeten) 
odstop s položaja predsedni
ka. Vse več pa je ugibanj, da 
namerava predsednik odvrniti 
pozornost od svojih spolnih 
afer s kakim drastičnim ukre
pom - recimo z letalskim na
padom na uporni Irak. 

Papež obiskal 
Kubance 

Papež Janez Pavel II. si je 
za svoje 81. potovanje izbral 
Kubo, zadnjo komunistično 
trdnjavo pred nosom Ameri
ke. 

Zato so bila pred in med 
petdnevnim obiskom na oto
ku, o katerem je ves svet govo
ril, da je zgodovinski, številna 

-ugibanja, kako se bo poglavar 
katoliške cerkve ujel z el ko
mandantom, 

strom. Sprejem svetega očeta 
na letališču in tudi drugod je 
bil prav prisrčen, pa tudi sam 
obisk je bil precej po meri 
dosmrtnega voditelja Kube. 
77-letni Janez Pavel II. je na
mreč v glavnem v vseh svojih 
govorih obsojal gospodarski 
embargo, ki so ga ZDA uvedle 
proti Kubi pred 35 leti. Kar pa 
je bilu Castru manj všeč, je 
bilo papeževo zavzemanje za 
izpustitev več sto političnih 
zapornikov, za katere kuban
ski režim pravi, da so navadni 
razbojniki. Papež je tudi rad 
poudarjal, da se mora Kuba 
odpreti svetu, svet pa se mora 
približati Kubi. Kar se je (ven
dar samo med papeževim obi
skom) tudi zgodilo. Na osred
njem Trgu revolucije, ki je si
cer nekajkrat letno rezerviran 
za več ur dolge govore 71-
letnega Castra, se je svetila več 
metrov velika podoba Jezusa 
Kristusa. Nekateri so postavi
tev Odrešenika primerjali kar 
s padcem berlinskega zidu. 
Ali bo tudi obisk papeža na 
otoku prinesel take posledice 
kot zrušitev zidu, pa bo vidno 
že dokaj kmalu. 

Havlu še en 
mandat 

Vaclav Havel bo še nasled
njih pet let vodil Češko repub
liko. Tako so se odločili po
slanci (Čehi predsednika ne 
volijo neposredno), pa tudi 
javnomnenjske raziskave 
kažejo, da ga podpira okrog 
70 odstotkov ljudi. 

Vendar pot do njegovega us
peha ni bila tako gladka, saj so 
ga izvolili šele v drugem krogu, 
pa še takrat je komajda dobil 
zadostno število glasov. Politič
ni opazovalci menijo, da so se 
mu z glasovanjem proti najver
jetneje maščevali privrženci 
nekdanjega premiera Klausa, 
saj je Havel odigral pomembno 
vlogo pri njegovem odstopu. 
Da nadaljnjih pet let za Havla 
ne bo lahkih priča tudi dejstvo, 
da bi zaradi strankarskih 
spletk utegnil odstopiti tudi se
danji premier Tošovski, kar bi 
za Češko pomenilo že drugo 
politično krizo v zelo kratkem 
času. To pa za državo, ki se 
intenzivno pogaja z Natom in 
Evropsko unijo, ne bi bilo naj
bolje. V naslednjih petih letih 
se bo tako pokazalo, ali je bilo 
Havlovo predsednikovanje, se
stavljeno iz na eni strani nad-
strankarstva, na drugi strani pa 
poseganja v strankarske spore, 
pravilno. Pa še to: 61-letni 
predsednik je bil v drugem 
krogu sicer edini kandidat, v 
prvem pa sta se za predsedniš
ki položaj potegovala še 61-
letni komunist Stanislav Fisc-
her in 47-letni ultranacionalist 
Miroslav Sladek. 

Piše: DAMJAN KOSEC, 
POPtv 
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Zdravilišče Lašico 
bo gradilo nov hotel 

Za nove naložbe v letu 1998 preko 600 milijonov tolarjev - Število domačih in tujih 
gostov vse bolj narašča 

v Zdravilišču Laško so za
ključili še eno uspešno po
slovno leto. Celotni prihodek 
družbe se je v primerjavi z 
letom 1996 povečal za četrti
no in je znašal 1,1 milijarde 
tolarjev, čistega dobička bo 
za dobrih 50 milijonov tolar
jev. Leto 1997 so zaznamova
le tudi nekatere pomembne 
naložbe, s katerimi je zdra
vilišče obogatilo svojo os
novno in dodatno ponudbo. 

Zdravilišče se iz znanega in 
cenjenega rehabilitacijskega 
centra vse bolj razvija v pravo 
zdravilišče s kakovostno me
dicinsko ponudbo in vsemi tu
rističnimi storitvami, ki iz leta 
v leto privabljajo v Laško tudi 
vse več dopustnikov, željnih 
zdravja, rekreacije in zabave. 
Lani so v zdravilišču zabeležili 

52.480 nočitev, kar je za 9 
odstotkov več kot leta 1996, 
število gostov, med katerimi je 
bilo 8 odstotkov tujcev, pa se 
je v primerjavi z letom poprej 
povečalo za 34 odstotkov. 
Med gosti, vseh je bilo blizu 
10 tisoč, je vse manj takšnih, 
ki prihajajo v Laško z napotni
co in vse več pravih turistov. 
Zelo se je povečalo tudi število 
dnevnih gostov. V notranjem 
in zunanjem bazenu so jih v 
celem letu našteli preko 150 
tisoč, savne je obiskalo 16.500 
ljudi, vse večja gneča pa je 
tudi za masaže in za vse vrste 
kopeli. 

Direktor zdravilišča mag. 
Roman Matek je povedal, bo 
uprava podjetja predlagala, da 
bi celotni lanski dobiček na
menili za razvoj, to je za nove 
naložbe, ki bodo tudi letos 
obsežne in bodo veljale okrog 

600 milijonov tolarjev. Že v 
začetku prihodnjega meseca 
bodo pričeli graditi energet
sko postajo, ki bo omogočila 

prehod ogrevanja na plin, 
preuredili bodo osrednji no
tranji del zdravilišča in uredili 
novo gostinsko ponudbo pred 
kopališčem, novo podobo pa 
bodo dobili tudi prostori za 
masaže in termoobloge v 1. 
nadstropju hotelske zgradbe. 
Predvidoma v drugi polovici 
leta bodo v zdravilišču pričeli 
obnavljati notranji bazen, 
hkrati z njim pa bodo obnovili 
tudi garderobe in savne. Dela 
bodo obsežna, saj naj bi po 
načrtih, ki jih je naredil ljub
ljanski Studio Rebeka, ob sta
rem bazenu zgradili še dva 
manjša ter s tem povečali ko
palne površine za 300 kva
dratnih metrov. Nad bazenom 

bodo zgradili nove prostore za 
fizioterapijo, sedanje v hotelu 
Vrelec pa bodo preuredili v 
osemnajst dvoposteljnih sob. 

Čeprav bo temeljita obnova 
notranjega bazena trajala kar 
tri leta in bo stala blizu 500 
milijonov tolarjev, vodstvo 
zdravilišča že razmišlja o no
vih naložbah. Poleg depan-
dans v Debru, ki jih namera
vajo preurediti v dom za sta
rejše, so nedavno objavili raz
pis za izbor idejnih rešitev in 
projektov za nov hotel, ki naj 
bi ga zgradili na levem bregu 
potoka Rečica tik ob zdraviliš
kih zgradbah. 

JANJA INTIHAR 
Foto GREGOR KATIC 

Notranji in zunanji bazen, ki so ga zgradili leta 1996. sta lani privabila v Zdravilišče Laško 
preko 150 tisoč kopalcev. 

» Polzela« se modernizira 
V delniški družbi Polzela, 

tovarni nogavic, se zavedajo, 
da bodo le z vlaganji v opremo, 
ljudi in okolje lahko stopali v 
korak s svojo konkurenco. 

Do leta 2000 so sklenili pos
pešiti razvojno investicijski ci
kel z vlaganji v opremo, ener
getiko, ekologijo, nove progra
me, informatiko, kadre, kako
vost in trg. Vrednost načrtova
nih vlaganj do leta 2000 je 
deset milijonov mark. 

Prejšnji konec tedna so v 
okviru tega programa uvozili 
več sodobnih pletilnih strojev 

za proizvodnjo moških noga
vic z blagovno znamko Polze
la v vrednosti 800 tisoč mark. 
Nogavice, ki jih izdelujejo na 
teh strojih, uspešno tržijo za
radi uporabe naravnih in eko
loško neoporečnih surovin. 

Polzela d. d., ki je eden iz
med večjih proizvajalcev no
gavic v Evropi, je razvojno ak
tivna družba, ki se prilagaja 
spremembam v okolju in dela 
na prehodu iz kakovosti v od
ličnost ponudbe vseh vrst no-
gavičarskih izdelkov. 

T. TAVČAR 

Na strojih, ki so jih dobili prejšnji teden, bo proizvodnja 
stekla v najkrajšem možnem času. 

NOVO NA BORZI 

Kompasova sklada prva 
Po dolgem času, ko so neka

teri vlagatelji že začeli dvomiti, 
da bo delnice privatizacijskih 
skladov, ki so jih dobili v zame
no za certifikat, sploh mogoče 
prodati preko borze, se je tudi 
to zgodilo. V petek, 23. januar
ja, so začeli trgovati z delnica
ma Kompas sklad 1 in Kompas 
sklad 2. Investicijska sklada 
upravlja družba za upravljanje 
Divida d.d. Osnovni kapital 
pooblaščene investicijske druž
be Kompas sklad 1 je 4,097 
milijarde SIT, Kompas sklada 2 
pa 4,346 milijarde SIT. Oznaka 
za trgovanje za Kompas sklad 1 
je KSIR, za Kompas sklad 2 pa 
KS2R. Prvi dan trgovanja je bil 
enotni tečaj delnice KSIR 224 
SIT (najnižji tečaj 200 SIT, naj
višji tečaj 240 SIT za delnico). 
Enotni tečaj za delnico KS2R pa 
je bil 207 SIT (najnižji tečaj 150 
SIT, najvišji tečaj 216 SIT) za 
delnico. 27. januarja je bil enot
ni tečaj za delnico KSIR 179 
SIT, za delnico KS2R pa 167 
SIT. Tečaja omenjenih delnic 
sta trenutno relativno nizka, za 
kar pa je več vzrokov. Glavni je 
po moje ta, da se država še ni 
odločila, kako bo zapolnila pri
vatizacijsko vrzel. 

Pred koncem preteklega le
ta smo se vsi, ki trgujemo z 
delnicami, spraševali, kaj bo s 
tečaji delnic po novem letu. 
Mnogi so napovedovali padec 
tečajev delnic, kar se pa ni 
uresničilo. To je razvidno iz 
gibanja SBI (Slovenskega 
borznega indeksa). Ta je bil 
27. januarja 1.406 točk, konec 
leta 1997 pa je bil SBI 1.405 
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točk. Tečaji večine delnic, ki 
sestavljajo borzni indeks, so 
torej rahlo narasli. Tečaji del
nic, ki so letos začele kotirati 
na borzi, pa so zanihali navz
dol glede na vrednosti, ki so 
bile dosežene prve dni trgova
nja. Tečaj delnice Fructala iz 
Ajdovščine (FRAG) je padel za 
19 odstotkov (v torek 1500 SIT 
za delnico), tečaj delnice Inte-
reuropa Koper (lEKG) je padel 
za 24 odstotkov (v torek 1700 
SIT). Prometa na borzi je rela
tivno malo, kar potrjuje tezo, 
da se kupci in prodajalci ne 
morejo odločiti ali naj delnice 
kupujejo ali prodajajo. Urad
ne objave letnih poslovnih re
zultatov bodo dober pokaza
telj za kupce in prodajalce del
nic. Pomembno je tudi, kako 
se bodo odločali tuji naložbe-
niki. 

Naše vode 
privlačijo 

v petnajstih slovenskih 
zdraviliških krajih so z lan
skimi rezultati večinoma za
dovoljni. Povsod so število 
prenočitev povišali oziroma 
ohranili na dosedanji ravni. 

V slovenskih zdraviliških 
hotelih so lani sprejeli 5 od
stotkov več gostov ter zabele
žili 9 odstotkov več njihovih 
prenočitev. Med skoraj tristo 
tisoč gosti je bilo U odstotkov 
več tujcev, število domačih pa 
se je povišalo za odstotek. 

Število tujih prenočitev je 
bilo lani višje kar za 17 odstot
kov, število domačih za 5. 
Med zdravilišči so najvišje po
večanje zabeležili v novih Ter
mah Portorož (za več kot po
lovico), sledi jim pa Rogaška 
Slatina (14 odstotkov več). 
Med zdravilišči, ki so število 
prenočitev lani povišali, so 
Zdravilišče Laško (za 9 odstot
kov), Terme Zreče (za 7 od
stotkov) in Terme Dobrna (za 
2 odstotka). 

V Atomskih toplicah in v 
Topolšici so po podatkih Gos
podarske zbornice Slovenije 
(Združenje za turizem in go
stinstvo) ohranili dosedanje 
število prenočitev. B. J . 

Industrijske prodajalne 
Upravna enota Žalec bo jutri, v petek, 30. januarja popoldne, 

v hotelu Žalec predstavila turistično publikacijo Industrijske 
prodajalne Spodnje Savinjske doline. Sodelovala bodo mnog^ 
podjetja iz Žalca in okoliških krajev, ki se bodo predstavila s 
svojimi izdelki, reklamnimi materiali, vzorci, degustacijo i" 
tudi z modno revijo, umetnostna zgodovinarka Milena Moškofl 
pa bo spregovorila o industrijski tradiciji Spodnje Savinjski 
doline. 

BAROMETE] 
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Cenejša posojilu 
za podjetja 

Nova Ljubljanska banka j( 
z novim letom znižala reali^j 
obrestne mere za posojil 
prebivalstvu ter za posojil^ 
pravnim osebam in zasebni^ 
kom. Izhodiščna obrestnj 
mera za prvovrstne komiten. 
te znaša za kratkoročna po. 
sojila 6 odstotkov letno, za 
investicijska posojila do sed 
mih let pa 7,5 odstotka letno, 
Nižje obrestne mere veljajo 
tudi za posojila podjetjem po 
načelu tekočega računa, in 
sicer 7,25 odstotka letno, 
banka pa je pripravila tudi 
posebno ugodno ponudbo 
za kreditiranje uvoza blaga 
in storitev, saj znašajo 
obrestne mere za tovrstna 
posojila 5 oziroma 6 odstot
kov letno. V NLB so prepri
čani, da bodo konkurenčne 
obrestne mere gotovo pris
pevale k boljši naložbeni de
javnosti v slovenskem gos
podarstvu. 

Poslovanje Z | 
Rusko federacijo 
Območna gospodarska 

zbornica Celje je v sodelova
nju z oddelkom za medna
rodno sodelovanje pri GZS 
pripravila posvet na temo 
»Kako poslovati z Rusko fede
racijo.« Gospodarstveniki iz 
Celja, Dravograda, Krškega, 
Trbovelj in Velenja so se sez
nanili z izkušnjami delovanja 
Trgovinskega predstavniSm 
Ruske federacije v Ljubljani 
ter z dosedanjim in načrtova
nim sodelovanjem gospodar
ske zbornice v Rusiji, izvedeli 
pa so lahko vse tudi o možno
stih sodelovanja z ruskimi re
gijami, o postopku odpiranja 
predstavništva ali podjetja v 
Rusiji ter o pomoči, ki jo slo
venskim podjetjem lahko nu
di ruska trgovinska in indu
strijska zbornica. 

Politika za 
gospodarstvo 

člani Kluba podjetnikov 
Zlatorog iz Celja so za svoje 
prvo letošnje srečanje, ki je 
bilo sinoči v celjskem hotelu 
Evropa, izbrali temo »Zuna
nja politika države v funkciji 
gospodarstva«, za sogovorni
ka pa slovenskega zunanjega 
ministra dr. Borisa Frleca. 
Celjske podjetnike vse bolj 
zanima odgovor na vpraša
nje, kaj lahko naredi zunanja 
politika z vsemi veleposla
ništvi po svetu za vzpostav
ljanje uspešnih gospodar
skih odnosov in za prodor 
našega gospodarstva na tuje. 
Pomembni se jim zdijo zlasti 
odnosi s Hrvaško, Avstrijo in 
Italijo, z Evropsko skupnost
jo ter z državami bivše Sov
jetske zveze in-Jugpslavije, 
še zlasti z ZRJ. 

Šl.4.-29.iaiiuar1998 
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Nižje obrestne 

mere 
Banka Celje bo s 1. fe

bruarjem znižala obrest
ne mere za stanovanjska 
in potrošniška posojila ter 
za kratkoročna in dolgo
ročna posojila za zasebni
ke in podjetja. 

Obrestna mera za stano
vanjska posojila, ki jih je mo
goče najeti za obdobje od 
enega do vključno petnajstih 
let, bo od 1. februarja znaša
la od 'r+6,25 odstotka do 
T+7,75 odstotka. Za namen
ska in nenamenska posojila, 
ki jih lahko najamejo tudi 
tisti, ki niso komitenti ban
ke, bodo obrestne mere zna
šale od T+6,5 odstotka do 
T+9,5 odstotka, odvisno od 
dobe najemna posojila. Zni
žala se bo tudi obrestna me
ra za posojila študentom, ki 
imajo tekoči račun, in sicer 
na T+5,9 za obdobje do dva
najstih mesecev. Za pravne 
osebe in zasebnike bodo po 
novem izhodiščne obrestne 
mere za kratkoročna posoji
la znašale od T+5,5 do 
T+5,9, za dolgoročna posoji
la pa od T+7,5 do T+8,5. 
Izhodiščna obrestna mera za 
posojila za nakup deviz za 
plačilo v tujino bo znašala 
T+4,9 odstotka. 

Od 1. februarja bo Banka 
Celje za polovico znižala 
stroške za obdelavo posojil
nih zahtevkov in zahtevkov 
za izdajo garancij. JI 

Finomeiianilca 
v stečaj 

v ponedeljek j e bil uveden 
stečajni postopek za Fino-
mehaniko Celje, za stečajne
ga upravitelja pa j e bil ime
novan Tomaž Kos. 

Podjetje se je v težavah 
znašlo že pred štirimi leti, del
no zaradi čedalje večje zaseb
ne konkurence, delno pa zato, 
ker se jim ni uspelo prilagoditi 
tržnim razmeram. Zaposleni 
so ostali brez petih plač in 
regresa. Stečajne mase za po
plačilo delavskih terjatev ne 
bo dovolj, zato bo območna 
zveza svobodnih sindikatov 
Celje, kot je povedal Fortu 
Turk, pet delavcev prijavila 
jamstvenemu skladu. VL 

Direktorju se ma|e stolček 
Komunalno podjetje Laško od 1. marca ne bo več upravljalo z vodovodi - Blizu 40 milijonov izgube 

v Laškem j e te dni slišati vse več 
ugibanj o tem, kaj se bo po L marcu, ko 
bo oskrbo s pitno vodo v občini prevze
la v upravljanje pivovarna, zgodilo s 
komunalnim podjetjem. V ponedeljek 
se j e sestal nadzorni svet komunale, 
vendar nam uradnih informacij o tem, 
kaj j e sklenil , ni uspelo dobiti. Slišati j e 
le govorice, da naj bi kmalu prišlo do 
zamenjave vodstva oziroma direktorja 
podjetja. 

Po še nepopolnih podatkih bo laška 
komunala kljub sanacijskemu programu, 
ki je bil sprejet julija lani, zaključila po
slovno leto 1997 z 20 do 25 milijoni 
tolarjev izgube. Ob tem ima za 15 milijo
nov tolarjev izgube še iz preteklih let, 

vodooskrba pa je edina dejavnost, ki je 
doslej komunali prinašala dobiček. Za
skrbljenost zaposlenih o usodi podjetja je 
zato velika, še zlasti, ker ne vedo, katerih 
je tistih pet delavcev, ki naj bi s prenosom 
vodooskrbe postali tehnološki presežek. 
Pivovarna se je namreč zavezala, da bo 
prevzela le devet ljudi, ki neposredno 
delajo na vzdrževanju vodovodov, tri re
žijske delavce pa naj bi zaposlila občin
ska uprava. Zaradi prenosa dejavnosti se 
bo zmanjšal obseg dela tudi drugim režij
skim delavcem v komunali in s prerazpo
reditvami dela za vse ne bo več dovolj. 

Prav zato je sindikat podjetja že pred 
dnevi prosil laškega župana Petra Hra-
stelja, naj sprejme njihove predstavnike 
na pogovor in da naj občina kadrovske 
probleme reši še pred sklenitvijo konce

sijske pogodbe s pivovarno, ki jo bo 
občinski svet obravnaval 4. februarja. Ob
činsko vodstvo je namreč sklenilo, da 
bodo svetniki na prvi februarski seji 
obravnavali le koncesijsko pogodbo, na 
drugi, ki naj bi jo po nekaterih informaci
jah zaprli za javnost, pa bi se lotili reševa
nja ostanka komunalnega podjetja. Žu
pan doslej sindikatu še ni odgovoril, zato 
bo več o nadaljnjih ukrepih, ki naj bi jih 
sprejel sindikat, znanega prihodnji te
den. Takrat naj bi bilo tudi bolj jasno, 
kakšna usoda čaka direktorja komunal
nega podjetja Ivana Kendo. Nadzorni 
svet naj bi mu menda naložil, da mora v 
sedmih dneh pripraviti svoje videnje iz
hoda iz krize, od predlogov, kako naprej, 
pa naj bi bil odvisen njegov položaj. 

1 J . INTIHAR 

Terme pred koncem julija? 
Nova pridobitev bo zgodovinska prelomnica 

Vsa dela so opravljena po 
planu: Terme v Rogaški Slati
ni bodo predvidoma odprte 
konec julija. Če bo začelo na
gajati vreme, j ih bodo predali 
namenu najpozneje jeseni. 

Tako pravi Jože Pipenbaher, 
direktor Svita iz Slovenske Bistri
ce, glavnega investitorja v grad
njo med Kulturnim domom in 
Poslovnim centrom Sonce. De
lavci v teh dneh betonirajo dno 
ter stene bodočih bazenov, hkra
ti gradijo drugo nadstropje, kjer 
bo deset apartmajev, opravljajo 
instalacijska dela, na vrsti pa je 
tudi montaža bazenske tehnike. 
Z deli so začeli v začetku novem
bra, okvirna vrednost naložbe 
pa je 7 milijonov mark. 

V objektu bo 5 tisoč metrov 
pokritih ter devetsto metrov 
vodnih površin. V Termah bo 
tako zunanji kot notranji bazen, 
pri čemer bo notranji podobne 
velikosti kot v Atomskih topli
cah, zunanji pa bo od tamkajš
njega manjši. Sicer pa bodo v 
novih Termah tudi otroški ba
zen, masažni bazeni ter fitnes. 

V povezavi z gradnjo Term 
ima velike načrte tudi domača 
občina. V začetku aprila name
rava začeti z gradnjo parkirišča 
in urejanjem polkilometrske 
promenade med restavracija
ma Pošta in Sonce. Na bivši 
cesti bodo posadili drevored in 
uredili tlak. Za potrebe dvesto
tih parkirnih mest bodo med 
drugim zgradili most čez Ne-
gonjščico, pri vsem skupaj pa 
še prestavili notranjo obvozni
co bližje železniški progi. Tako 
bodo morali pred aprilom po
dreti dosedanji gasilski dom, 
novega, v Prvomajski ulici, pa 
so začeli graditi v tem mesecu. 
Občinski delež v nov gasilski 
dom je 45 milijonov tolarjev, v 
projekt promenade in parkiriš
ča pa nad 50 milijonov (preo
stanek v 130 milijonov vredno 
naložbo bodo prispevali lastni
ki objektov v tem predelu). Vse 
to bi naj dokončali pred odprt
jem novih Term. 

Terme Rogaška Slatina bo
do za tukajšnji turizem pome
nile novo, dodatno kopališko 
ponudbo. Doslej so bili v kra
ju brez prave možnosti, saj je 

bilo letno kopališče zastarelo, 
zimski bazen v hotelu Donat 
pa premajhen. Ko so pred ne
kaj leti našli v Rogaški Slatini 
termalno vodo (s 60 stopinja
mi temperature ter s precej 
železa) so takoj začeli govoriti 
o zgodovinski priložnosti. 

Sicer pa slatinski župan 
mag. Branko Kidrič meni, da 
bodo Terme hkrati spodbuda 
novim lastnikom objektov v 
zdravihšču. Ti naj bi zato za
čeli vlagati v posodobitev ob
jektov ter njihove okolice. 

BRANE JERANKO 

Necicermann tudi v Sloveniji 
Minuli ponedeljek so v 

Mariboru na Tržaški cesti 23 
slavnostno odprli poslovne 
prostore podjetja Necker-
mann kataloška prodaja 
d.o.o., še prej pa sta na iz
jemno dobro obiskani novi
narski konferenci o poslovni 
strategiji spregovorila direk
tor mag. Harald Gutschi in 
vodja nove poslovalnice 
Slavko Zapečnik. 

Predstavila sta prvi Necker-
mannov katalog, katerega po
slanstvo je tržno testiranje v 
Sloveniji, zato obsega le 24 
strani; drugi, ki bo izšel sredi 
marca, bo . Neckermannovo 
ponudbo pestre ponudbe iz
delkov po nizkih cenah pred

stavil že na 48 straneh. Širitev 
tudi na slovensko tržišče po
meni za mrežo Neckermann, 
eno vodilnih podjetij kataloš
ke prodaje v Evropi, pomem
ben korak, mariborsko podjet
je pa je sicer v 100-odstotni 
lasti Neckermann Versand Oe-
sterreich AG. UM 

Se dve leti 
Slovensko-nemški konzor

cij Deutsche Babcock-Rudis 
bo gradil čistilno napravo na 
bloku 5 Termoelektrarne Šo
štanj . 

Tako je zapisano v pismu o 
nameri, ki so ga pred kratkim 
podpisali predstavniki kon
zorcija in termoelektrarne. Iz
brani izvajalec naj bi začel 
graditi v začetku prihodnjega 
leta, naložba naj bi veljala 146 
milijonov nemških mark, s po
skusnim obratovanjem pa naj 
bi čistilna naprava pričela v 
letu 2000. Čistilna naprava za 
odstranjevanje žvepla in dim
nih plinov na bloku 5 bo po
dobna že obstoječi na bloku 4, 
ki je začela delovati pred dve
ma letoma in zaradi katere se 
je emisija zmanjšala za prib
ližno 40 tisoč ton letno. 

Glavni onesnaževalec v Šošta
nju je tako še blok 5 in po 
vgraditvi čistilne naprave bodo v 
šoštanjski termoelektrarni ure
sničili vse projekte iz ekološko-
sanacijskega programa. US 

Štiri posojila 
Pred slabim letom j e ob

čina Ljubno razpisala po
sojila za pospeševanje 
drobnega gospodarstva, 
vendar j e bil odziv nepri
čakovano slab. 

Čeprav je tudi v Zgornje-
savinjski dolini veliko pri
pomb na račun zapostavlje
nosti obrtnikov, so se na 
razpis prijavili samo štirje 
podjetniki. Občina vseeno 
ni obupala in bo tudi letos 
pripravila enako akcijo za 
pospeševanje drobnega 
gospodarstva. Ž.Z. 

Stečajna masa Kreatorja 
Za včeraj je bila na celjskem sodišču napovedana glavna 

razdelitev stečajne mase Kreatorja Celje. Tekstilno podjetje je 
šlo v stečaj 6. marca lani, stečajni upravitelj Brane Ternovšek 
pa je zaposlenim manjši del terjatev izplačal že decembra. 
Stečajna masa bi utegnila zadostovati za poplačilo 90 odstotkov 
delavskih terjatev, VL 

Računalniška podpora orodjarjem 
v Tecosu. Razvojnem centru orodjarstva Slovenije, ki ima sedež v Celju, so v ponedeljek 

slovesno odprli CAE oddelek. 
Za odprtje CAE oddelka so v Tecosu poskrbeli v sodelovanju z Mestno občmo Celje, 

ponedeljkovo slovesnost pa so izkoristili za predstavitev računalniške delavnice, v kateri bodo 
slovenskim orodjarjem nudili specialna izobraževanja in izpopolnjevanje z vrhunsko opremo. 
Direktor Tecos Celje dr. Kar i K u z m a n pa je predstavil tudi dejavnost in nadaljnje načrte 
Razvojnega centra orodjarstva Slovenije. 
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PO DRŽAVI 

Pokojninska 
reforma 

U U B U A N A , 21. januar
ja (Delo) - Sindikati in vla
da so se vendarle nekoliko 
približali v stališčih do re
forme pokojninskega siste
ma in sprejeli predlog o ob
likovanju tridelne pogajal
ske skupine, ki jo bo vodil 
minister za delo Tone Rop. 
Ugotovili so tudi, da mora 
biti reforma prednostna na
loga tudi zato, ker je zavod 
za pokojninsko zavarova
nje vsak mesec v letu 1997 
prejel po 2495 vlog za upo
kojitev, samo v decembru 
pa še za 25 odstotkov več, 
kar je posledica zakonskih 
sprememb o višini odprav
nin. 

Gligorov na 
obisku 

U U B U A N A , 21. januar
ja (Delo) - Na uradni obisk 
v Slovenijo je pripotoval 
makedonski predsednik Ki-
ro Gligorov. Teme pogovora 
s predsednikom Milanom 
Kučanom so bile približe
vanje obeh držav evropski 
petnajsterici, nasledstvo 
nekdanje SFRJ, odnosi z 
ZRJ ter razmere na Kosovu 
in v BiH. Pohtični odnosi 
med Slovenijo in Makedo
nijo so boljši od gospodar
skih, saj kljub odpravi ne
katerih lanskih težav, me
njava upada.-

Dražja 
cestnina 

U U B U A N A , 22 . januar
ja (Delo) - Po rebalansu 
nacionalnega programa, ki 
ga je pričela obravnavati 
vlada, bo do leta 2004 zgra
jenih 518,6 kilometra avto
cest, vrednost naložbe pa 
bo približno štiri milijarde 
tolarjev. Zato bo verjetno 
treba za 4 odstotke podra
žiti bencin, da bi zagotovili 
več denarja za »bencinski 
tolar«, oziroma uvesti pose
ben davek na avtomobile, 
zagotovo pa naj bi se s 1. 
junijem za petino podražile 
cestnine. 

Okoijski študij 
U U B U A N A , 23 . januar

ja (Delo) - Na ljubljanski 
fakulteti za gradbeništvo in 
geodezijo bodo letos kot pr
vi v Sloveniji uvedli dodi-
plomski univerzitetni 
okoijski študij. Na voljo bo 
70 mest, posebnost novega 
študija pa bo izrazit inter
disciplinarni značaj pred
metnika, ki bo zajel tehnič
na, naravoslovna in druž
boslovna znanja, potrebna 
za reševanje problemov v 
okolju. 

Drnovšek 
ostaja 

MARIBOR, 25 . januarja 
(Delo) - Končal se je drugi 
kongres Liberalne demo
kracije Slovenije. Na čelu 
stranke še naprej ostaja dr. 
Janez Drnovšek, generalni 
sekretar bo Gregor Golobic, 
za podpredsednika pa sta 
bila izvoljena Tone Rop in 
Igor Bavčar. 



6 REPORTAŽA 

Tovariš NestI, 
direktor boš! 

Drobci portreta odločnega moža, ki je vodil premogovnik, gradil Velenje, županoval, znal zavpiti in usekati po mizi 

v štiriurnem pogovoru naj 
razumem oseminosemdeset 
let življenja in jih strnem na 
časopisno stran? Morda bo 
šlo, vendar pri zgodbi o Nest-
lu Žganku, znanem Velenjča-
nu, ki je skupaj z rudarji 
gradil Velenje v času, ko se je 
tam okoli razraščala trava, ne 
bo lahko. Sprva je bil silno 
discipliniran komunist, ki je 
pokorno ubogal ukaze na
drejenih. Zaprlo mu je sapo, 
ko so mu, nestrokovnjaku, le
pega dne dejali: »Tovariš, 
zdaj boš direktor velenjskega 
premogovnika!« Zmrazilo ga 
je ob misli, da naj bi vodil 
podjetje z dva tisoč ljudmi. 
Želel si je oditi le v navadno 
tovarno, morda celjsko emaj-
lirnico, kjer bi odlično obvla
dal delo na najbolj zaplete
nem stroju. 

Mladi NestI je še pred drugo 
svetovno vojno postal mizarski 
vajenec pri spretnem mojstru 
Pavšku v Šmartnu ob Paki, ki 
ga je po treh letih -uka hotel 
obdržati. Fanta pa je gnalo k 
domačim v Prebold, saj so na 
posestvu, imelo je tudi mlin in 
žago, pričeli obnavljati hišo. Iz 
preboldske tovarne, kjer je 
imel v apreturi opraviti s kemi
kalijami, je odšel v Ljubljano, v 
svakovo galvanizersko delavni
co. Spoznal je prve komuniste 
in sprejeli so ga kot kandidata, 
čez dve leti kot člana partije. 
Med vojno so mu ukazali v 
Ljubljani v najstrožji tajnosti 
vzpostaviti »tehniko«, name
njeno tiskanju najrazličnejših 
propagandnih političnih spo
ročil, letakov in brošur, ki jih je 
razširjala osvobodilna fronta. 

Rdeče direktive 
Nestl, naj bi še tako želel, ni 

smel v partizane brez partijske 
privolitve. »No, pa pojdi,« so 
mu končno dejali in ga poslali 
v vzhodnodolenjski odred. 

»Tovariš, ti si za v tehniko,« 
so si kmalu premislili v glav
nem štabu in kljub prošnjam je 
moral iz odreda, najprej na Trš
ko goro, nato na Šmohor nad 
Libojami. Povsod se je izkazal 
kot odličen organizator, imel je 
zveze od Maribora, prek Grad
ca do Dunaja. »Svoboda, veste, 
to je vse,« pravi nekdanji parti
zan, ki je dočakal osvoboditev 
na Šmohorju. Na okrožnem 
partijskem odboru v Celju so 
ga zaradi izkušenj v tehniki 
imenovali za upravnika Mo
horjeve tiskarne. Ni minilo niti 
pol leta, ko ga je predse pokli
cal okrožfii sekretar: 

»Posluh, tovariš! Pospravi 
stvari v tiskarni, na okrožni 
odbor greš, v oddelek za trgo
vino in preskrbo.« Spet je pro
sil, naj ostane, pa niso hoteli o 
tem nič slišati. »Kot komunist 
sem moral sprejeti zadolžitve 
in se pokoravati,« pravi, »parti
jo sem sprejel resno.« Organi-

Nestl Žgank je konec lanskega leta napolnil oseminosemdeset 
let. Z ženo Vido živita v hiši na hribu, odkoder je lep razgled 

na središče mesta. 
ziral je preskrbo in trgovino, v 
tem času pa je sekretar partij
skega okrožnega odbora v Ce
lju postal Popit. Tole mu je 
dejal ob prvem srečanju: 

»Veš, Nestl, ti boš tajnik 
okrožnega odbora.« 

»Kako? Igral bom tajnika 
brez prave izobrazbe?« se je 
začudil tovariš Žgank, misleč, 
da mora biti tajnik najmanj 
pravnik. Spet je ubogal. A že ga 
je Popit, pisalo se je leto 1946, 
znova poklical: 

»Izkazal si se. Šel boš za 
predsednika skupščine okraja 
Celja in okohce.« Znašel se je 
tudi pri tem delu, ko je že 
prišla nova direktiva. »Nazaj za 
tajnika,« so mu dejali. On pa se 
je, naveličan vsega, prvič po
stavil po robu: 

»Sit sem premetavanja sem 
in tja, ne bom prevzel mesta 
tajnika. Sit sem nenehnih 
spletk, rad bi šel edino v fabri-
ko delat za stroj!« 

Iz te moke nikoli ni bilo kru
ha, zanj so imeli novo delovno 
mesto: postal naj bi pomočnik 
generalnega direktorja za ru
darstvo. 

»Razumite vendar, pomoč
nik mora znati še več kot direk
tor,« je ugovarjal. Pa so mu vlili 
zaupanje: »Kos si bil vsaki pre-
komandi in boš tudi tej. Zaklju
čeno!« 

Postal je drugi človek v dr
žavni direkciji, ki je imela 180 
ljudi. Upravljanje direkcije je 
razumel po svoje in zmanjšal 
število delavcev na 50. Zameril 
se je več kot trikrat tolikim, šel 
h generalnemu direktorju Po-
pitu in mu povedal, da odhaja, 
da si bo sam našel posel, kjer
koli v proizvodnji, za katerim
koli strojem. Dva dni zatem ga 
je Popit poklical in poskrbel za 
šok: 

»Greš za direktorja Rudnika 
Velenje!« 

»Ne morem! Razumi, da ni
sem rudarski strokovnjak!« 

»Potem pojdi na centralni 
komite in se dogovori.« 

Res je šel in razložil, da ne 
mara postati direktor, da leta 
neusmiljeno tečejo, on pa bo 
zaradi nalog partije lepega dne 
ostal na suhem. 

»Za take, kot si ti, bo vedno 
dovolj funkcij,« so mu odgo
vorili. 

Kljub temu je v Ljubljani iz
praznil svojo pisalno mizo, 
premleval v mislih celjsko emaj-
lirnico in se videl za strojem... 

»Lomiš ga, hudo ga lomiš!« 
so se zgražali in ga poslali na 
centralni komite. Niso mu do
volili izbirati. Poskus nepokor-
nosti se je zanj končal z odho
dom v.... 

Velenjski rudnik 
Na čelo podjetja, ki je zapo

slovalo približno 2000 delav
cev, je stopil 5. decembra 1950: 

»V službo sem prišel z grenkim 
priokusom, ki se je še poveče
val ob spoznanju, da vlada v 
rudniku popolna anarhija. Ja
me so bile razdeljene na preč
ne odkope, v njih pa so bile le 
žičnice in vozički. Rudarji so 
delali vse ročno.« Najprej je 
poiskal dva pomočnika: odlič
nega inženirja Dušana Pipuša, 
s katerim sta skupaj delala na
slednjih šestnajst let, in Karla 
Vrečka, izvrstnega računovod-
jo. Vsaj malo si je oddahnil: 
»Zdaj smo že trije!« 

Pridružih so se jim mladi 
inženirji Ahčan, Kovačič, Kirn, 
Jurman, Čuk in vodilno jedro 
premogovnika v petdesetih le
tih je bilo osnovano: »Odnosi 
med rudarji in nameščenci so 
bili nemogoči in razmišljal 
sem, kaj narediti.« Na sestanek 
v razmajano barako je sklical 

Nestl Žgank je zasnoval 
sodobno Velenje. Znal 
je poiskati prave sode
lavce, prisluhniti stroki 
in angažirati najboljše 
strokovnjake. 

Srečko Meh. župan mestne 
občine Velenje 

vse svoje nameščence, bilo jih 
je kakšnih 70, med njimi fantje 
in dekleta iz računovodstva, 
nabave in prodaje, statistične 
službe, ter jim dejal: »Poslušaj
te, tovariši, predlagam, da ob 
sobotah in nedeljah pričnemo 
s prostovoljnim delom v jami.« 

Nastopila je smrtna tišina. 
»Povejte, prisiliti ne moremo 

nikogar, za prostovoljstvo gre,« 
je poskusil še enkrat. 

Vsi, od prvega do zadnjega z 
direktorjem vred, so šli nasled
njo soboto kopat premog. Po
razdelili so se med rudarje in 
ustvarjali v jami tekmovalni 
duh. Pridružil se jim je še ma

jor Jež iz Ljubljane s svojimi 32 
miličniki. 

Ko je prišel Žgank v rudnik, 
je znašala dnevna proizvodnja 
premoga v treh izmenah prib
ližno 1400 ton premoga. Zato 
ne bo nikoli pozabil številke, 
ko so v udarniški izmeni nako
pali neverjetnih 3400 ton pre
moga. Sam je kopal kot naj
boljši rudar: »V rudniku je vla
dalo drugačno vzdušje in kar 
je najpomembnejše, proizvod
njo premoga smo v zelo krat
kem času povečali za dvakrat 
do trikrat.« Prostovoljstvo v ja
mi je trajalo dve leti, nato so 
organizirali prvo udarniško ak
cijo zunaj. Pred rudniško 
upravno zgradbo so uredili 
okolico in zasadili park. Sledilo 
je.. . 

Mesto Velenje 
Kjer se danes razprostira 

mestna občina Velenje, so bila 
še leta 1950 njive in polja. Niti 
kvadratnega metra asfaltirane 
ceste ni bilo, niti metra vodo
vodne cevi, nobenih stanovanj, 
razen redko posejanih kmetij 
in dveh rudarskih barakarskih 
naselij. »Resnica je, da je mesto 
zraslo na žuljih rudarjev,« pra
vi danes Nestl Žgank. 

Organiziral je udarniške ak
cije, v katerih je sodelovalo tu
di do 1000 ljudi. Vedno je v 
koraku z njimi vihtel lopato, 
motiko ah kramp. Najprej so 
zgradili cesto od rudarskega 
doma do velenjskega jezera, 
uredili so kanalizacijo, elek
trično napeljavo, izkopali kilo
metre globokih kanalov za to
plovod. Zamisel o toplovodu je 
prinesl Žgank iz Amerike, kjer 
je bil na strokovnem izobraže
vanju. Sočasno so začeli s sta
novanjsko gradnjo in zgradili 
vsako leto od 200 do 250 stano
vanj. Trend tako intenzivne 
gradnje se je nadaljeval do leta 
1965. Nestl Žgank je poskrbel 
za gradnjo prve šole, kulturne
ga doma, delavskega kluba in 
delavske univerze, tržnice... 
Mislil je daljnosežno in dal 
med prvimi v Sloveniji izdelati 
urbanistični načrt mesta. 

Vzporedno se je v podjetju 
ukvarjal z modernizacijo rudar
skih metod in povečevanjem 
storilnosti. Premogovniku je os
talo dovolj denarja, da so lahko 
gradili mesto, ki je svoj čas raslo 
najhitreje v Sloveniji. 

Politika pa direktorju rudni
ka, ki se je dotlej že naučil 
odločno zoperstaviti in udariti 
po mizi, ni dala miru. Po šest-

Udamiška akcija. Velenjčani so se lotili regulacije reke Pake. »Številna udeležba je porok 
uspehov.« je pred več kot petintridesetimi leti na hrbtno stran fotografije zabeležil Nestl Žgank. 

mmm 
najstih letih učinkovitega vo 
denja rudnika ni bil po volji 
takratnemu vodstvu centralne
ga komiteja. Čez noč ga je do
tolkla... 

Partijska brca 
Zakaj? Predsednika partij, 

skega centralnega komiteja to-
variša Marinka je ob neki pri
ložnosti pot zanesla v rudnik 
in direktorju je dejal: »Poslu
šaj, danes bi rad spregovoril 
rudarjem.« 

Po končani izmeni so na pro
stem sklicali več sto rudarjev, 
da bi prisluhnili njegovim be
sedam. Eden med njimi, ni bil 
ravno politični prestopnik, am
pak norček, je naredil napako. 
Splezal je v krošnjo drevesa in 
medtem ko je tovariš Marinko 
govoril, ga je prekinjal z ustno 
harmoniko... To je bil povod, 

Nestl Žgank je bil sposo
ben vizionar in pogu
men človek, ki si je v 
težavnih povojnih letih 
upal razmišljati daljno
sežno. Znal se je lotiti 
izgradnje Velenja, 

dr. Franc Žerdin, direktor 
Premogovnika. Velenje 

da si je Nestl Žgank zaradi 
glasbene spremljave nakopal 
smrtnega sovražnika. Vnaprej 
so se zamere le še kopičile. 

Ni bilo dolgo in na vseh 
področjah poslovanja so se za
čele kontrole. Navsezadnje so 
poslali preiskovalno komisijo v 
trgovino Veletrg, ki jo je ustano
vil Žgank. »Komisija je lagala in 
zaradi izmišljenih nepravilnost' 
v poslovanju so me postavili 
pred republiško gospodarsko 
sodišče. Na razpravi sem bil ves 
dan, predsednik sodišči je iskal 
napako, a je ni mogel najti. 
Zaključil je takole: Če bi imeli v 
podjetjih direktorje, kakršen je 
tovariš Žgank, bi bilo naše gos
podarstvo drugačno. Sodišče ni 
našlo nobene krivde. 

Marinko kljub temu ni odne
hal, ampak je zahteval od re-
pubhškega tožilca, da se pritoži 
na zvezno tožilstvo proti moji 
oprostitvi,« pripoveduje Žgank. 

Na partijskem vrhu so kri
žem zvonili telefoni in mnogi 
so si dah duška: Žganka je 
treba obsoditi! Izsilili so sod
bo, ki je velevala, da ne more 
več biti direktor velenjskega 
rudnika, obenem pa je od pod
jetja zahtevala plačilo visoke 
denarne kazni, ki je znašala 
dvajset milijonov dinarjev. 

Nestl Žgank je tistega dne, 
ko je izvedel za sodbo, skuril 
rdečo partijsko knjižico. 

Kmalu so se razpasle govori
ce, da hrani doma 18 kilogra
mov zlata. Kajpak ga ni premo
gel, zanj pa so ga pripravili 
udbovci, ki so ga neke noči, ko 
je bil z ženo zdoma, obiskali in 
mu hoteli zlato podtakniti. Na
slednji dan bi lahko izvedli us
pešno preiskavo... 

Kljub partijski nemilosti seje 
postavil na noge, si uredil ob 
svoji hiši delavnico in se pre
življal z izdelovanjem gumbov 
za Gorenjeve štedilnike. Ivan 
Atelšek, prvi mož Gorenja in 
njegov prijatelj, mu je ves čas 
stal ob strani. Tudi z njegovo 
podporo je leta 1968 Nestl 
Žgank postal velenjski župan. 
Vmes je le za spoznanje osivel, 
a si je po devetih letih dejal, da 
je čas za umik. 

KSENIJA LEKIČ 
Foto: GREGA KATIC 

Šl.4.-29.|anvar 1998 
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Lokacijski an ban 
V Zgornji Savinjski dolini ponujajo štiri lokacije za gradnjo doma za varstvo ostarelih - Odločili naj bi v ministrstvu 

To, da Zgornja Savinjska dolina nima do
ma za ostarele, je znano dejstvo, ki je v 
zadnjem času povzročilo kar nekaj dodatnih 
dogovarjanj med župani in še več, včasih 
tudi žolčnih razprav in razburjenja med 
občani vseh (zaenkrat) petih občin. 

Po republiških kriterijih Zgornji Savinjski 
dolini pripada dom za varstvo ostarelih. Konč
no je v domovih izven doline (na Polzeli, v 
Velenju...) kar 84 Zgornjesavinjčanov, iz ob
činskih proračunov drugim domovom za seda
nje oskrbovance plačujejo več kot 50 milijonov 
tolarjev, število populacije nad 65 let se pove
čuje in zato bodo potrebe po tovrstnem domu 
še večje. 

Seveda je odveč omenjati razdalje, ki jih 
morajo obiskovalci sedaj premagati, da pridejo 
recimo iz Solčave v Velenje; ali to, kako mučno 
je preživeti jesen življenja v popolnoma tujem 
okolju med tujimi ljudmi. Zaradi tega je kot na 
dlani, da je v Zgornji Savinjski dolini nujna 
gradnja doma za varstvo ostarelih. V predlogu 
letošnjega republiškega proračuna je za priče-
tek treh tovrstnih gradenj predvidenih 400 
milijonov tolarjev; in v eni izmed novogradenj 
bi radi bili tudi Zgornjesavinjčani. 

Toda, le zakaj bi šlo gladko, če se da zaplesti? 
Marsikdo bi pričakoval, da se težave pojavljajo 
zaradi pomanjkanja lokacij, toda težave so 
čisto druge. V Zgornji Savinjski dolini kar v 

štirih občinah ponujajo svojo lokacijo, ki je po 
lastni oceni seveda najboljša. 

V ministrstvu za delo, družino in socialne 
zadeve pripravljajo strategijo gradnje domov 
do leta 2005, do konca februarja pa zbirajo 
prijave. Nič lažjega za Zgornjo Savinjsko doli
no, toda katero lokacijo prijaviti? 

Predlogi lokacij 
v Gornjem Gradu pospešeno hitijo z izdelavo 

idejnega projekta, ki naj bi bil končan že danes. 
Za gradnjo doma za varstvo ostarelih je predvi
dena lokacija ob Tičjeku, kjer bi bilo na razpola
go 1,2 hektarja zemljišča. Na tem prostoru bi 
bile. zelene površine in rekreacijski objekti, v 
domu predvidevajo masažni bazen s fizioterapi-
jo, saj bodo imeli dovolj lastne toplotne energije. 
Poleg tega pravijo, da je klima v Gornjem Gradu 
podobna klimi na Golniku, da nimajo onesnaže
nega zraka, da bo objekt stal na sončni legi. 
Poleg doma bi uredili peš poti, zavod za gozdo
ve bo še letos uredil učno gozdno pot, blizu je 
zdravstveni dom, v katerem začenjajo letos 
graditi lekarno, blizu je otroško igrišče, v novem 
naselju pa bo še trgovina, mogoče celo banka... 
Skratka, »najbolj idealna lokacija je prav v Gor
njem Gradu,« je prepričan župan Toni Rifelj. 

Luče so edina občina, ki nima svojega pred
loga, in neuradno je slišati, da še najbolj 
podpirajo ljubensko lokacijo. Na Ljubnem so 
namreč predlagali, da bi dom za varstvo ostare
lih zgradih v Radmirju, v stari sušilnici, ker je 

lokacija v središču doline in ima zelo dobro 
prometno povezavo. Zemljišče, na katerem je 
že gradbena parcela, bi odkupili od mozirske 
zadruge, izdelana je lokacijska dokumentacija 
in idejni programski projekt, v katerem so 
prostori projektirani po metodologiji za grad
njo in opremo splošnih socialnih zavodov, ki 
jih je posredovalo republiško ministrstvo. To bi 
po prepričanju Ljubencev in seveda županje 
Anke Rakun zelo pospešila in pocenila grad
njo. Poleg tega je v Radmirju že urejena osnov
na komunalna infrastruktura, lokacija je na 
območju, kjer ni industrije,* blizu gozda in 
hkrati v strnjenem domačem ambientu. 

V občini Mozirje ponujajo lokacijo na Brd-
cah, to je malce nad osnovno šolo in vrtcem. 
Tudi ta lokacija je skoraj v snmem središču 
Mozirja, blizu je reševalna služba, avtobusna 
postaja, cestne povezave, trgovine, knjižnica, 
številne kulturne prireditve in še marsikaj, kar 
bi potrebovali starejši in seveda njihovi obisko
valci. Poleg tega v Mozirju navajajo, da skoraj 
polovica starostnikov, ki bi potrebovali dom
sko oskrbo, živi v občinah Mozirje in Nazarje, 
in da bi bila lokacija na Brdcah primerna za 
tiste, ki bi potrebovali dnevno oskrbo, prenoče
vali pa doma. Poleg tega so Brdce dovolj odda
ljene od glavne ceste, imajo lepo sončno lego 
in mnogo možnosti za gibanje v naravnem 
okolju; še posebej pa izpostavljajo bližino Sa
vinjskega gaja. To lokacijo podpirajo tudi člani 
skupine za samopomoč pri Centru za socialno 

delo Mozirje, prav tako pa so pripravljeni 
pomagati mozirski upokojenci. 

Tudi lokacija v občini Nazarje je ^ samem 
središču Nazarij, v neposredni bližini zdravs
tvenega doma, trgovine, pošte, avtobusne po
staje, šole... Za odkup zemljišča so v občini že 
dogovorjeni z lastnikom, pripravljajo pa tudi 
idejni projekt. Po prepričanju župana Ivana 
Purnata je tudi lokacija v Nazarjah zelo pri
merna za gradnjo doma. 

Salomonska odločitev 
Odveč je torej še enkrat ponoviti, da so v 

vsaki občini prepričani, da je »njihova« lokacija 
najboljša. Po tem, ko je še pred kratkim izgle
dalo, da se bo tudi pri odločanju o gradnji 
doma kar precej zaostrilo, so se v ponedeljek 
na kolegiju županov, ki ga sedaj vodi županja 
Anka Rakun, salomonsko odločili, da bodo 
prepustili odločitev ministrstvu za delo, druži
no in socialne zadeve.Torej: Zgornja Savinjska 
dolina bo kandidirala, vendar bo kandidatov 
več, v ministrstvu pa bodo odločili, kje je 
najbolj primerna lokacija za gradnjo doma za 
varstvo ostarelih. V vsaki občini, kjer ponujajo 
lokacije, bodo izpolnili ustrezne vprašalnike, 
se prijavili, potem pa podprli odločitev o loka
ciji, ki jo bodo izbrali v ministrstvu. 

Ljubenska županja Anka Rakun upa, da 
bodo vsi župani na koncu vendarle podpisali 
neko skupno izjavo o (v bistvu) skupni kandi
daturi. In takrat se bo videlo, kako resno so se 
dogovorili župani v ponedeljek. Še sreča, da so 
v ministrstvu vsem kandidaturam pustili pro
ste roke. V nasprotnem primeru, torej če bi 
odločali Zgornjesavinjčani, bi bil končni dogo
vor precej drugačen. Upamo lahko, da v mini
strstvu ne bodo štirih kandidatur preprosto 
prezrli. To, da bi se na repubhškem nivoju 
lahko odločali po sistemu »an ban...«, pa itak 
ne gre niti pomisliti. 

URŠKA SELIŠNIK 

V Rimskih Toplicali umirajo drevesa 
Zaradi političnih igric propada najlepši slovenski zdraviliški park - Z vsakim letom se cena za obnovitev izjemno poveča 

V enem od predalov Alenke Kolšek, višje konzervatorke v 
celjskem zavodu za varovanje naravne in kulturne dediščine, 
že nekaj let leži zajetna študija o tem, kako bi bilo z ustreznimi 
sanacijskimi in revitalizacijskimi ukrepi mogoče vrniti zdravi
liškemu parku v Rimskih Toplicah nekdanjo privlačnost in 
lepoto, zaradi katerih so nekoč v kraj prihajali imenitneži iz 
vse Evrope. Študijo je naročila družba Terme iz Laškega, ki je v 
začetku devetdesetih leti prevzela pobudo o oživitvi zdraviliš
ča. Term že nekaj let ni več, za njimi so v Rimske Toplice prišli 
predstavniki novomeške Krke, ki so kmalu nad vsem dvignili 
roke, nato so prišli r^ovi ljudje z novimi idejami.... 

Ker zgodbo, vsaj tisti njen 
del, ki je javnosti razkrit, prav 
vsi že zelo dobro poznamo, je 
na tem mestu ne bomo ponav
ljali. Zmeraj znova pa je treba 
in bo treba ponavljati, da sku
paj z zdraviliškimi objekti ne
zadržno propada tudi zdravi
liški park, ki kljub temu, da ga 
že lep čas nihče ne neguje, še 
vedno velja za najlepšega v 
Sloveniji in tudi izven držav
nih meja.-»Vse je tako pretres
ljivo zanemarjeno,« je ogorče
na mag. Alenka Kolšek, dipl. 
ing. krajinske arhitekture, ki 
se z zdravihškim parkom v 
Rimskih Toplicah ukvarja že 
vrsto let, z njim je bila »obse
dena« tudi v svoji magistrski 
nalogi. 

Se je propad zdraviliškega 
parka pričel že po drugi sve
tovni vojni s prihodom jugo
slovanske vojske? 

Sploh ne. Vojska je sicer 
krepko spremenila arhitekton
sko in urbanistično stanje ob
jektov, park pa je v veliki meri 
ohranila. Naredila je nekaj ne
popravljivih napak, ko je , na 
primer, zaradi izgradnje parki-
'"išča posekala več sto let staro 

lipo, vendar je park negovala 
in skrbela za parkovno opre
mo. Propadanje se je pričelo s 
prihodom slovenske vojske. V 
ministrstvu ža obrambo sicer 
trdijo, da skrbijo za park, ven
dar že en sam pogled na zaraš

čene steze in zanemarjene 
drevesne nasade pove, da skrb 
očitno ni zadosti velika. Poleg 
tega drevesa napada lubadar, 
veliko škodo pa so naredili 
tudi lastniki manjših gozdnih 
površin, ki tudi sodijo v zdra-
vihški kompleks, ko so pred 
nekaj leti posekali bukve in 
naredili prave goloseke. 

Zdravilišče je najprej z ze
lo obetavnim programom 
hotela rešiti Krka, nato se je 
za rešitelja ponudila celjska 
bolnišnica, v zadnjem času 
pa je v Laškem slišati vse več 
namigov, da bi v objektih 
uredili dom za starejše obča
ne. Kaj bi bilo po vašem naj
bolje za zdravilišče? 

Ne vem, kakšen program 
oživitve ima bolnišnica, saj se 
doslej v zvezi s tem, vsaj koli
kor je mgni znano, ni še prav 
nič posvetovala z našim zavo
dom. Krkini projekti so bili 
dobri. Res je, da smo le s hudo 
muko »požrli« njihovo napo
ved o gradnji novega hotela, 
vendar smo popustili samo 
zato, ker so zdraviliški kom
pleks obravnavali kot celoto. 
Krka je resno mislila z obnovo 
parka, saj je v svojo ponudbo 
nameravala vključiti tudi milo 
klimo, ki jo nudijo bogati goz
dovi okoli zdravilišča. Kdorko
li bo nameraval rešiti Rimske 
Toplice, se mora zavedati, da 
samo z obnovo objektov ne bo 

naredil prav ničesar. Zdraviliš
če lahko funkcionira le skupaj 
s parkom. 

Takšen park, kot je bil v 
času Avstroogrske, v Rimskih 
Toplicah gotovo ne bodo ni
koli več imeli. Ali je morda 
tudi prepozno, da bi se rešilo 
vsaj tisto, kar se še da rešiti? 

V zavodu natančno vemo, 
kaj bi bilo treba narediti, o 
tem je napisan tudi obsežen 
program prenove. Časa ni več 
veliko, morda le še nekaj let. 
Sanacija parka bo zelo draga. 
Ne samo zaradi propadajoče
ga rastlinja in uničene parkov
ne opreme, ampak tudi zato, 
ker gre za zelo veliko površi

no. Park namreč meri blizu 
petdeset hektarov, številna 
drevesa v njem - še vedno 
raste štirideset različnih do
mačih in tujih drevesnih vrst -
pa zahtevajo prav posebno ne
go. Marsikaj bi bilo lahko dru
gače, če bi že pred leti z javni
mi deli pričeli čistiti podrast, 
urejati sprehajalne poti ali pa 
na novo posadih kakšno dre
vo. Žal se nihče ni zganil. Kot 
da je državi in tudi občini 
vseeno, če bo Slovenija izgu
bila enega od najlepših par
kovnih spomenikov in enega 
od nekoč najbolj razkošnih 
zdravilišč daleč naokoli. 

Vhod v Vladimirov park, ki se ponaša z redko in raznoliko zbirko iglavcev, sta dolga desetletja čuvala 
dva kositrna grifona. Pred štirimi leti seje na enega od njiju zrušilo drevo in ga močno poškodovalo. 
Celjskemu zavodu za varovanje naravne in kulturne dediščine še vedno ni uspelo prepričati 
ministrstvo za obrambo, naj financira sanacijo drevesa in kipa. (Foto: Arhiv ZVNKD Celje) 
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Policijska akademija 
Celjski lobi v ministrstvu za notranje zadeve 

Vse poti vodijo v - Ljublja
no. Tudi v ministrstvu za no
tranje zadeve, kjer vodilne 
položaje zaseda lepo število 
Celjanov. V zadnjih letih je 
napredovalo več načelnikov 
UNZ Celje in v prestolnici že 
celo odkrito namigujejo in 
zbadajo na krepitev celjskega 
lobija v policijskem aparatu. 

Direktor uprave slovenske po
licije je sredi lanskega julija po
stal Stane Veniger. Tacensko šo
lo za kadete je opravil z odliko 
(policist je bil tudi njegov oče) in 
med službovanjem v Šentjurju, 
Laškem, Žalcu in Celju študiral 
na Višji šoli za notranje zadeve 
in Fakulteti za organizacijske ve
de. Operativno-komunikacijski 
center je bil njegov projekt in 
tako je postal namestnik direk
torja OKC MNZ, nato načelnik 
celjske UNZ, pred pol leta pa se 
je znova vrnil v Ljubljano. 

Z Venigerjem je na ministrs
tvo napredoval tudi nekdanji 
šentjurski partijski sekretar Mi
ran Koren. Po razpadu družbe
nopolitičnih organizacij se je na 
Radiu Šmarje in Delu poskušal 
kot novinar in nato postal ti
skovni predstavnik celjske poli
cije, ki je po njegovi zaslugi 
postala celo vzorčni primer so
delovanja policije in javnosti. 
Zdaj enako nalogo opravlja na 
upravi slovenske policije, žena 
Majda je glavna medicinska se
stra Doma upokojencev v Šmar
ju, oba pa sta zelo aktivna v 
humanitarnih organizacijah. 

V vrhu policijskega aparata 
ima najdaljši staž Vinko Gore-
nak. Bil je državni podsekretar 
v MNZ, direktor Uprave za ka
dre in izobraževanje in mini
strov pooblaščenec za stike s 

Stane Veniger 

Policijskim sindikatom, zdaj pa 
je direktor uprave za organiza
cijo in kadre na MNZ. Žena 
Irena je predlani učiteljevanje 
na IV.osnovni šoli v Celju zame
njala s službo samostojnega 
analitika na UNZ Celje, po Ko-
renovem odhodu pa so njen 
delokrog stiki z javnostjo. 

Gorenak je bil prav tako na
čelnik UNZ Celje, kot načelnik 
inšpektorata policije pa je v 
upravo za kadre in izobraževa
nje MNZ napredoval Miroslav 
Žaberl. Kot ljubiteljski ribič pri
sega zlasti na muharjenje in 
celo med gurmani slovi kot vr
hunski kuhar ribjih specialitet. 
Bratranec Ivan je predsednik 
celjskega društva pohodnikov 
in maratoncev in je pred krat
kim z inšpektorata policije UNZ 
Celje odšel na mesto okrožnega 
državnega tožilca. 

Načelnik inšpektorata policije 
je bil (med vojno) mdi Franc 

Bevc, ki je zdaj zaposlen v upra
vi MNZ in tudi predsednik regij
skega odbora združenja vetera
nov Sever. Poveljnik specialne 
enote MNZ je Srečko Krope. V 
Celju je bil inšpektor v uradu 
načelnika, borilne veščine pa so 
tudi njegov hobi, saj je bil leta 
1992 v Celju glavni organizator 
evropskega prvenstva v taek-
wondu. Strokovnjak par excel-
lence je tudi Darko Delakorda, 
sprva vodja celjske skupine za 
krvne delikte in zdaj za tovrstno 
področje prvi mož v slovenskem 
ministrstvu. 

Desna roka ministra Mirka 
Bandlja je Žarko Bogunovič, 
prav tako Celjan. Za svojega si 
ga sicer lastijo tudi Slovenjgrad-
čani (bil je v njihovi občinski 
vladi), toda šef kabineta je 
otroštvo in mladost preživel v 
Celju, kjer je končal osnovno 
šolo in gimnazijo. In kako je 
prišel v ministrstvo: z Bandljem 
sta skupaj študirala pravo. 

mmmmmmm ŽEUKO ZULE 

Vinko Gorenak Miroslav Žaberl Srečko Krope 

Zaplesali in se odpeljali 
Namesto v dvorani Golovec je jubilejni, 20 . šoferski ples 

mineval v Celjanki, v kateri se je zbralo okoli 1000 šoferjev 
in njihovih družic. 

Slednje imajo predvsem po zaslugi tega plesa tako vsaj enkrat na 
leto priložnost, da večer preživijo s svojimi življenjskimi sopotni
ki.Tudi vrli fantje, ki službeno premagujejo predvsem kilometre, 
znajo dobro izkoristiti trenutke, ki si jih vendarie vzamejo zase in 
za svoje domače. Med sobotnim plesom so ob zvokih Vagabundov 
plesalci šofirali prav tako spretno, kot to ponavadi počenjajo na 
cesti. Pa tudi nastop plesalcev (in predvsem plesalk) plesne šole 
Bolero iz Ljubljane so si ogledali tako natančno, kot se znajo 
poglobiti v skrivnostne zavoje avtomobilskih motorjev, kadar v 
njih kaj zaškripa... In na koncu so pred njimi pokleknili še 
Vagabundi (na sliki). N.-M. SEDLAR, Foto: SHERPA 

Time-oul za Marguča 
Televizija Celje v zadnjem obdobju doživlja korenite 

spremembe in postaja one man band Uroša Kranjca. Naj
prej je Ernesta Marguča zamenjal na položaju glavnega in 
odgovornega urednika, sredi januarja pa še kot urednika 
športno-razvedrilnega programa. 

Marguč (za prijatelje Mic) je bil v mladih letih rokometni 
vratar, potem je v Celjskem sejmu skrbel za prireditve, pred 
tremi leti pa se je podal med gostilničarje. Na televizijo je zašel 
povsem naključno, saj ga je direktor Janko Turnšek nastavil 
kot človeka, ki v Celju pozna veliko ljudi in novinarje. Žena 
Alenka ima dva kozmetična salona, sin Matjaž pa je že vrsto 
let lastnik trgovine s športno opremo. Ž.Z. 

IZJAVA TEDNA 
»V katerokoli smer se slovenski šofer odpelje, po uri 
in pol je že na koncu države. Torej ni čudno, da 
imajo ravno naši šoferji toliko težav s cariniki.« 

Iztok Uranjek, predsednik ZŠAM Celje in svetovalec za 
promet pri mestni občini Celje. 
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Celjanka, ki je 
postala baronica 

Tea Prašek, rojena Rakuša, je bila je med navdušenci, ki so obudili celjsko gledališče - Po vrnitvi iz Kalifornije živita 
z baronom med Slovenijo ter graščino pri Pragi 

Tea Prašek, rojena Raku
ša, je bila po drugi svetovni 
vojni med tistimi, ki so obu
dili celjsko gledališče. Živ
ljenjska pot jo je vodila v 
Kalifornijo, od koder sta se s 
soprogom, baronom Josep-
hom Praškom, vrnila v 
Evropo. Tu peto leto živita 
med Slovenijo ter njuno 
graščino v okolici Prage. 

Stanujeta v Ljubljani, več
krat ju lahko srečamo na Šta
jerskem. Praškova je bilo mo
goče opaziti na Aninem plesu 
v Rogaški Slatini, pred časom 
pa sta darovala visok dolarski 
znesek za hišico celjskih sle
pih v Atomskih toplicah. 
Njun delavnik je tudi v zna
menju skrbi za vrnjeno grašči
no ter posestva na Češkem, ki 
jih je treba upravljati. Vse je 
bilo vrnjeno v zelo slabem 
stanju. Zaposlila sta mene-
džerja in drugo osebje, ki bi 
moralo posestvom vrniti vsaj 
del nekdanjega leska., V graš
čini, ki so je nekoč obkrožali 
štirje hektarji parkov ter štiri
najst hektarjev vrtov, je bila v 
polpreteklosti tovarna torb. 

»V Celju je najlepše. Spomi
ni so prekrasni,« je navdušena 
Tea Prašek, rojena Celjanka. 
Med najlepšimi spomini ome
nja igranje v predstavah celj
skega gledališča, četudi je 
pozneje igrala v filmu. Igrali 
so takoj po drugi svetovni voj
ni, ki je Celjane prikrajšala za 
gledališko stavbo. 

Praškova graščina na Češkem, šestdeset kilometrov iz Prage. 

Oranje gledališke 
ledine 

Njena mladost v Celju je 
bila v znamenju vojnega gor
ja. Brat Ciril je padel kot parti
zan, s sestro Sonjo sta poma
gali v ilegali ter bili zaprti, oče 
je trpel v taborišču Dachau. 
Oče, Ciril Rakuša, je bil uči
telj v celjski glasbeni šoli,, 
pred tem častnik. Bil je koroš
ki borec, izviral je iz Prlekije. 

Po koncu druge svetovne 
vojne so se veselili miru. V 
Celju so začeli misliti na pri
hodnost, obujati slovensko 
kulturno življenje. Že v prvem 
letu po vojni je mladina upri
zorila v Narodnem domu Go-

^ Gogoljevem Revizorju, s sestro Sonjo, kije pozneje odšla na 
kralsko akademijo. Prva predstava celjske mladine, v prvem 

letu po vojni (Foto Pelikan). 

goljevega Revizorja, Okrožno 
ljudsko gledališče pa zatem 
Kraigherjevo Školjko. V obeh 
predstavah sta igrali sestri Tea 
in Sonja Rakuša nosilni ženski 
vlogi. Bil je čas pomanjkanja, 
zato je bila na lepo urejeni 
sceni kar Rakuševa domača 
jedilnica. 

Igralski talent obeh sester je 
opazil legendarni celjski gle-
dališčnik Fedor Gradišnik. 
Številne fotografije v skrbno 
urejenem baroničinem albu
mu pričujejo o zanimivem ob
dobju celjske gledališke pre
teklosti, o oranju ledine. Po 
nekaj letih vojne in zatiranja 
slovenskega jezika so bili 
ljudje lačni vsake domače be
sede. 

Tea Rakuša skrbno varuje 
takratne gledališke liste in 
plakate. Tudi iz veličastne 
predstave Kreftovih Celjskih 
grofov, ki jo je marca 1947 
postavilo (na odru kina Me
tropol) Okrožno ljudsko gle
dališče Celje. Med dragoceno 
dokumentacijo je plakat 41. 
ter 42. ponovitve, ko je gosto

vala v vlogi Veronike slovita 
Mira Danilova. Tea Rakuša je 
igrala Barbaro Celjsko, Her
mana Celjskega Fedor Gradi
šnik, njena sestra (ki je pozne
je odšla na ljubljansko igral
sko akademijo) pa je bila Ve
ronika Deseniška. V letu dni 
ponavljanja Celjskih grofov je 
gledališče postavilo na oder še 
Cankarjeve Hlapce in Triglav
sko bajko Pavla Golie. Igralci 
so bili veliko na odru, čeprav 
je bilo edino plačilo navduše
nje občinstva. 

Aprila 1947, ko je nastopil 
tudi Branko Gombač, je bila 
Jacinta v Cankarjevem Pohuj
šanju v dolini Šentflorjanski. 
Na odru je večkrat igral tudi 
oče Ciril Rakuša, ki je za posa
mezne predstave napisal 
spremno glasbo. 

Elvis proti 
Beethovnu 

Leta 1950 je odšla v Trst, 
kjer je igrala v gledaliških 
predstavah tamkajšnjega Slo
venskega dobrodelnega druš-

Baronico in barona Prašek je mogoče srečati tudi na 
Aninih plesih v Rogaški Slatini. 

tva. Nastopila je v Svetem pla
menu Somerseta Maughama 
(v režiji Vladimirja Kralja) ter 
Starih grehih češkega Štolbe. 
Tudi v Trstu so bile njihove 
predstave odmevne, po dolgih 
letih fašizma so se ljudje vese
lili predstav v materinščini. 
Tam je celo nastopila v itali
janskem partizanskem filmu 
Oblaki nad Trstom (Ombre su 
Trieste) ter v ameriškem filmu 
Diplomatski kurir. V filmu 
družbe 20-th Century Fox je 
soustvarjala glavno vlogo Pa-
tricie Neal, ki je igrala s Tyro-
nom Povverjem. 

Leta 1956 se je iz Evrope 
preselila v ZDA. V Chicagu je 
delala na ugledni radijski po
staji Zenith, kjer je skrbela za 
celodnevni program klasične 
glasbe. Prihajalo je obdobje 
ročk and roUa, ki ji ni bil 
nikoli prav blizu. V času glas
bene revolucije so začeli ra
dijske programe temeljito 
spreminjati, Beethoven se je 
moral umikati Elvisu Presleyu 
in drugim. Po preselitvi v San 
Francisco se je znašla v svetov
nem središču otrok cvetja, hi-
pijevskega gibanja ter vseh 
mogočih demonstracij. Na
zadnje je delala v računovods
tvu slovite univerze Berkeley, 

od koder je odšla v zasluženi 
pokoj. 

V začetku šestdesetih let jo 
je v Ameriki za leto dni obi
skal oče, kar je bil za tiste čase 
medijski dogodek. O tem so 
poročali v ameriškem tisku, 
Ciril Rakuša pa je o zanimivo
stih Novega sveta pisal v celj
skem lokalnem časopisu. 

V stari kraj 
Celjanka se je v Kaliforniji 

spoznala ter poročila s češkim 
baronom Josephom Praškom. 

Joseph Prašek izvira iz stare, 
vplivne češke družine. Njegov 
ded je bil na dvoru cesarjev 
osebni sekretar za Češko, v 
Masarykovi češkoslovaški re
publiki pa ustanovitelj Agrar
ne stranke, prvi kmetijski mi
nister ter predsednik državne
ga senata. Po drugi svetovni 
vojni so jim novi oblastniki 
graščino Košetice ter velika po
sestva vzeli. Praškovi so odšli v 
Pariz, kjer so preživeli tri leta, 
nato pa se preko Kanade prese
lili v ZDA. Tam so začeli iz nič 
ter ustanovili trgovino z an
gleškimi avtomobili. Tako je 
baron Joseph Prašek v Ameriki 
delal v svetu avtomobilov. Po 
češki žametni revoluciji mu je 
nova oblast hitro vrnila, kar je 
bilo mogoče. 

V Kalifornijo, kjer imata ve
liko prijateljev, se Praškova 
vračata vsako leto. Čeprav je 
bilo tam za evropske prise
ljence v začetku težko. »Od 
Evropejca pričakujejo več, za
to se mora nenehno dokazova
ti,« se je v Novem svetu prepri
čala Tea Prašek. Tudi vrnitev v 
stari kraj ni bila preprosta. 
Tukaj drugače nakupujemo, 
celo peremo drugače, imamo 
drugačen način življenja. To
da moč korenin premaguje 
vse težave. 

Pri baronovih, v stanovanju 
v ljubljanskem središču, mar
sikaj spominja na Celje. Na 
stenah izbrano urejenega sta
novanja so platna celjskih sli
karjev Alberta Sirka in Bele 
Farkaša. Praškova sta jih že 
namenila celjskemu muzeju. 
^MMM BRANE JERANKO 

V celjskem gledališču so po drugi svetovni vojni orali ledino. Marca 1947 je Tea 
Prašek, rojena Rakuša. nastopila v imenitnih Celjskih grofih v vlogi Barbare 

Celjske (na prestolu). 
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Z mamo na 
zlati porolci 

Nevsakdanji praznik na turistični kmetiji pri Dramljah - Vedeževalkina napoved se je uresničila 

Ko je bila Terezija Kolar v 
dekliških letih, ji je vedeževal-
ka napovedala zlato poroko. V 
soboto se je to resnično zgodi
lo. Še več, na zlati poroki Tere
zije in Jožeta Koiarja je bila 
prisotna celo njena mama. 

Pri Kolarjevih, v Pletovarju 
pri Dramljah, je toliko zanimi
vega, da bi lahko novinar na
pisal kar več reportaž. Pri hiši. 
imajo turistično kmetijo Mar-
jetka, 95-letna mama zlatopo-
ročenke je najstarejša Dra-
meljčanka, zlatoporočenec je 
bil bolničar partizanske bolni
šnice Zima. Najmlajši sin je 
restavrator orgel, pri hiši pa so 
takšni ljudski glasbeniki, da 
so nastopali na koncertih, ra
diu ter televiziji. Ko slišiš za 
Kolarjevo sorodstvo iz Dra-
melj, jih takoj povežeš z glas
bo. 

Najprej naj predstavimo zla-
toporočenkino mamo. Terezi
ja Kolar starejša je pred mese
ci slavila 95-letnico življenja. 

Njihov vsakdanjik. Zlatoporočenca Terezija in Jože Kolar živita skupaj z mamo. 

Oktobra je minilo pol stoletja, 
odkar je vdova. Ko je bila stara 
24 let, se je poročila z 52-
letnim možem, kar ni bilo ta

krat nič posebnega. Danes 
ima resne težave s hojo, sicer 
pa je bistrega duha. »Dobro se 
mi zdi, da je hči Trezika še 

zdrava. Bojim se zanjo,« nam 
je povedala. Hči, zlatoporo-
čenka Terezija Kolar, skrbi za 
bolno mamo ter bolnega mo
ža. Živijo v skupnem gospo
dinjstvu, v starejši hiši turi
stične kmetije Marjetka. 

Poročna pešpot 
Zlatoporočenca smo obiska

li v petek, dan pred velikim 
slavjem. Spomnila sta se 26.. 
januarja 1948, ko sta bila prvič 
pred oharjem. Njuna prva oh-
cet je trajala natanko tri dni in 
tri noči. Najprej je odšel na pot 
starešina iz Vojnika, uro in pol 
peš v Marija Dobje. Od tam, z 
ženinovega doma, so pešačili 
uro in pol po nevesto v Pleto-
varje, nato spet eno uro k po
roki v Dramlje. Nato so odpe-
šačili na prvo ohcet, na može
vem domu... Ob lepih spomi

nih so se zlatoporočencema 
rosile oči. 

Trezika in Jože, ki sta živela 
precej daleč narazen, sta se 
spoznala seveda med prepeva
njem. Bilo je na velikonočno 
nedeljo, pet dni po Jožetovi 
vrnitvi med drameljske cerkve
ne pevce s služenja vojaškega 
roka. Sicer pa je bila Jožetova 
mladost v znamenju vojnega 
gorja, njegova mama je bila 
takoimenovana partizanska 
mama. Bil je njen trinajsti, 
najmlajši sin. Ko je bil star 
sedem let, jim je umrl oče, 
mama pa se ni več poročila. 
Kot sedemnajstletni fant je bil 
med partizani ter je pomagal v 
bližnji/ partizanski bolnišnici 
Zima. Po hudih borbah je pre
našal ranjence, v vsakem vre
menu in v življenjski nevarno
sti. Nekoč, ko so bili izdani, jim 
je uspelo rešiti vse bolnike. 

Kolar jeva sta vsa skupna de
setletja uspešno kmetovala. 
Dobila sta srednjeveliko poses
tvo, z rezultati pridnega dela 
sta dokupila dvajset hektarjev 
zemlje. V okolici je znano, da 
sta iz gozda ustvarila hektar 
lepega vinograda. Kmetovanje 
v krajih, kjer je precej strmine, 
ni bilo lahko. Spominjata se še 
drugih težav iz časa po drugi 
svetovni vojni. Takrat so imeli 
Kolarjeve za nekakšne kulake, 
ne za ustvarjalne kmetovalce. 
»Moja partizanska preteklost 
nam ni nič pomagala,« se spo
minja Jože Kolar. Obremenjeni 
so bili s hudimi davščinami. 
Najhujše pa je bilo leta 1953, se 
spominjata zlatoporočenca, ko 
je moral on poleti za štiri mese
ce na orožne vaje. Doma je 
ostala sama, s štirimi majhni
mi otroki ter z ogromno kmeč
kega dela. 

Med njunimi spomini pre
vladujejo lepa doživetja, še 
posebej na čas, ko so se jima 
rojevali otroci. »Vsakega smo 

%e razveselili s posebno ra
dostjo,« pravi mama sedmih 
otrok. Najstarejši, Tone, je 
pozneje prevzel domačo, da
leč znano turistično kmetijo. 
Kar pet jih je ostalo v bližnji 
okolici, v domačem Pletovar
ju, ena hči je poročena na 
Ponikvi, en sin pa v Škofji 
Loki. 

Kjer je glasba 
doma 

Današnji zlatoporočenec je 
na vsakem hišnem krstnem 

slavju zaigral na harmoniko. ^ 
igranjem je začel v otroški^ 
letih, na paši. j 

Kolarjevo tesno povezanost 
z glasbo smo že omenili. Jože 
Kolar je bil 51 let cerkveni 
pevec, nakar je moral prene
hati zaradi zdravstvenih težav, 
Upoštevani drameljski pevci 
so nastopali od Celja do Mari-
bora. Njihov pevovodja je bil 
več desetletij brat Tonček, 
zdaj je Francev najmlajši sin, 
Simon Kolar. Sloviti slovenski 
dirigent Anton Kolar, ki us
tvarja v Nemčiji, je zlatoporo-
čenčev nečak, botra vseh 
otrok zlatoporočencev pa je 
bila pokojna ljudska pevka 
»Kolarjeva iz Dramelj« (s pra
vim imenom Rozalija Ofič, ki 
je nazadnje živela v Racah pri 
Mariboru). Ta je bila v javno-; 
sti znana kot slovenska rekor- ] 
derka po številu pesmi, ki jih i 
je znala na pamet. Bilo jih je , 
več kot tisoč. Skupaj z zlato-1 
poročencema so večkrat delah ; 
v domačem vinogradu ter ob | 
delu prepevali. Dober glas se
že daleč, zato so začeli priha
jati k Tereziji in Francu Kolar 
snemalci. Nato sta oba, skupaj 
z otroci ter »Kolarjevo iz Dra
melj«, večkrat nastopila na 
koncertih v Piranu. Tam so 
jim ploskali turisti. 

Zlatoporočenca je torej ved
no spremljalo veselje do dela in 
glasbe. Pri vsem skupaj je tre
ba poudariti, da je zlatoporo-
čenka še vedno zelo zaposlena 
ženska. Lepo skrbi za mamo, 
ki se giba s pomočjo invalid
skega vozička, ter za bolnega 
moža, ki že nekaj let težko 
hodi. Za vse tri gospodinji in I 
obdeluje vrt, poleg tega jo ve-) 
seli še čisto njen kotiček dru- j 
žinskega vinograda. Vse to de-1 
la z veseljem, iz ljubezni. Sicer 
pa se vsi trije veselijo obiskov 
svojih otrok, vnukov, pravnu-
kov, prapravnukov. Zlatoporo
čenca imata že 23 vnukov, za 
en šolski razred. Zadnji, v Škof
ji Loki, ki se je rodil na dedkov 
70. rojstni dan, je postal njegov 
soimenjak. Ko ga omenimo, je 
dedku kar milo pri srcu. 

Tako smo se pogovarjali v 
petek, v pričakovanju njihove 
sobotne vožnje k zlati poroki. 
Najprej pred drameljski oltar, 
nato na praznovanje s sorod
niki na domači, turistični 
kmetiji. Na čudoviti, nepozab
ni družinski praznik. 

BRANE JERANKO 

Pet rodov na enem samem griču. Terezija Kolar (starejša) je najstarejša Drameljčanka, njend 
hči Terezija je zlatoporočenka. Sledijo njena hči Jožica, Jožicina hči Barbika ter njen sinko 

Tilen. 

OKOUE IN MI 

Za star papir - nov računainilc 
Skupina, ki v Celju vodi 

projekt Otroci za pravilno rav
nanje z odpadki, je že v lan
skem šolskem letu pripravila 
akcijo zbiranja odpadnega pa
pirja po celjskih osnovnih šo
lah. Žal se je na akcijo odzvala 
samo polovica osnovnih šol. 

Skupaj so nabrali za skoraj 34 
ton papirja. Največ so ga zbrali 
učenci Osnovne šole Frana 
Kranjca s Polul pri Celju, ki so si 
s skoraj 24 tonami zbranega 
papirja prislužili tudi glavno na
grado akcije - osebni računalnik 

586. Računalnik jim je na krajši 
slovesnosti minuli ponedeljek 
izročil župan Mestne občine 
Celje Jože Zimšek, čestital pa 
direktor Zavoda za zdravstveno 
varstvo Celje dr. Ivan Eržen. 

Omenimo naj še pridne zbi
ralce iz osnovnih šol Frana 
Roša, IV. Osnovne šole, osnov
nih šol Lava in Hudinja ter II. 
Osnovne šole, medtem ko sta 
osnovni šoli Vojnik in Štore 
zbirali papir samostojno in po 
posebnem dogovoru z Dino-
som. 

Tudi v tem šolskem letu 
poteka akcija zbiranja od
padnega papirja po šolah, 
prav tako so zagotovljena tu
di sredstva za nagrado, v ak
cijo pa so vključene Mestna 
občina Celje, Dinos in Javne 
naprave. Organizatorji akcije 
upajo, da bo zbranega še več 
odpadnega papirja in da se 
bo v akcijo vključilo več os
novnih šol. Podrobne infor
macije dajejo Javne naprave 
Celje, gospa Meta Sirca, tele
fon: 483-721. 

Nagrado so si s 24 tonami zbranega starega papirja prislužili učenci Osnovne šole Frana 
Kranjca s Polul. 
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»Naši šoferji so žrtve 
tujih jastrebov« 

,2 Iztokom Uronjekom, predsednikom Zveze šoferjev in avtomehanikov Celje o težavah 
slovenskih šoferjev 

Minulo soboto je bila v 
(jvorani Celjanka 45 . redna 
letna skupščina Zveze šofer
jev in avtomehanikov Celje. 
Glavni namen zveze je zdru
ževanje šoferjev in avtome
hanikov s Celjskega. Teh je v 
Celju danes blizu tisoč, na 
območju regije 3 t isoč, v vsej 
Sloveniji pa je v tovrstne zve
ze vključenih okoli 10 tisoč 
ljudi. 
m ^ 

o delovanju Zveze šoferjev 
in avtomehanikov, predvsem 
pa o težavah, s katerimi se 
,pripadniki tega poklica sreču
jejo pri svojem delu, smo se 
pogovarjali z Iztokom Ura-
njekom, predsednikom 
ZŠAM Celje in svetovalcem za 
promet pri Mestni občini Ce-
jlje. 

Kakšna je vloga ZSAM v 
odnosu do šoferjev in avto
mehanikov, ki so člani tega 
društva? 

ZŠAM se trudi ščititi intere
se poklicnih šoferjev in avto
mehanikov oziroma vseh ti-
istih, katerih poklicna dolž-
inost je vključevanje v promet. 
jKer pa se interesi delodajalcev 
in šoferjev dostikrat ne ujema
jo, hkrati pa so šoferji v veliki 
meri podrejeni interesom na
ročnika, se nam cesto zgodi, 
da ne vemo, čigave interese 
naj bi ščitili oziroma smo v 
dvomih, ali se postaviti na 
stran lastnika podjetja ali šo
ferja. Zakonodaja v zvezi s 
prevozi in cestami je namreč 
neurejena. Skrajni čas je, da 
se na ravni države natančneje 
opredelijo pravice, dolžnosti 
in obveznosti, ki jih imata šo
fer in naročnik prevoza v med
sebojnem odnosu. 

Katere so najpogostejše te
žave, ki tarejo č lane vašega 
društva? 

V zadnjih letih so pri nas 
propadla vsa večja prevozniš
ka podjetja, šoferji, ki so bih 
prej zaposleni pri njih, pa so 
dobili tovornjake kot odprav
nino. Mnogi so ustanovili last-

Iztok Uranjek 
na podjetja. V začetku je še 
šlo, po letu ali dveh pa, ko je 
bilo potrebno začeti odplače
vati lizinge, so se znašli v teža
vah in začeli so iskati vse mož
ne načine, da bi prišli do de
narja. Marsikdo je postal tarča 
prekupčevalskih družb iz tuji
ne, ki so jim pričele ponujati 
prevoze tihotapljenega blaga. 
Mladih fantov v stiski ni težko 
pregovoriti, s tem pa prevza
mejo nase veliko tveganje, ki 
se največkrat ne konča najbo
lje. Ko jih odkrijejo, se njihova 
pot in kariera zaključi v zapo
ru. 

Druga težava, s katero se 
srečujejo naši šoferji v tujini, 
pa so napadi »obcestnih« ta
tov, ki ropajo šoferje, večkrat 
pa jim ukradejo tudi tovornjak 
in blago, kar se dogaja pred
vsem v vzhodnih državah, na 
primer v Rusiji. 

Znan primer s Celjskega je 
Bojan Tržan. V njegovem to
vornjaku so francoski carini
ki našli mamila. 

Bojan Tržan, ki že od jeseni 
čaka na sojenje v marseill-
skem zaporu, je naš član. Z 
njim smo stopili v stik preko 
zveze francoskih šoferjev. 
Fant je v zaporu brez vsega, 
na nas pa so se obrnili tudi 
njegovi starši, ki iščejo vse 
možnosti, da bi mu lahko po-
magah. 

Na kakšen način, menite, 
bi se lahko razmere na tem 
področju uredile? 

Šofer je na cesti dostikrat 
brez pravic. Mimogrede po
stane žrtev raznih uradnikov, 
predvsem carinikov, ki si mar
sikaj dovolijo. Največ težav pa 
imajo slovenski prevozniki še 
vedno zunaj meja Slovenije. 
Pri ZŠAM žal še nimamo prave 
vizije, kako bi lahko težave, s 
katerimi se srečujejo člani na
šega društva, pomagali uspe
šno rešiti ali jih preprečiti. Pri 
tem ne gre za nikakršno pod
piranje kriminala, temveč za 
zaščito osnovnih pravic čla
nov našega društva. Ker pa 
težave vse bolj naraščajo, mi 
pa jih vse težje rešujemo, je 
skrajni čas, da država sprejme 
zakonodajo na tem področju. 
Šele ko se bomo imeli na kaj 
opreti, bomo lahko zaplete za-
čeh uspešno reševati. 
• H K ' NINA M. SEDLAR •••r- Foto: SHERPA 

S prve poroke po 32 letih na Vranskem. 

Na poroko na Vransko 
Po 32 letih so na Vranskem po pooblastilu 

RS - upravne enote Žalec ponovno dobili 
pravico opravljati civilne poroke. Prva j e bila 
minulo soboto v za take priložnosti posebej 
opremljeni poročni sobi gostišča Filač - Slo
van na Vranskem. Poročila sta se Anton 
Skok iz Jeronima in Barbika Karo z Vranske
ga-

Poročni obred je opravil predsednik sveta KS 
Vransko Franci Sušnik, ki je v nagovoru mlado
poročencema in svatom poudaril izreden po
men tega dogodka, ne le za mladoporočenca, 
ampak za celotno območje bodoče občine 
Vransko, za katero si, ne glede na močna 

nasprotovanja nekaterih, zelo prizadevajo. 
Vranskemu želijo vrniti veljavo, ki jo je ta trg 
nekoč že imel v tem delu Savinjske doline. 
Obenem je Franc Sušnik povabil tudi bodoče 
kandidate za sklenitev zakonske zveze, da to 
opravijo na Vranskem, gospodu Jakobu Filaču, 
lastniku gostišča Slovan, pa se je zahvalil za 
njegovo prizadevnost pri ureditvi poročne so
be, kar je napravil na lastne stroške. Kot zani
mivost pa je povedal, da sta se kot zadnji par 
pred 32 leti na Vranskem poročila teta in stric 
tokratnega ženina Antona Skoka, s tem pa sta 
skupaj z nevesto Barbiko simbolično povezala 
oba dogodka. T. TAVČAR 

Uspešno delo laških brigadirjev 
Klub bivših brigadirjev 

prostovoljnih mladinskih 
delovnih brigad Laško-Rade-
če bo prihodnji mesec zabe
ležil prvo obletnico delova
nja. Ustanovljen j e bil 7. fe
bruarja 1997 na pobudo or
ganizacije Zveze borcev 
NOV Laško. 

Po enem letu se lahko uprav
ni odbor kluba pohvali z izred
no dobrim delom. V svoje vrste 
je vključil že 86 rednih članov, 
z akcijo pridobivanja novega 
članstva pa bo nadaljeval tudi v 
tem letu. Član kluba lahko po
stane vsak državljan Republike 
Slovenije, ki je v letih 1945 do 
1982 deloval v prostovoljni de
lovni akciji kot brigadir. 

Člani kluba, ki jih organiza
cija redno obvešča o svojih 
dejavnostih, so se lani udele
žili mnogih proslav, zborov 
brigad in izletov. Bili so na 
srečanju brigadirjev v Dornavi 

pri Ptuju, zboru brigad v Lev-
cu pri Celju in na proslavi v 
Novi Gorici, v avgustu pa so 
pripravili še piknik na Šmo-
horju. Ob koncu leta so se 
laški in radeški brigadirji sre
čali v Hotemežu pri Radečah. 
Srečanja se je udeležil tudi 
predsednik Območne organi
zacije ZB NOV Laško Tone 
Zupančič, ki je pohvahl delo 
kluba in obljubil še nadaljnje 
sodelovanje, predsednik klu

ba brigadirjev Miha Prosen pa 
je predstavil programska izho
dišča za delo v letu 1998. Pri
reditev, ki se je udeležilo 
enainšestdeset članov, je bila 
dobro organizirana, za kar gre 
pohvala tudi pokrovitelju Pi
vovarni Laško in nekaterim 
članom odbora, ki s prodajo 
svojih lepih ročnih del na lici
tacijah pomagajo k boljši fi
nančni situaciji kluba. 

VIDA ZUPANČIČ 

Obnovili bodo 
čebelarsici 

dom 
čebelarsko društvo Pol

zela, ki združuje čebelar
je s Polzele in iz Andraža, 
j e v čebelarskem domu na 
Polzeli že imelo letni obč
ni zbor. 

Iz poročil predsednika, 
blagajnika in gospodarja je 
razvidno, da so zelo skrbno 
gospodarili. Posebno skrb 
namenjajo vzdrževanju če
belarskega doma, v glav
nem pa je tekla beseda o 
zatiranju varoe, bolezni, ki 
zadnja leta uničuje cele če
belje družine in s tem pov
zroča veliko škodo. Ugotovi
li pa so tudi, da je čebelars
tvo kot kmetijska panoga 
zelo zapostavljeno tako v 
državnem kot v občinskem 
prostoru, čeprav je pridelek 
v sadjarstvu močno odvisen 
od prisotnosti čebel. 

Med načrti za prihodnost 
je obnova strehe na čebe
larskem domu - kritino že 
imajo, udeležili pa se bodo 
tudi vseh predavanj v zvezi 
z zdravljenjem čebeljih bo
lezni. 

Za svojega predsednika 
so ponovno izvolili Milka 
Medveščka. Občnega zbora 
so se udeležili domala vsi 
člani. Zvezo čebelarskih 
društev Žalec pa je pred
stavljal njen predsednik To
ne Rozman. T. TAVČAR 

Zrelostni plesi 
v dvorani Golovec jutri, v 

petek, dijaki zaključnih let
nikov Srednje šole za go
stinstvo in turizem Celje že 
tradicionalno začenjajo se
zono maturantskih plesov. 
Do konca marca se bo zvrsti
lo 13 maturantskih plesov 
celjskih srednjih šol, priča
kovati pa je , da bo na golovš-
kem parketu zaplesalo okoli 
20 tisoč ljudi. 

V pripravi letošnjih matu
rantskih plesov ni posebnih 
novosti, saj ostajajo organiza
torji posamezne šole skupaj s 
Celjskim sejmom. Vendar pa 
bodo letošnji maturanti plesa
li v malce polepšani, spreme
njeni dvorani, saj so v Celj
skem sejmu nekoliko spreme
nili dekoracijo ter nakupili ne
kaj nove opreme za dvorano. 
V pripravo maturantskih ple
sov sodi še skrb za varovano 
parkirišče in garderobe za obi
skovalce, v sklopu gostinske 
ponudbe pa tudi letos ponuja
jo štiri različne jedilnike. Ob 
dveh toplih večerjah lahko iz
birajo še med narezkom in 
vegetarijansko sirovo ploščo. 

maturanti pa lahko v predna
ročilu bloke za večerjo dobijo 
200 tolarjev ceneje. 

In kako se bodo v tistem 
prijetnejšem delu zrelostne 
preizkušnje zvrstili celjski ma
turanti? Za maturanti Srednje 
šole za gostinstvo in turizem 
Celje bodo še ta mesec, v sobo
to, zaplesali četrtošolci Gimna
zije Lava, v februarju pa bodo 
maturantski plesi dijakov Šol
skega centra Celje, Srednje vrt
narske, kmetijske in gospo
dinjske šole Celje, Srednje tr
govske šole Celje in 1. Gimna
zije v Celju. Marca pa sledijo 
plesi maturantov Srednje fri
zerske, tekstilne, strojne in 
prometne šole Celje, Srednje 
trgovske šole Celje, Srednje 
zdravstvene šole Celje, Srednje 
ekonomske šole Celje in Gim
nazije Celje-Center. IS 

Varstvo sadnega in okrasnega drevja 
Hortikulturno društvo Celje pripravlja danes, v četrtek, ob 17. 

uri v mali dvorani Narodnega doma v Celju predavanje o 
varstvu sadnega in okrasnega drevja. Predavala bo Ana Ram-
šak, predstavnica Pinusa Rače. JL 

17 tisoč metrov jarkov v 
Dravinjski dolini 

v okviru varstva kmetij-
^Mh zemljišč Upravna enota 
Slovenske Konjice skrbi za 
pripravo programov vzdrže
vanja melioracijskih siste
mov. 

Program vzdrževanja tovrst-
'̂ jh sistemov na območju Dra
vinjske doline je bil pripravljen 

leta 1996. vendar ga tedaj 
^ r̂adi težav pri pridobivanju 
•̂"edstev iz republiškega prora-

^^na ni bilo mogoče izvesti. V 
dneh pa so se vzdrževalna 

"̂ l̂a vendade začela in sicer na 

območju Slovenskih Konjic, 
Konjiške vasi, Tepanja, Spod
nje Pristave in v Žicah. 

Program vzdrževanja zaje
ma čiščenje jarkov (odstranje
vanje mulja in grmovja ob jar
kih) ter čiščenje kontrolnih 
jaškov in propustov. Dela po
tekajo na skupno 657 hektar
jih, na katerih bodo uredili več 
kot sedemnajst tisoč metrov 
jarkov. 

Za izvedbo vzdrževalnih del 
sta po pogodbi zadolžena sa
mostojna podjetnika Friderik 

Marguč in Zdenko Marguč. 
Ker pred dvema letoma zbran 
denar od lastnikov zemljišč ne 
bo zadostoval za izvedbo vseh 
del, bo pomagala tudi konjiš
ka občina in sicer tako, da bo 
preko javnih del v program 
vzdrževanja melioracijskih si
stemov vključila pet delavcev. 
Če bodo vremenske razmere 
dopuščale, bodo dela predvi-' 
doma opravljena že v treh ted
nih, je sporočila načelnica 
Upravne enote Slovenske Ko
njice Sonja Punčuh. B. Z. 
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Mari j ine pesmi 
Na obisku pri Bencefovi mami v Podhomu 

Podhom je vasica v bližini Bočne, v kateri 
je doma Marija Ročnik ali Bencetova mama, 
kakor jo poznajo domačini. Življenje Bence-
tove mame je bilo poleg nenehnemu delu, ki 
ga zahteva kmetija, posvečeno kulturi, pred
vsem pesmi in lepi slovenski besedi. 

Pri Bencetovih je petje že zelo dolgo doma, še 
posebej aktiven pa je bil, žal že pokojni, oče Janez, 
ki je skupaj z Marijo ustanovil ženski pevski zbor v 
Bočni. »Kljub temu, da je bil Janez samouk, je že v 
Radmirju vodil tamburaški in pevski zbor, nato je 
bil dolga leta pevovodja v Bočni, največ pri žen
skem, včasih pa tudi pri moškem zboru,« je 
pripovedovala Bencetova mama v domači kuhinji, 
kjer se je širil vonj po domačem pečenem kruhu. 
»Sama sem že v šoli sodelovala pri pevskem 
zboru, v katerem smo prepevala dekleta. Potem 
sem dolga leta prepevala pri zboru, za sodelovanje 
sem prejela zlato Gallusovo značko. Včasih je bilo 
kar naporno, da sva pravočasno »porihtala« vse, 
kar je bilo potrebno. Toda nikoli nama ni bilo žal 
časa, ki sva ga porabila za pevske vaje.« 

Tudi drugače je bilo pri Bencetovih veselo, 
kadar je Janez prijel v roke violino, Marija pa 
kitaro. V hiši so se večkrat razlegali ubrani 
glasovi, petju pa so pritegnili tudi otroci. Ben-
cetovi so prvi dve leti sodelovali tudi na priredi
tvi Družina - ključ sreče v Nazarjah. 

Pesmi, iztrgane pozabi 
Iz predanosti glasbi in iz starih notnih zapi

sov moža Janeza je zrasla nova strast Beficeto-
ve mame, ki že kar nekaj časa zbira in beleži 
stare, že napol pozabljene ljudske pesmi. »Ne
kaj pesmi sem napisala po svojem spominu, 
nekaj so mi jih drugi povedali, nekaj pa sem jih 
odkrila v Janezovih zapisih,« je pripovedovala 
Bencetova mama med listanjem po ličnih zvez
kih, v katerih je shranjenega kar precej narod
nega bogastva. Gospa Marija skrbno zapisuje 
tudi podatke o tem, od kod izhaja pesem. Pri 
nekaterih, posebej ljubih pesmih se je Benceto
va mama tudi ustavila in jih prebrala, bolje 
rečeno odrecitirala. »Doma imamo še ogromno 
Janezovih not, ki jih verjetno ni nikjer več 
najti. Vse te narodne pesmi se dajo tudi prepe
vati, večinoma gre za daljše pesnitve v zelo 
lepem, bogatem jeziku.« 

Marija v svoji ljubiteljski dejavnosti ni osam
ljena, saj so pred časom v Bočni ustanovili Slap 
- Društvo amaterskih pesnikov in pisateljev 
Zgornjesavinjske. Tudi v Slapu je Marija Roč
nik zelo aktivna, saj vodi kroniko društva. 
»Žehm si, da bi se člani še večkrat srečali in 
prebirah svoja dela. Na takšen način zapolniš 
praznino, potem ko ostaneš sam. Zbiranje 
pesmi in sodelovanje v društvu mi pomeni 
veliko sprostitev, sploh pa imam sedaj čas. 

Bencetovi na prireditvi Družina - ključ sreče. Zapeli so kmečko pesem Rad bi videl kak 
kmetic poseje svoj oves. Prizore iz pesmi, ki pripoveduje še o tem, kako kmetic prodaja oues 
kako zapije izkupiček in kako gre pijan domov, so Bencetovi tudi zaigrali. Z leve sediji 

Marijina sestra, vnuk Gregor, Marija, sin Marko, snaha Betka in vnuk Miha. 
medtem ko smo imeli včasih kar naprej delo,« 
je pripovedovala Marija. 

Člani društva bodo kmalu izdali svojo knjigo, v 
kateri bodo objavili lastne pesmi in črtice, v njej 
pa bo mesto našlo tudi nekaj Marijinih pesmi. 

Marija Ročnik se je v Podhom, vasico, ki ji je 
silno prirasla k srcu in za katero pravi, da se 
zanjo sliši žal samo zaradi smetišča, po poroki 
preselila z bližnjega Otoka. Sedaj jo razveselju
jejo trije otroci in šest vnukov, poleg tega rada 
še kaj prebere, napiše kakšen sestavek, pred
vsem »pa se nikoli ne posluša« - to je najboljši 

recept, da ne zboliš, je prepričana gospa Mar 
ja. In gre ji verjeti, saj je Bencetova mama pre 
kratkim proslavila 75. rojstni dan. Kljub tem. 
ob pomoči sinove družine še vedno skrbi z: 
živino, še vedno kaj zašije, saj je izučen 
šivilja, njen ponos so prelepe rože, ki krasij 
Bencetovo hišo v toplejših dneh, rada pa pr: 
sluhne glasbi: najraje zborovskemu petju, tuc 
opero rada posluša, rada obiskuje kulturn 
prireditve... In še eno veliko željo ima: da ne t 
bilo več vojne. 

^ • • • i H H H B i URŠKA SELlŠNi: 

Trdo življenje, lepa starost 
Devetdeset let Lanšpigerjeve mame iz Spodnjega Doliča 

Nihče Mariji Jevnišek, 
Lanšpigerjevi mami iz 
Spodnjega Doliča pri Vita
nju, ne bi prisodil, da ima 
za seboj že devetdeset let 
življenja. 

8. januarja 1908 leta se je 
rodila v Gornjem Doliču. 
Imela je še pet sester, njen 
oče pa je bil po poklicu Ža
gar. Ko je bila stara deset let, 

je morala ob šoli, ki jo je 
obiskovala v Doliču, že prije
ti za delo. »Očetov zaslužek 
je bil zelo slab, zato sem 
morala že zgodaj prijeti za 
delo, da smo se lahko pri hiši 
preživljali. Bila sem najsta
rejša, zato sem morala skrbe
ti tudi za sestre, da je bil pri 
hiši debelejši kos kruha, saj 
je bila očetova plača Žagarja 
izredno skromna. Ko sem 
končala osnovno šolo, sem si 

poiskala delo pri kmetih. Za
čela sem kot dekla, nadalje
vala pa kot gospodinjska po
močnica. Najprej sem bila 
zaposlena pri kmetu Zupan-
cu v Doliču, kjer je bil moj 
oče v njihovi žagi Žagar. Po
tem sem dobila službo v Ve
lenju. Tam sem bila zaposle
na celih šest let in še danes 
se dobro spominjam, da sem 
v tistih časih zaslužila sto 
dinarjev na mesec,« obuja 
spomine Marija Jevnišek. 

Njeno življenje je bilo vse
skozi trdo in težko. »Leta 1940 
sem se poročila prav na rojstni 
dan moža, to je bilo 31. januar
ja. Še danes se spominjam, da 
so bili takrat zame časi izred
no hudi in težki. Potem je bila 
vojna in med njo so mi odpe
ljali moža. Po vrnitvi je hudo 
zbolel, tako da sem ga morala 
več let zdraviti,« pravi Marija 
Jevnišek. 

Strma Lanšpigerjeva kmeti
ja, na kateri je Marija z možem 
Jožetom veliko let gospodari
la, je zahtevala pridne roke. 
Vse je bilo treba opraviti z 

rokami in z volovsko vprego. 
Rojevali so se otroci, osmim je 
dala življenje, sedem jih je 
rodila doma, zadnjega, sina 
Francija, pa je povila v slove-
njegraški bolnišnici. Ob vsa
kodnevnem težkem in trdem 
kmečkem delu pa sta vse svoje 
otroke vzgojila v pridne in po
štene ljudi. Danes je Marija 
ponosna nanje. Vesela je, da je 
pred leti oddala posestvo hčer
ki Vikici in zetu Viktorju, ki na 
kmetiji pridno in sodobno 
gospodarita. 

Lanšpigerjeva mama v svo
jem življenju ni veliko hodila 
k zdravnikom. Zdravje ji je 
vedno dobro služilo in tudi 
pri svojih devetdesetih letih 
se dobro počuti. Rada prebira 
časopise, gleda televizijo in 
posluša radio. Najbolj pa je 
vesela, ko ju obiščejo otroci, 
pa vnuki in pravnuki. Števil
nim čestitkam, ki jih je preje
la ob svojem visokem jubile
ju, se pridružujemo tudi mi z 
željo, da bo čila dočakala sto 
let. 

laHHMHNMMl R JURAČ 

Obiskana gozdna 
učna pot 

Tudi lanska sezona, že šti
rinajsta, odkar je bila v jese
ni leta 1984 odprta gozdna 
učna pot ob jami Pekel pri 
Šempetru v Savinjski dolini, 
je bila uspešna. 

Pod strokovnim vodstvom 
gozdarjev iz žalske krajevne 
enote Zavoda za gozdove Slo
venije je pot prehodilo le ne
kaj manj kot 3 tisoč obiskoval
cev, oziroma 105 skupin, veči
noma šolskih otrok. Od otvori
tve pa do danes je učno pot 
organizirano prehodilo že več 
kot 51 tisoč obiskovalcev, tako 
da je daleč najbolj obiskana 
med vsemi učnimi potmi v 
Sloveniji. Več o tem in o prob
lematiki učne poti pa nam je 
povedal Dejan Rosenste in , 
dipl. inž. gozdarstva, vodja 
Krajevne enote Zavoda za goz
dove Slovenije: 

»Tako množičen obisk za 
nas gozdarje predstavlja veli
ko obveznost zagotoviti kvali
tetno strokovno vodenje po 
poti, kar nam za sedaj kar 
dobro uspeva. Ponosni smo 

Dejan Rosenstein 
tudi na to, da smo pri zaseb 
nih lastnikih gozdov, po kate 
rih je speljana pot, v teh letit 
uspeli ohraniti zaupanje in ra 
zumevanje za našo dejavnost 
učenje o gozdu in naravi. Vei 
težav imamo pri zagotavljanji 
sredstev za vzdrževanje poti 
Infrastruktura na poti je i* 
stara in dotrajana, zaradi če 
sar so potrebna nenehna ob 
novitvena dela. Pri samostoj 
nem ogledu poti jim je v velik 
pomoč vsebinsko zelo bogat 
knjižica - Vodnik po gozdr 
učni poti.« 

Da bi se obiskovalci učn 
poti v tem gozdu čim bo 
znašli in prodrli skozi tančic 
njegove skrivnosti, namerava 
jo v bližnji prihodnosti 
opremiti še z nekaj dodatniri 
objekti, v prvi vrsti z inform^ 
cijskimi tablami. Ker je to k3 
precejšen finančni zaloga 
gozdarji upajo, da bodo o 
skromnih sistemsko zagoto^ 
Ijenih sredstvih pri tem pr"̂  
jektu priskočili na pomoč tû  
sponzorji in lokalna skupno' 
- občina Žalec. 

T. TAVČA 

Čas za Fordovo nagrado 
V natečaju Nagrada Henryja Forda za 

ohranitev evropske naravne in kulturne de
diščine letos drugič sodeluje tudi Slovenija. 
Čas za prijave je do 27. februarja, spomnimo 
pa, da je bila lanskoletna slovenska nagra
jenka Irena Švab Kavčič s projektom revitali
zacije Žičke kartuzije. 

Nagrado Henryja Forda za ohranjanje 
evropske kulturne in naravne dediščine pode
ljujejo že 15. leto, lani pa so natečaj razširili še 
na Južno Ameriko. Skupaj je v teh letih na 
natečaj iz 34 držav prispelo preko 12 tisoč 
projektov, evropsko nagrado je prejelo 30 
projektov, preko tisoč projektov pa je prejelo 

nacionalne nagrade. V skladu Nagrada Henry-
ja Forda je pol milijona dolarjev, po pravilih 
pa nacionalni zmagovalec, ki lahko nato kon
kurira tudi v izboru za evropsko nagrado, 
prejme 10 tisoč dolarjev. Natečaj je razpisan 
za štiri ključna področja; naravno okolje s 
programi ohranjanja flore in favne, kulturno 
dediščino s projekti za stavbe zgodovinskega 
pomena, ohranjanje starih obrti in tradicij, 
varstveni inženiring s projekti, ki zmanjšujejo 
stopnjo rabe naravnih virov, ter projekte mla
dih, vendar je v tem primeru pogoj, da nosilci 
kateregakoli varstvenega projekta ne smejo 
biti starejši od 16 let. IS 
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V SPOMIN 

Tone Sentoinik 
Vet kot tri tisoč ljudi je 

naredilo velik obroč okoli 
pokopališča v Vojniku, ko 
so se 22. januarja poslav
ljali od prezgodaj umrlega 
Toneta Sentočnika iz Škof
je vasi. Prevladovali so ga
silci, ki so se prišli še zad
njikrat pokloniti in poslovi
ti od poveljnika Gasilske 
zveze Slovenije, sicer pa 
človeka, ki je. bil vsestran
sko zvest gasilski organiza
ciji dolgih 46 let. 

Tonetova gasilska pot se 
je začela v društvu v Škofji 
vasi, ko je imel komaj deset 
let. Takrat je prvič prijel v 
roke trojak, brentačo, cevi 
in vse gasilsko orodje, ki 
spada zraven in se na tak 
način »zastrupil« z gasils
tvom. 

S petnajstimi leti je že 
postal referent za mladi
no. Kot izredno prizadev
nemu in delovnemu članu 
društva v Škofji vasi mu je 
bila leta 1969 zaupana 
naloga poveljnika druš
tva, ki jo je opravljal vse 
do leta 1980. ko je prosil 
za razrešitev zaradi preo
bremenjenosti pri takrat
ni Občinski gasilski zvezi 
Celje. 

Zaradi velikih sposob
nosti in predanosti gasils
tvu je napredoval do odgo
vornih mest v Gasilski zve
zi Slovenije in takratni Ga
silski zvezi Jugoslavije, 
kjer je bil kot član pred
sedstva tudi predsednik 
tehnične komisije GZJ. Z 
ustanovitvijo samouprav
nih interesnih skupnosti je 
postal vodja strokovne 
službe SIS za požarno var
nost, po ukinitvi pa je po
stal vodja strokovne služ
be Občinske gasilske zveze 
v Celju in nadaljeval svoje 
sodelovanje z vsemi gasil
skimi zvezami, z GZS, z 
gasilci v sosednjih republi
kah oziroma državah. Po
stal je zelo iskan in spošto
van gasilski strokovnjak. 
V času njegovega delova
nja je nastalo tesno sode
lovanje z Občinsko gasil
sko zvezo Varaždin, ki tra
ja še danes. Tone je bil 
pobudnik sodelovanja z 

gasilci iz Grevuenbroicha. 
Singena in Erdinga, vzpo
stavil je strokovno sodelo
vanje z vsemi sosednjimi 
državami, saj je dobro ve
del, da se strokovna uspo
sobljenost lahko razširi z 
dobrim sodelovanjem s 
strokovnjaki v svetu. 

Bil je uspešen medna
rodni sodnik in sodelavec 
v mednarodnem komiteju 
CTIF. Zadnje njegovo po
slanstvo je bilo delo po
veljnika GZ Slovenije, kjer 
je svojo visoko gasilsko 
izobrazbo edinega visoke
ga gasilskega častnika II. 
stopnje v Sloveniji zelo us
pešno uporabil v delu ga
silcev: od pionirjev, mla
dincev, do članov in vete
ranov, zelo pomemben 
prostor pa je v vrstah ga
silcev namenil članicam, 
ki so se začele enakovred
no vključevati v društva. S 
strokovnimi zapisi je so
deloval v revijah, knjigah 
in časopisih. Pomembno 
je bilo tudi njegovo večlet
no tesno sodelovanje z 
Novim tednikom in Ra
diom Celje. 

Tone Sentočnik je prehi
teval čas. Ob vsem, kar ga 
je obdajalo, je dobesedno 
zastrupljeno živel za in z 
gasilstvom. Ni popustil tu
di v času, ko bi moral poči
vati, si nabrati novih mo
či, da bi zmogel nove nalo
ge. Telo je, žal, popustilo 
in zadnje nekajdnevne bit
ke v Kliničnem centru v 
Ljubljani Tone ni dobil. 
Spoštovanega Toneta Sen
točnika se bomo spominja
li kot človeka, ki je bil res 
pravi člani gasilske orga
nizacije. 

Slovenci uspešni na Dunaju 
Minuli teden je bil na Dunaju sejem Počitnice, na kate

rem se j e ob vseh pomembnejš ih turističnih državah sveta 
predstavila tudi Slovenija. 

Po besedah predstavnika Centra za promocijo turizma 
Slovenije na Dunaju Jana Ciglenečkega, je bi odziv zelo dober, 
ponovno pa je vse več zanimanja za Zdravilišče Rogaška 
Slatina in Tophce Dobrna, zlasti na Finskem. Znano je na
mreč, da so Finci že nekaj let redno obiskovali omenjeni 
zdravilišči. 

Sejem na Dunaju so obiskali tudi dijaki celjske Srednje šole 
za turizem in gostinstvo in sicer bodoči turistični tehniki. Bili 
so ena redkih šolskih skupin iz Slovenije, ki je obiskala 
omenjeni sejem, kamor jih je popeljala turistična agencija 
Boom. 

Na sejmu so se zelo dobro predstavile azijske države. V teh 
prizadevanjih je bila v ospredju tudi Kuba, ker v zadnjem času 
Pospešuje turistično gospodarstvo, saj v njem vidi izpad 
narodnega dohodka, ki ga povzroča dolgoletna ekonomska 
Zapora ZDA. D. M. 

O konjenišlvu na Slovenskem 
Pohorska konjenica iz Zreč je v sobo

to gostila ljubitelje konjev ali konjeniš-
tva iz Slovenije in tujine. Priredili so 
namreč že drugo državno srečanje ko
njenikov, na katerem j e bil tudi občni 
zbor Konjeniškega treking združenja 
Slovenije. 

V Zrečah so se zbrali stotniki ali drugi 
člani kar štirinajstih slovenskih konjenic, 
člani treking združenja iz Avstrije in Italije 
ter predstavniki ministrstva za kmetijstvo 
in ministrstva za turizem. Stotnik ali vodja 
Pohorske konjenice Miroslav Pukl je so
botno prireditev začel z željami, da bi to 
srečanje zapustili z novimi idejami in cilji 

v skupnem združenju. Osnovni namen in 
eden prvih ciljev tega združenja je izdela
va skupne brošure o turistični ponudbi 
treking združenja z vsemi potrebnimi po
datki za širšo uporabo. O pomenu združe
nja so spregovorili tudi; predsednik slo
venske treking zveze Sandi Gombač, njen 
podpredsednik Franci Sevšek in gostje iz 
sosednje Avstrije. Posebej toplo so udele
ženci pozdravili državnega sekretarja za 
turizem Tomaža Zajca, državnega sekre
tarja za kmetijstvo Matjaža Kočarja in 
namestnika predsednika turistične zveze 
Slovenije Marjana Ašiča. 

Na občnem zboru so članom predstavi
li Statut združenja in najpomembnejša 
dopolnila k njemu, spregovorili so o Ko

deksu in o problemih zavarovalništva v 
okviru združenj. Glavni cilji, ki so si jih 
postavili pa so: promocija konjeništva in 
s tem promocija Slovenije, sodelovanje z 
državnimi organi za kmetijstvo in turi
zem, sodelovanje s konjenicami sosed
njih držav z namenom, da bi v Slovenijo 
privabili še več turistov. Občnemu zboru 
je sledila še okrogla miza in posvet na 
temo Konji in turizem, nato pa so večer 
sklenili z družabnim srečanjem. 

Z. K. 

Locica živi z 
gasilci 

Na letošnji občni zbor so se 
člani PCD Ločica ob Savinji 
pripravljali še posebej teme
ljito, saj praznujejo 65-Ietni-
co delovanja. Udeležba j e bi
la polnoštevilna, med gosti 
pa so bili delegat GZ Žalec 
Drago Pinter, predsednik 
sveta KS Polzela Stanko No
vak in predstavniki sosed
njih PGD. 

Poročilo predsednika druš
tva Martina Štajnerja je bil 
kronološki pregled najpo
membnejših dogodkov v raz
voju tega društva. Dosegli so 
številne lepe uspehe, posebno 
ponosni pa so na svoj gasilski 
dom, ki je sad tesne medse
bojne povezanosti Ločičanov, 
tako gasilcev kot ostahh. Zna
čilno je namreč, da vsa vas 
Ločica živi z gasilstvom. 

V razpravi je sodeloval tudi 
Stanko Novak, predsednik 
sveta KS Polzela, ki je društvu 
č.estital za visoki jubilej, za 
njihovo prizadevnost pri raz
voju društva in zaghanost pri 
pomoči bližnjim v stiski. Ne
kaj besed pa je namenil tudi 
ustanovitvi občine Polzela, o 
kateri se bodo Polzelani odlo
čali letos. 

Med važnejšimi nalogami za 
prihodnost so nabava opreme 
za gasilno vozilo in osebne zaš
čitne opreme. V letošnjem ju
bilejnem letu nameravajo raz
viti nov društveni prapor. Na 
volitvah so ponovno izvolili za 
predsednika Martina Štajnerja 
in za poveljnika Vlada Kosca. 

Učenci OŠ Polzela, člani lo-
čiškega PGD, so pripravili pri
jeten kulturni program, ob 
tem pa so podelili tudi prizna
nja za sodelovanje in plodno 
delo pri razvoju društva. Pre-
jeh so jih: Ivan Vaši, Jože 
Pencl, Jožica Vaši, Marica Vaši 
in Anica Jošovc. 

T. TAVČAR 

Zadovol jni z opravl jenim delom 
Pri Gasilski zvezi Žalec so 

z delom v minulem letu zelo 
zadovoljni. O tem in o letoš
njih nalogah nam je povelj
nik GZ Žalec Franci Naraks 
povedal: 

»V prostovoljnih gasilskih 
društvih smo lani pričeli s 
sprejemanjem operativnih 
načrtov. PGD so opravila pre
ventivne preglede hidrantne-
ga sistema v svojem požar
nem področju, pa tudi blo
kovnih sistemov v urbanih 
središčih. Društva so oprav
ljala prevoze pitne vode v viš
je predele občine Žalec. V 
programu strokovnega uspo
sabljanja smo posvetili veliko 
pozornosti usposabljanju ga
silk in gasilcev. Osnovni te
čaj, ki je trajal 80 ur, je obi
skovalo 129 gasilcev začetni

kov, tečaj za sodnike gasilsko 
športnih disciplin je opravilo 
17 članov, opravili pa smo 
tudi obnovitveni tečaj za spe
cialnost tehničnega reševa
nja. Imeli smo vrsto občin

skih tekmovanj, štiri tekmo
valne enote pa so tekmovale 
tudi na mednarodnem tek
movanju v Avstriji. V prete
klem letu smo kar 87-krat in
tervenirali in sicer 65-krat ob 
požarih, 8-krat ob popravi, 14 
intervencij pa je bilo zaradi 
iztekov vode v stanovanjih, 
reševanja ljudi iz dvigal in 
podobnega. Še vedno je glav
ni vzrok požarov človeški fak
tor, sledijo tehnične okvare, 
udar strele itd. Menim, da 
smo gasilci operativci s svo
jim delom in humanostjo pri
pomogli k bistvenemu zmanj
šanju požarne škode, obe
nem pa bili v marsikateri sre
dini med nosilci odprave po
sledic nesreč, ki so prizadele 
naše kraje, sosede in prijate
lje.« T. TAVČAR 

Na morju bo igral Klaužar 
Na večerni prireditvi, 3. 

aprila v Luciji pri Portorožu, 
bo 100 kmečkim ženskam in 
spremstvu ter gostom igral 
ansambel Braneta Klažuarja 
iz Celja. Klaužarjev ansam
bel ni treba posebej predstav
ljati, saj zlasti v zadnjih letih 
dosega izjemne uspehe tako 
pri različnih ocenjevalnih 
komisijah kot tudi občinstvu. 

Skoraj ni festivala, kjer an
sambel Klaužar ne bi osvojil 
vsaj ene nagrade. Klaužarjevi 
muzikanti so bili uspešni na 
festivalih na Vurberku in Ptu
ju ter zadnji dve leti tudi na 
festivalu polk in valčkov. Zad
nji velik uspeh je Klaužarjev 
ansambel dosegel na Radiu 
Celje, kjer je občinstvo med 
189. melodijami v glasbeni 

oddaji Domačih 5 in Domače 
4 za leto 97 izbralo za najbolj 
všečno melodijo Zadnji gos
podar. Klaužar že ima posneto 
novo kaseto, ki bo izšla 27. 
marca ob 4. festivalu polk in 
valčkov. 

O sodelovanju na 26. izletu 
100 kmečkih žensk na morje 
pa je Brane Klaužar povedal: 
»Veseli smo zmage na Radiu 
Celje, še bolj pa smo veseli, da 
bomo lahko skrbeli za dobro 
razpoloženje sto kmečkih 
žensk v Luciji pri Portorožu. 
Naše pesmi so namenjene lju
dem in najbolj veseli smo, če 
so ljudje z njimi zadovoljni.« 

Ob ansamblu Braneta Klau-
žarja bodo zraven še stari, do
bri znanci: oktet Studenček, 
trio Vikija Ašiča, harmonikar

ja Janko Mogu in Mitja Gobec 
ter čarodej Jani Jošovc. Pol
nočni mini koncert pa bodo 
pripravili Primorski fantje. 

Danes objavljamo drugi ku
pon, tako da bo treba počakati 
še štirinajst dni, da boste lah
ko začele pošiljati dopisnice 
za sodelovanje v žrebanju. 
Dopisnice, na katerih je bil 
samo kupon s številko ena, so 
žal romale v koš! 

Veseli smo, da je za našo 
akcijo lepo zanimanje tudi 
med številnimi sponzorji in 
donatorji, ki bodo s svojim 
prispevkom olepšali našo tra
dicionalno akcijo, ki je name
njena izključno kmečkins žen
skam in še posebej tistim, ki z 
nami še niso bile. 

T.VRABL 
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Acman z novim relcordom 

Celjski atlet Urban Acman je 
na dvoranskem mitingu v Novi 
Gorici postavil nov slovenski 
dvoranski rekord v teku na 60 
metrov. S časom 6,78 je staro 
znamko Gregorja Breznika iz
boljšal za dve stotinki. 

Zmago za Kladivar Cetis sta 
v skoku v daljavo priborila še 
Anja Valant in Gregor Cankar, 
Dušanka Čalasan pa je slavila 
v teku na 60 metrov z ovirami. 
Uspeh je dopolnil Alen Topo-
lovčan z drugim mestom v 

troskoku. V športni dvorani v 
Šempetru je moči merilo 200 
tekmovalcev, z izjemo Brigite 
Bukovec in Brite Bilač tudi vsi 
najboljši slovenski atleti. Iz
boljšan je bil tudi ženski re
kord v skoku s palico. Maja 
Medvešek (ŽAK) je to znamko 
pomaknila na 350 cm. 

Rezultati moški - 60m: 1. Ac
man 6,78 (KLC), 2. Štor 6,83 
(Velenje), 60m ovire: I. Pucihar 
8,18 (ŽAK), 2. Škoberne 8,33 
(Velenje), troskok: 1. Camossi 

16,54 (ITA), 2. Topolovčan 
(KLC), daljina: 1. Cankar 784 
(KLC), 2. Oberauer 739 (ŽAK), 
4. Rozman 711, 5. Lenko 688 
(oba KLC), palica: 1. Giachetto 
520 (ITA). Ženske - 60m: 1. 
Levorado 7,35 (ITA), 4. Matulj 
7,84 (KLC), 60m ovire: 1. Čala
san 8,63 (KLC), troskok: Vlaca-
cich 12,42 (ITA), višina: 1. Bra-
damante 185 (ITA), 2. Čalasan 
175 (KLC), daljina: 1. Valant 621, 
3. Čalasan 605 (obe KLC), pali
ca: Medvešek 350 (ŽAK). PŠ 

Miroteks 
se sedmič 
zapored 

Kegljavke celjskega Mi-
roteksa so si z zmago v 
Ljubljani vnovič zagotovile 
naslov državnih prvakinj. 

Derbi z Norikom Proso-
lom je praktično odločal o 
naslovu. Celjanke so morale 
izničiti domači spodrsljaj z 
Adrio Conventom, najvišja 
zmaga proti neposrednim 
konkurentkam z 8:0 pa jim 
ob normalnem poteku pr
venstva zagotavlja mirno 
pot do novega naslova. Zno
va sta se izkazali Marika 
Kardinar (456 kegljev) in Bi-
serka Petak (444). PŠ 

Predsedniški 
zasuk 

Na redni letni skupščini Poli
cijskega kluba borilnih veščin 
Celje so izvolili novo vodstvo. 
Dosedanji predsednik Marko 
Gaber in podpredsednik Du
šan Verbovšek sta zamenjala 
položaja, pregledali pa so še 
poročila o delu, določili usme
ritve v prihodnjih obdobjih in 
članom podelili 21 priznanj. 
Prvo večje tekmovanje, ki se ga 
bo PKBV udeležil, bo kadetsko 
in mladinsko Evropsko prvens
tvo v Krškem. PŠ 

KOMENTIRAMO 

Temelji so postavljeni 
Pred slabimi štirimi leti, ko 

je v mestu ob Savinji dokončno 
»umrl« vrhunski, bolje rečeno 
članski hokej, je le malokdo 
verjel, da se bo v Celju tako 
hitro našla peščica zanesenja
kov, ki bo ponovno zvabila 
ljubitelje športa v ledeno dvo
rano v Mestnem parku. Tudi 
sedanji trener celjskega Inposa 
Boris Pajič je takrat menil, da 
bi se hokej lahko vrnil šele tik 
pred koncem tisočletja. Toda 
vse skupaj se je razpletlo po
vsem drugače. 

Kriza slovenskega hokeja je 
vse globja. začela pa se ;e prav 
z žalostnimi dogodki v »zlatih 
celjskih časih«. Denarja je iz 
leta v leto manj, najmočnejša 
kluba se utapljata v rdečih šte
vilkah, v Mestnem parku pa so 
se odločili za inačico, ki ob 
nadaljevanju dosedanjega na
čina dela ne more postreči z 
razočaranjem. Rezultati na
mreč zaenkrat niso v ospredju, 
čeprav si prizadevajo za čim 
večje uspehe. Skromnost seda
njih članov celjskega kolektiva 
je porok za počasen vzpon pro
ti vrhu našega hokeja. To sicer 
ne pomeni, da se bodo rume-
no-modri čez leto ali dve pote
govali za nastop v finalu dr
žavnega prvenstva, ampak, 
da bodo poskrbeli za solidno 

bazo; nekoliko težje bo vzgojiti 
trenerski kader Le-ta naj bi 
skrbel za kolikor toliko kako
vostne igralce, ki bi se priklju
čili članskemu moštvu, za ka
terega se bo zagotovo v prihod
nje našel tudi kakšen tolar. 
Letošnja zasedba namreč ne
posredno ne porabi niti enega. 
Res, da je v devetdeseteh letih 
20. stoletja celjski primer 
osamljen in mu ni para, toda 
potrebno je bilo začeti graditi 
temelje za boljše čase. 

»Izpostavite in omenjajte 
mlade,« je dejal minuli teden 
eden izmed legendarnih celj
skih hokejistov, ter pristavil: 
»Mi smo svoje odigrali. Sedaj 
le pomagamo, da stvar spet 
steče.« Besede povedo precej. 
Tudi to, da so prav vsi, ki so se 
vrnili na pomoč matičnemu 
klubu, zaslužni za morebitne 
uspehe v prihodnosti. Da ne 
bo pomote: nihče ne zahteva 
vrhunskih dosežkov. Člani se
danjega in tudi lanskega ko
lektiva si v zgodovini hokeja 
zaslužijo posebno mesto. Ne
koč uveljavljeni igralci, neka
teri celo reprezentantje, so se z 
zagnanostjo spet dokazali. Po
dobno velja za funkcionarje. O 
imenih pa zaenkrat nič. Zgo
dovina nas je naučila, da je 
tako najbolje. 

TOMAŽ LUKAČ 

Durakovic že 
zvezda 

Davor Durakovic, Ce
ljan, ki je s pomočjo že 
uveljavljenega Klemna 
Kelgarja odšel po hokej
ske izkušnje prek Atlanti
ka, se že lahko pohvali z 
vidnimi dosežki. 

V.kanadski B junior lea-
gue, kjer brani barve kluba 
Canora Cobras, je opozoril 
nase v uvodnem delu njego
ve prve sezone. O tem zgo
vorno priča tudi podatek, da 
je bil udeleženec Ali starš 
weekenda, kjer se zberejo 
najboljši igralci lige po izbo
ru trenerjev. Zanimivo je tu
di, da je bil s 16 leti najmlajši 
udeleženec tekme vseh 
zvezd, vsi ostah so stari 
med 18 in 20 let. Durakovic 
je na tekmi Ali starš prispe
val eno podajo in bil z Ru
som Kurakinom edini tujec 
na tekmi zvezd. T.L. 

BRSKAMO PO ARHIVU 

Junija 1989 se je na pripravah na Evropsko prvenstvo v Zagrebu v Topolšici zbrala tedanja jugoslovanska košarkarska 
reprezentanca. Če bi zdržali skupaj vsaj še 3 leta, bi NBA zvezdniki gotovo ne bili tako superiorni. Stojijo: pom. trenerja Janez 
Drvarič, selektor in trener Dušan Ivkovič, Jure Zdovc, Zoran Radovič, Predrag Danilovič, Toni Kukoč, Zdravko Radulovič, 
Dražen Petrovič. Žarko Paspalj ter statistik in maser. Čepijo: Zoran Čutura, Dino Radja, Mario Primorac, Stojko Vrankovič, 

Zoran Cvetkovič, član iz spremstva in Vlade Divac. 

PANORAMA 

KOŠARKA 
l . A S K L ( M ) 

20. krog: Kraški Zidar-PIL 
69:92 (42:53) Tovornik 23, Li
sica 20, Goljovič 19, Bečirovič 
9, Jurak 7, Dončič in Dragšič 
5, Kune 4. Idrija-KSP 77:89 
(43:45) Šamanič 18, Jagodnik 
16, Petranovič in Jeklin 15, 
Rituper 7, Horvat in Čmer 6, 
Udrih in Rovšnik 4. Vrstni 
red: Union Olimpija in PIL 38, 
KSP 34, Krka 32, Helios in 
Postojna 30, Zavarovalnica 
Maribor 29, Maribor Branik in 
Slovan 28, Kraški Zidar 27, 
Idrija 25, Krško 21. 

I . B S K L ( M ) 
15. krog: Ilirija-Comet 73:88 

(31:36) Jesenek in Sivka 20, 
Kožar 15, Ravnihar 13, Lušenc 
8, Železnikar 5, Novak 4, Pa
vlin 3. Triglav-Kemoplast 
76:57 (39:23) Gajšek 15, Ma
ček 14, Urbanija 9, Kočar 7, 
Madžarac in Košak 3, Čop, 
Gostenčnik in Škornik 2. Vrst
ni red: Loka kava 29, Zagorje 
27, Triglav 26, Union Olimpija 
ml. in Hrastnik 24, Comet in 
Gradbinec Radovljica 23, Ra
denska 21, Ilirija 20, Kemo
plast in Litija 18, Jezica 17. 

2. $KL(M)-vzhod 
1 3 . krog: C e l j e - E l e k t r a 

86:98 (49:46), BP 93 Kamnik-
Plima Prebold 79:72 (48:34), 
Rogla Atras-Shvnica 108:62 
( 5 3 : 3 9 ) . Vrstni red: Elektra 
25, Rogla Atras 24, BP 93 
Kamnik 22, ŽKK Maribor in 
Celje 19, Plima Prebold 18, 
Bistrica 15, Slivnica 14. 

SKL(Ž)-od1.do6. 
mesta 

3. krog: Ingrad Celje-ADD 
Ilirija 81:47 (30:22) Grobelnik 
18, Jurše in Polutnik 15, A. 
Vodopivec 8, Potočnik 6, S. 
Vodopivec 5, Groleger in Per-
lič 4, Obrovnik 3, Pertinač 2, 
Ramšak 1. Vrstni red: Imos 
Jezica 26, ŽKD Maribor 23, 
Ingrad Celje 21, Odeja Mar
mor 17, ADD Jhrija in Imos 
Jezica ml. 15. 

SKL(Ž)-od7.do12. 
mesta 

3. krog: C o m e t - J e s e n i c e 
84:57 (36:29) Pertinač 22, Ar-
beiter in Ramšak 18, Soderžnik 
16, Koželj in Hren 3, Ribič in 
Hercog 2. Vrstni red: Pomurje 
Skiny in BTC 6, Comer, Jeseni
ce in Šentvid 4, Domžale 3. 

""rchkomet 
aMMtMMMIMliliH!!.. 

Liga prvakov (M) 
5. krog: CPL-Ka Akureyri 

31:18 (17:8) Šerbec 6, Puc,Ste-
fanovič in Pungartnik 5, Šafa-
rič 4, Tomšič 3, Vugrinec 2, 
Cvijič 1. Vrstni red: CPL 10, 
Badel Zagreb 6, Generali 4, Ka 
Akureyri 0. 

Pokal Slovenije (M) 
Četr t f inale (prve t ekme) : 

Trebnje-CPL 23:30 (11:14) Puc 
7, Šerbec 6, Punartnik 5, Šafa-
rič in Stefanovič 4, Tomšič 3, 
Cvijič 1. Slovan-Gorenje 20:17 
(9:9) Bedekovič 6, Tome 3, 
Ojsteršek, Sovič in Rozman 2, 
Plaskan in Oštir 1. 

I.DRL(Ž) 
11. krog: Juteks Žalec-Burja 

31:26 (21:10) Derčar 9, V Do
lar 8, Volk 6, T. Dolar 5, Randl 
2, Oroz 1. Krim Electa-Vegrad 
36:18 (22:8) Rodič 6, Madjarič 
5, Nojinovič 3, Notesberg 2, 
Dežman in Jukič 1. Vrstni 
red: Krim Electa 22 , Robit 
Olimpija 18, Juteks in M-De-
gro Piran 17, Bella Viola in 
Gramiz Kočevje 10, Izola 6, 
Burja in Vegrad 4, Mlinotest 2. 
mmmmmmtm^t 

O D B O J K A 
1.B DOL (M) 

18. krog: Šoštanj Topolšica-
Brezovica 3:0 (15:7, 15:6, 
15:8). Vrstni red: Krka 8, Šo
štanj Topolšica in Granit 6, 
Hoteli Simonov zaliv 4, Ljuto
mer, Brezovica, Kočevje in 
Termo Lubnik 2. 

1.AD0L(Ž) 
18. krog: TPV Novo Mesto-

B&L Utrip Prebold 3:0 (15:4, 
15:9, 15:9). Vrstni red: Sobota 
(-1), Infond Branik (-1) in TPV 

Novo Mesto 6, Kemiplas in 
Krim 4, Zav. Maribor Ljutomer 
in Marsel Ptuj 2, B&L Utrip 
Prebold 0. 

l.B DOL (Ž) 
18. krog: Kajuh Šoštanj. 

ŠOU 0:3 (14:16, 4:15, 3:15), 
Vrstni red: Špecerija Bled 8, 
Šentvid in HIT Nova Gorica 6, 
ŠOU in Prevalje 4, Tabor in 
Kajuh Šoštanj 2, Meltal 0. 

HOKEJ 
1. liga 

17. krog: Triglav-Inpos Celje 
4:2 (1:0, 2:1, 1:1). 18. krog: 
Inpos Celje-Protonavto 3:4 
(1:1, 1:3, 1:0). Vrstni red po 
rednem delu: HK Bled, Acro-
ni Jesenice, Olimpija, Slavija 
Jata; HIT Casino Kranjska go
ra, Protonavto, Inpos Celje, 
Triglav in HDK Bled. 

K E G U A N J E ( M ) 

I. liga 
14. krog: Norik Prosol-CP 

Celje 7:1 (5601:5232). Vrstni 
red: Konstruktor in Iskraeme-
co 25, Norik Prosol 22, Pro-
teus Liv in Rudar 15, CP Celje 
12, Elektrarna Dravograd 10, 
Sinet Hrastnik 8, Hidro 5, Go
rica Tekstilna 3. 

K E G U A N J E (Ž) 
I. liga 

14. krog: Norik Prosol-Mi-
roteks 0:8 (2446:2615). Vrstni 
red: Miroteks 26, Norik Prosol 
24, Adria Convent in Triglav 
17, Gorica Tekstilna 12, Ralmi-
co in Proteus 10, Mehano Izo
la 9, ETA Kamnik 8, Rudar 7. 

ŠPORTNI I 
KOLEDAR* 

PETEK, 30.1. 
Hokej 

1. liga - skupina B, 2. krog -
Bled: HDK Bled-Inpos Celje. 

Tenis 
Državno člansko prvenstvo 

(do ponedeljka). 

SOBOTATil.!. ^ 
Rokomet 

Liga prvakov (M), 6. krog -
Zagreb: Badel Zagreb-CPL 
(18). 

l.DRL (Ž), 12. krog - Ljub
ljana: Robit Olimpija-Juteks, 
Velenje: Vegrad-Bella Viola. 

Odbojka 
l .B DOL (M), 19. krog -

Škofja Loka: Termo Lubnik-
Šoštanj Topolšica. 

l.A DOL (Ž), 19. krog - Ža
lec: Infond Branik-B&L Utrip 
Prebold (17). 

l .B DOL (M), 19. krog • 
Prevalje: Prevalje-Kajuh So-
štanj-ŠOU. 

Kegljanje 
l . l iga (M), 15. krog-Celje: 

CP Celje-Sinet Hrastnik (17). 
1. liga (Ž), 15. krog - Celje: 

Miroteks-Mehano Izola 
(14,30) 

T O R E K , 3 . 2 , 

Hokej 
1. liga- skupina B, 3. krog ' 

Celje: Inpos Celje-HIT Casino 
Kranjska Gora. 



1. SNOPIČ SPORT 15 
Srebotnikovi 
še mladinski 
Australian 

Open 
Velenjska teniška igral

ka Katarina Srebotnik na
daljuje lani začeto serijo 
bleščečih nastopov. To
krat j e v avstralskem Mel-
bourneu zmagala na tur
nirju I. kategorije za sve
tovno mladinsko lestvico. 

V finalu je bila s 6:3 in 7:5 
boljša od Serra Zanettijeve 
(ITA), skupaj s Hrvatico 
Kostaničevo pa sta na tur
nirju A kategorije (v mla
dinskem tekmovanju je to 
najvišja stopnja) zaigrali še 
v finalu dvojic, vendar mo
rali priznati premoč novo
zelandskemu paru Baker-
Hudson, ki sta bili boljši s 
6:4, 0:6 in 6:2. PŠ 

NA KRATKO 
Sor iška planina: Na vele-

slalomskem pokalu Vegeta 
za starejše dečke je slavil Ja
ka Poje (Dolomiti), medtem 
ko so se smučarji Gozdnika 
in Uniorja slabše odrezali. 
Rezultati: 1. Jaka Poje (Dolo
miti), 2. Alek Glebov (Bra
nik), 3. Juš Gmajnar (Bled), 
Nejc Lovec (Gozdnik), 32. 
Miha Jovan (Unior), 36. Mit
ja Rančigaj (Gozdnik), 40 . 
Matej Kolar, 44 . Gašper Mar
guč, 45 . Grega Ducman (vsi 
Unior). 

Polzela: Na šahovskem tur
nirju v spomin na Draga Gre
šnika je v konkurenci 11 ude
ležencev slavil Branko Setni-
kar (Prebold) pred Štefanom 
Šincekom (Polzela) in Stane-
tom Skokom (Prebold). 
^ Žalec: Kadeti NK Žalec se v 
Športnem centru pripravljajo 
na nadaljevanje sezone. Po 
lanski osvojitvi drugega mesta 
v MNZ Celje želijo pod vods
tvom trenerja Cirila Naprudni-
ka še izboljšati dosežek. 

Celje: Na polfinalnem roko
metnem turnirju področnega 
prvenstva osnovnih šol so pre
senetili igralci OŠ Radeče, ki 
so v finalu turnirja z 12:11 
premagali celjsko IV.OŠ. 
Končni vrstni red: OŠ Radeče, 
IV.OŠ, III.OŠ^ OŠ Hudinja, OŠ 
Šempeter, OŠ Žalec. Finale bo 
2. februarja v Velenju, na za
ključni turnir pa sta se uvrstila 
oba finalista. 

Kranj: V 4. krogu državne 
strelske lige za Pokal prija
teljstva z zračnim orožjem je 
med pionirkami ekipno že če
trtič zapored slavil SD Dušan 
Poženel (Bukovec 185 kro
gov, Belaj 180, Albreht 715, 
Šafarič 166). Med posamezni
cami je slavila Natalija Buko
vec, pri mladinkah pa Maja 
Dular (obe SD Dušan Pože
nel). 

Maribor: Osnovnošolski dr
žavni prvak v kategoriji do 9 
let je postala Andreja Jernej 
(OŠ F. Malgaj Šentjur). Konec 
februarja bo še prvenstvo do 
10 let. 

Šoštanj: Na odprtem pr
venstvu Šoštanja v kegljanju 
je nastopilo preko 120 tekmo
valcev. Pri ženskah je slavila 
domačinka Erika Lesnik, pri 
moških pa Darko Bizjak (JM 
Šport). 

Anderson odslej Boi 
v Split z novincema, a brez Kamberovica 

Nogometaši Protonavta 
Publikuma so odpotovali v 
Split na 14-dnevne priprave 
z novincema Kačičnikom in 
Boiem, a brez Faika Kambe
rovica. Na tiskovni konferen
ci minuli teden sta se pred
stavila oba nova člana cel j
skega kolektiva. 

Aleš Kačičnik je pričakal ti
skovno konferenco precej ne-
razpoložen. »Vse je bilo v naj
lepšem redu, dobro sem treni
ral, prav na zadnjem treningu 
pa sem staknil poškodbo kole
na,« je nejevoljno pojasnil 
Aleš Kačičnik, ki je zapusdl 
vrste drugoligaša Šentjurja. 
Na relaciji Šentjur - Protonav-
to Publikum se ponovno po
javljajo zapleti, najbrž pa bo
do funkcionarji obeh klubov 
našli skupen jezik in v prihod
nje dobro sodelovali. Šentjur
cani bi lahko v najslabšem 
primeru tudi onemogočili na

stop Kačičnika v tej sezoni v 
rumeno-modrem dresu, toda, 
zdi se, da za kaj podobnega ni 
realnih možnosti. Podobno 
meni tudi Aleš Kačičnik in do
daja: »Ob podpisu 4-letne po
godbe s Celjani razmišljam sa
mo o igri na Skalni kleti. 
Vzdušje v moštvu je odlično, 
kakovostno treniramo in zave
dam se, da je le od mene 
odvisno, koliko bom igral. 
Upam seveda na najboljše.« 

Drugi novinec, ki se je mi
nuli teden predstavil, je bil 
Brazilec Anderson Marcelino 
Herico - Boi. V medijih smo ga 
predstavili kot Andersona, 
znano pa je, da poznamo veči
no brazilskih umetnikov po 
njihovih vzdevkih. »Tudi sam 
si želim, da bi se uveljavil s 
svojim vzdevkom. Boi pomeni 
v portugalščini bik, vzdevek 
pa sem si prislužil z zagnanim 
pristopom in vzpodbujanjem 
soigralcev na igrišču,« pravi 
nogometaš, ki bo 18. aprila 

dopolnil 21 let in je profesio
nalec tretje leto. O Sloveniji 
mu je Somalia pripovedoval 
vse najlepše in kot pravi, se v 
Celju počuti odlično. Boiev 
vzornik je Jezus, izmed nogo
metašev pa sta mu najbolj 
všeč Romario in Dunga. Za 
razliko od Somalie je prišel k 
nam z veseljem, nekoč pa bi 
se želel preiskusiti v italijan
skem »calciu«. 

Tretji nogometaš, o katerem 
se trenutno govori največ, pa 
je seveda Faik Kamberovič. 
Idol celjskih mladih nogome
tašev, za nekatere celo igralec, 
ki je rešil zadnji dve sezoni na 
Skalni kleti, verjetno odhaja. 
Poslovil se je po vsaki polse-
zoni, tokrat pa kot kaže do
končno. Odšel je v Belgijo, na 
preizkušnjo k nekoč močne
mu Beverenu, ki je očitno pri
pravljen razvezati mošnjiček 
in plačati za slovenske razme
re astronomsko visoko odš
kodnino za Kamberovica, nje
mu pa tudi dobro plačati za 
dosežene zadetke. Drugi inte
resenti so sedaj potisnjeni v 
ozadje, celjske navijače pa bo 
moral razveseljevati nekdo 
drug. Trije Bosanci - Suad Be-
širovič, Mirza Golubica in Faik 
Kamberovič so bili ljubljenci 
občinstva, najboljši posamez
niki, izvenserijski strelci. Kdo 
bo naslednji? 

• • • • • H i TOMAŽ LUKAČ 

Najhitrejše v veleslalomu (z leve): Breznik (SLO), Parsson 
(ŠVE) in Rienda (ŠPA). 

Evropski pokal na Rogli 
Na Rogli (Jurgovo) so se v veleslalomski in slalomski 

preizkušnji pomerila dekleta. Tekmovanje, ki j e štelo za 
Evropski pokal, j e največ uspeha prineslo skandinavskih 
smučarkam. 

Med našimi sta pričakovanja upravičili le Katarina Breznik z 
drugim in Špela Bračun s šestim mestom v VSL, na katerem je 
sicer slavila Švedinja Parssonova, 3. mesto pa je pripadlo 
Španki Riendi. 

Dvojna zmaga v slalomu, kjer so po tradiciji podelili prstan 
Celjskih knezov, je odšla na Finsko. Henna Raita in Riitta 
Pitkanen sta za skoraj dve sekundi in pol ušli tretjeuvrščeni 
Američanki Julie Parisien. Katja Koren je zaostala skoraj 4 
sekunde, kar je zadostovalo za 12. mesto. 

PRIMOŽ ŠKERL, Foto: GREGOR KATIC 

Novi selektor 
šele marca 

Po odstopu selektorja moš
ke rokometne reprezentance 
Celjana Slavka Iveziča so se 
na seznamu njegovih na
slednikov znašla štiri imena. 
Ima celjski bazen spet naj
več možnosti? 

Zelo malo verjetno. Prof. 
Tone Tiselj je edini, ki se vno
vič poteguje za selektorski 
stolček. Pod taktirko sedanje
ga dirigenta velenjskih »hla
dilnikov« je reprezentanca do
segala večje uspehe, kot jih v 
zadnjih obdobjih. Odstopil pa 
je zaradi neuspeha na EP na 
Portugalskem. Najbolj zvene
če ime je gotovo trener celj
skega pivovarniškega kolekti
va Zdravko Zovko, če se bo 
odločil tvegati na dveh fron

tah, pa je seveda stvar njegove 
presoje. Tem bolj zato, ker bi 
RZS morala poiskati strokov
njaka, kateremu bo reprezen
tanca prioriteta, kajti čaka jo 
nov kvalifikacijski ciklus za 
nastop na SP v Egiptu. Bosta 
morda prav zato primernejša 
Leopold Je ras in Matjaž To-
minec? Prvi bi prej kot v Pru-
lah 67 lastno uveljavitev lahko 
poiskal v okviru izbrane vrste, 
drugi pa ima švicarske izkuš
nje, kjer je rokomet sicer v 
silnem vzponu, bolj kot to pa 
bi do izraza utegnila priti 
»priučena« natančnost. 

RZS je kandidatom naložila 
spisati program dela, novega 
selektorja pa naj bi določili 
marca. PRIMOŽ ŠKERL 

Privlačni obračuni 
Državno teniško prvenstvo 

igralcev do 18 let j e postreglo 
z zanimivimi obračuni v 
vseh konkurencah. Uspešno 
se j e izšlo tudi za celjske 
tenisače, saj so se med 8 naj
boljših prebili štirje. 

Na prvenstvu je nastopilo 
72 tenisačev (kar 49 deklet). 
Rezultati - moški posamez
no, polfinale: Igor Ogrinc 
(Domžale)-Gregor Šinigoj 
(Nova Gorica) 6:3, 6:3. Marko 
Doleček (Branik)-Luka Ber
nard (Slovan) 6:3, 7:5. Finale: 

Ogrinc-Doleček 6:4, 6:3. Žen
ske posamezno, polfinale: 
Katarina Kavec (Svoboda)-
Marja Žnidar (Triglav) 1:6, 
7:6, 6:0, Tina Hojnik (Plata-
na)-Urška Dvoršek (Avto Ce
lje) 6:2, 6:2. Finale: Hojnik-
Kavec 7:5, 6:2. Moški pari, 
finale: Jovanovič (Bombač), 
Bernard (Slovan)-Jerič (Bom-
žale), Serdoner (Avto Celje) 
6:1, 6:4. Ženski pari, finale: 
Mlakar, Grašek (TA Preskvar)-
Anderluh (Žalec), Jurič (Mari
bor) 4 : 6 , 2 : 6 . PŠ 

Dva naslova ostala v Celju 
v soboto so se v Celju za državne naslove merili atleti v 

pionirski konkurenci. Nastopilo je 241 tekmovalcev iz 22 
klubov. Članica celjskega Kladivarja Cetisa Marina Tomič je bila 
najboljša v teku na 60 metrov z ovirami (9,17), Andrej Ahliš pa 
je v skoku s palico dosegel 330 cm in priboril še drugi naslov za 
domače, ki so v tej disciplini dosegli trojno zmago (Žirovec, 
Bojanovič). J K 
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Prvi smo! 
z zmago nad Ka Akureyrijem z 31:18 (17:8) in domačim porazom Bodla Zagreba je rešeno vprašanje o zmagovalcu 

v skupini A - V Golovcu so se atrakcije kar vrstile - Zagrebški trener odstopil, Stefanovič ne bo igral 

Le malo je ostalo od slovi
tega islandskega »orožja«, 
po katerem bi spoznali vsa
ko otoško in skandinavsko 
rokometno šolo. Z domisel
no igro so Celjani povsem 
razorožili goste, za nameček 
pa si je 3 tisoč gledalcev da
jalo duška ob novicah iz Za
greba, kjer se je kasneje iz
vedelo, da je odstopil prvi 
trener Josip Glavaš, katerega 
je zamenjal Vladimir Nekič. 

Zaradi lažjih poškodb trener 
Zdravko Zovko v postavo ni 
uvrstil Aleša Pajoviča, Vladimir 
Jelčič pa je za vsak primer sedel 
na klopi, čeravno ob bleščeči 
igri Robija Šafariča niti to ne bi 
bilo potrebno. Akureyri je le v 
začetnih trenutkih dal vedeti, 
da ne morejo iz svoje kože, kajti 
vselej napovedujejo boj na zma
go, včasih pa so napovedi pre
daleč od realnosti. In to se je 
pokazalo v Celju. 

Domiselnost - nova 
vr l ina 

Težko bi ocenili, katera po
teza na srečanju je bila najlep
ša, rezultat pa niti trenutek ni 
bil vprašljiv. Islandce so Celja
ni preprosto razorožili. Na celi 
tekmi so uspešno izpeljali vse
ga 3 protinapade, s prodori na 
osnovno črto pa so fenome-
nalnega Perica premagali pet
krat. »Perke« je v 45 minutah, 
kolikor je stal med vratnicami, 
nabral 21 obramb. 

Z atraktivnimi potezami sta 
pričela Pungartnik in Šerbec 
in pri 3:2 z »Zeppelinom« pr
vič postavila dvorano na noge. 
Pri 5:2 isti par - »Šerba« je za 
hrbtom asistiral »Pungiju« in 
Golovec je znova zavrel. Svoje 
je s pravim projektilom z 10 
metrov moral dodati še Iztok 
Puc, Robi Šafarič pa se je na
menil ponujeno priložnost do
dobra izkoristiti in pred najšir
šim avditorijem nazorno dal 
vedeti, da mu zavite žoge še 
zdaleč niso tuje. 

Poteza za 
potezo 

Pri gostih sta povsem odpo
vedala Johann Gunnar Jo-
hannsson (na prvi tekmi na 
Islandiji je dosegel 8 golov, v 
Celju le 2) in Alžirec Karim 
Vala, ki je edini v gostlijoči 
vrsti sposoben zadeti z razda
lje, njegovi poskusi pa so veči
noma bili plen celjske obram
be, spet v postavitvi 6-0. Žog, 
ki so jih islandski prvaki za
pravili, nihče ni več štel, po
zornost navdušenih navijačev 
se je usmerila v novice iz Za
greba ter spektakel, s katerim 
so Pivovarji obilno postregli. 
Šerbec je v eni svojih najbolj
ših partij prikazal izreden 
smisel za orientacijo, njegove 
žoge oziroma podaje so imele 
oči. »Nasprotnika napadi z 
njegovim orožjem,« so govori
li že stari Grki, kar je domača 
dvanajsterica materializirala v 
končen zbir protinapadov, ki 

je bil na celjski strani evident-
no večji. Za evrovizijsko špico 
je bil Stefanovičev strel za hrb
tom točno nad glavo Alberts-
sona. »S takšno igro bi Celjani 
napolnili štadion, ne samo 
dvorano,« so menili navzoči. 
Žal Stefanovič zaradi počene 
tetive v Zagrebu ne bo igral. 

Veselje se začne 
Uradni napovedovalec je 

sporočil: »Tekma v Zagrebu je 
končana z zmago Generalija s 
27:25!« Dvomov ni bilo več. 
Nasmejani obrazi vodilnih 
mož celjskega rokometnega 
kluba, dvorana se je spet posta
vila na noge in sledil je bučen 
aplavz domačim za superiorno 
dosežen prvi cilj. Objeli so se 
tudi igralci (čeprav je tekma še 
trajala], vedoč, da bo v Zagre
bu zdaj veliko lažje. Konec tek
me in zadnja ekshibicija - no
gometni podrs po trebuhu. 

Formalnost pri 
sosedih? 

Sobotna tekma v glavnem 
hrvaškem mestu le ne bo tako 

Robi Šafarič - skriti adut. 

nedolžna. Badel je v preveč 
nevarnih vodah, da bi se s 
svojo usodo lahko poigraval. 
In za takšne razmere imajo 
Hrvati prave zakulisne moj
stre, kar so dokazali že pre
večkrat. Formula, ki Badel vo
di v četrtfinale, je preprosta: 
Ne smejo izgubiti! In če izgu
bijo, potem Akureyri doma ne 
sme izgubiti z Generalijem. 
Karte so po športni strani še 
odprte, pritiske pa je pričako
vati v stilu »balkanskih iger«. 
Toda to so le ugibanja. Glede 
na specifiko »zagrebške« tek
me v Golovcu bi morda bilo 
pametneje spočiti najboljše 
igralce, ki bodo v ponovnem 
knock-out sistemu še kako po
trebni. 

Celjani bodo v Zagreb dopo-
tovali v petek popoldne, zve
čer opravili prvi trening, na
meščeni pa bodo v hotelu In-
terkontinental. Tekmo sodita 
Gallego (ŠPA) in Germain 
(FRA), ki sta pred dvema se
zonama istima nasprotniko
ma že sodila v Celju. 

V vseh skupinah Lige prva
kov, razen v skupini A, so 
četrtfinalisti že znani. To so 
Ademar Leon in Winterthur 
(B) , Barcelona in Braga (C) ter 
Fotex in Lemgo (D). 

•
v.; PRIMOŽ ŠKERL 

r Foto: GREGOR KATIC 

REKLI SO 
Atli Hilmarsson, trener Ka 

Akureyri: »Igrali smo proti eni 
najboljših ekip na svetu. Prese
netila nas je obramba 6-0, po
leg tega je bil Peric odličen. 
Celjane je težko premagati, če
prav menim, da so jih sodniki 
preveč spoštovali. Boljše smo 
igrali doma. CPL ima odlične 
možnosti, da postane evropski 
prvak in ni jih veliko, ki bi to 
lahko preprečili. Uživali smo v 
atmosferi, ki so jo uprizorili 
celjski navijači.« 

Zdravko Zovko, trener RK 
CPL »Upam, da je publika 
uživala v atrakcijah, mi pa 
smo zadržali koncentracijo. 
Akureyri je odlična ekipa in 
menim, da bodo doma prema
gali Generalija. Težko bi ver
jel, da bo Badel Zagreb izpa
del. Žal mi je za njihov poraz, 
preseneča pa me, da klub tak
šnega renomeja svoje težave 
rešuje z zamenjavo trenerja. 
Zmagoviti niz bomo skušali 
nadaljevati tudi brez Stefano-
viča in Načinoviča, kdo pa bo 
naš nasprotnik v četrtfinalu, 
pa v medsebojnem srečanju 
odločita Ademar Leon in Win-
terthur.« 

Miro Požun, pomočnik 
trenerja RK CPL: »Tekma v 
Zagrebu ni samo rokometno 
rivalstvo, temveč je spopad 
slovenskega in hrvaškega 
športa. Tako kot v Celju raču

namo na športno tekmo in 
želimo zgladiti spore.« 

Uroš Šerbec, kapetan RK 
CPL: »Igralci si najbolj želimo 
premagati Zagrebčane na nji
hovem parketu. In potrudili se 
bomo, da bo temu tako.« 

Vlado Privšek, direktor RK 
CPL: »Zaradi ugleda našega 
kluba si v soboto ne moremo 
privoščiti slabe igre. Badel je 
predlagal, da bi igrali v nede
ljo, kar smo zavrnili. Našim 
navijačem, ki bi si tekmo v 
Domu športov želeli ogledati, 
svetujem, da se neposredno 
obrnejo na upravo zagrebške
ga kluba. Vstopnice namreč 
delijo po podjetjih in jih v 
prosti prodaji ni moč kupiti.« 

Celjanke z 
dvojno zmago 
Najmlajše celjske rokome-

tašice so osvojile 4. medna
rodni minirokometni turnir. 

Pionirke Športne šole Celje 
so v kategoriji deklic letnikov 
1986 dosegle prvo in drugo 
mesto, v kategoriji 1987 pa pr
vo in četrto. Na turnirju pod 
naslovom »Igrajmo rokomet« 
se je merilo 30 slovenskih in 
hrvaških ekip, prihodnje leto 
pa bi organizator rad privabil 
še udeležence iz Italije, Avstri
je in Madžarske. To soboto bo 
v športnih dvoranah na Golov
cu še podoben turnir za dečke, 
telcmovanja pa s c bo u d e l e ž i l a 
tudi ekipa Badla Zagreba. PŠ 
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Zrečanka je objadrala svet 
Milanka Lange-Lipovec je predstavila drugo in tretjo knjigo s poti okoli sveta 

Prva Slovenka, ki je objadrala svet,* 
Milanka Lange-Lipovec je triletno po-j 
potovanje s sedem metrov dolgim kata-= 
maranom Vakuto opisala v treh knji-^ 
gah z naslovom Morje in ljubezen.-
prva knjiga je izšla v samozaložbi že ' 
predlani, drugi dve pa je avtorica pred-l 
stavila prejšnji petek v Zrečah, v svo-' 
jem rojstnem kraju. ^ 

Zrečani jo poznajo kot Mravljakovo' 
Baco, debelušno deklico, ki je odraščala, 
v znani učiteljski družini. Deklica si je 
želela v svet, postala je profesorica fran-! 
coščine in nemščine s književnostjo,-
nakar je opravila še leto dni podiplom-J 
skega študija v Parizu. V Ljubljani si je j 
ustvarila družino. Želela si je , ko b o ' 
nekoč upokojena, da bi se na parniku] 
podala okoli sveta. Svet pa je navsezad-; 
nje preplula kar s katamaranom. Rogerl 
de La Grandiere, vanj se je zaljubila ob] 
njunem prvem srečanju v Parizu letaj 
1991, je bil kapitan, ki mu je na dolgi ini 
naporni plovbi popolnoma zaupala. Vse; 
tri knjige je napisala po vrnitvi v približ-, 

Milanka Lange-Lipovec 

no letu dni in v njih zabeležila svoja 
razmišljanja, doživljanja, kraje in ljudi, 
ki sta jih spoznala. 

»Če bi še enkrat pisala, bi dala vsaki 
knjigi svoj naslov, saj je vsaka samostojno 
branje. Prvo bi poimenovala Obdobje 
sanj. V tem času sva potovala po Evropi in 
doživljala sanjsko potovanje. Drugo knji
go bi imenovala Posvečena v potovanje. 
Za naju se je potovanje šele začelo, ko sva 
se podala prek Atlantika. Ravno druga 
knjiga je morda najbolj potopisna, tudi 
poučna, saj bralca nagovarja, naj vzame v 
roke atlas in v mislih potuje. Tretjo knjigo 
bi naslovila Velika preizkušnja, saj Tihe
ga oceana še zdaleč ni bilo enostavno 
prepluti,« je na predstavitvi knjige pove
dala avtorica knjig s skupnim naslovom 
Morje in ljubezen. 

Milanka Lange-Lipovec, ki pred veli
kim potovanjem še nikoli ni stopila na 
jadrnico, ponuja izjemno privlačno bra
nje. Zanimivo je za jadralce in nejadral-
ce, za svetovne popotnike in za tiste, ki 
ostanejo raje doma. Knjiga ni zgolj poto
pis. Izpoved je precej osebna, saj se 
skoznjo vrača »v svoje korenine, v lastno 
bivanje in njegov namen, prav vse pa se 
vrti okoli ljubezni in morja.« 
• • • • • • • • • • • • • • • • • • • • M i KL 

Odprta evropska vrata 
Prvi mednarodni abonma Cankarjevega doma 

Predstavniki ljubljanske
ga Cankarjevega doma so 
Celjanom v ponedeljek pred
stavili svoj Gledališki abon
ma 1998. Gre za prvi sloven
ski mednarodni abonma, ki 
bo našemu občinstvu pribli
žal pomembne evropske in 
ameriške dosežke. 

Na abonmajske predstave 
želijo pritegniti občinstvo iz 
različnih krajev Slovenije. Na 
ljubljanskem odru si bo mo
goče ogledati predstave dram
skega gledališča, oblike gleda
lišča giba, čisti sodobni ples 
ter performans. Na predstavi
tvi v Celjskem domu je o njih 
govorila Uršula Cetinski, vo
diteljica gledališkega progra
ma CD. 

Najprej, februarja, bo na 
sporedu gledališka predstava 
Julija Cezarja iz Italije. Marca 
bo uprizoritev slovenskih Me
lanholičnih misli, koreografi
je Branka Potočana, ki se nav

dihuje pri Ketteju. April bo v 
znamenju Labodov Američa
na Stegerja (ki je našel navdih 
v kralju Ludviku Bavarskem) 
ter britanskih plesalcev Diver-
sions Dance (s Faričevo koreo
grafijo in Hraniteljevimi ko
stumi), maja pa bo pri nas 
plesalec in koreograf Mark 
Tompkins, ki živi v Franciji. 

Po poletnem zatišju bo ok
tobra predstavitev Marine 
Abramovič, beograjske umet
nice performansa, ki živi v 
Amsterdamu. Novembra bo 
na sporedu sodobni britanski 
balet Siobhan Davies, za ko
nec leta pa slovenski Kaspar. 
Predstavo je, skupaj s tremi 
slovenskimi igralci, oblikova
la britanska režiserka Anna 
Furse. 

Med sedmimi ponujenimi 
predstavami je pet abonmaj
skih, lastniki abonmajske 
vstopnice pa se lahko odločijo 

V Celju si je mogoče abon
ma priskrbeti pri Plesnem 
forumu in Kompasu. V 
Kompasu bodo skušali obli
kovati manjšo skupino, ta
ko da bi bilo mogoče v Ljub
ljano z organiziranim pre
vozom. 

še za dve med tremi izbirnimi 
predstavami. Cena abonmaja 
je 7 tisoč tolarjev, pri tem pa 
so nižje cene namenili dija
kom, študentom, upokojen
cem ter kupcem več kot treh 
abonmajskih vstopnic. 

BRANE JERANKO 

Znani 
Ašicerčevi 
nagrajenci 

Odbor občine Laško za 
družbene dejavnosti in 
društva je pred dnevi skle
nil, da bo letos za izjemne 
dosežke na področju kultu
re podelil kar tri priznanja 
Anton Aškerc. Priznanja 
bodo podeljena 7. februarja 
na osrednji proslavi občine 
Laško ob slovenskem kul
turnem prazniku. 

Letošnji Aškerčevi nagra
jenci so ravnateljica osnovne 
šole v Laškem Irena Mulej in 
direktor Prireditvenega cen
tra Laško Jure Jan , ki bosta 
priznanje dobila za življenj
sko delo na področju kulture, 
ter ustanovitelj in vodja pev
skega zbora iz Laziš Miha 
Jelene. Poleg priznanja Anton 
Aškerc bodo Z februarja v Laš
kem podelili tudi priznanj^ 
Zlati možnar za izjemne do
sežke na področju etnografske 
dejavnosti. O imenu letošnjega 
dobitnika bo jutri odločal Od
bor za obujanje, ohranjanje in 
prikazovanje starih ljudskih 
šeg in delovnih opravil. J j ^ 

Ženska je rojstvo vsega 
Jutri popoldne bodo v raz

stavišču Kulturnega centra 
Laško odprli razstavo kipar
ja Bernarda Sešla iz Velenja. 
Otvoritev bo popestril glasbe
ni duet Ira Roma, ki izvaja 
ruske in ciganske romance. 

Bernard Sešel, ki se je naj
prej ukvarjal s slikarstvom, od 
'eta 1987, ko se je vpisal v 4-
letno šolo kiparstva, pa se pos
veča le še skulpturaiti, se je 
doslej predstavil že na mnogih 
samostojnih in skupinskih 
razstavah. Njegov opus je do-
M obsežen, največ dela z gli-
^0, ki jo žge in patinira. Sešlo-

skulpture so ženski akti, saj 
)e ženska rojstvo vsega, kar ga 
Zanima. Razstava bo odprta 
ob delovnikih dopoldne in v 
^dsu kulturnih prireditev. 

Kipar Bernard Sešel je že 
drugi avtor, ki se predstavlja v 
razstavišču Kulturnega centra 
Laško in ne v razstavišču Laš
ki dvorec. Prireditveni cen
ter, h kateremu sodita oba 
kulturna hrama, je namreč že 
pred časom večino svojih 
prostorov v Laškem dvorcu 
prepustil občinski matični 
knjižnici. V stari zgradbi na 
Aškerčevem trgu je v depojih 
ostala le muzejska zbirka, za 
katero še naprej skrbi Jože 
Majcen. JI 

Benešice masice 
V sredo, 4. februarja, ob 17. uri bodo v knjižnici Gimnazije 

Center Celje odprli zanimivo fotografsko razstavo. Celjan 
Franci Horvat, fotograf in alpinist, se bo tokrat predstavil s 
serijo beneških mask. 

Razstava, s katero je pred časom gostoval v Ljubljani, tokrat 
ponuja na ogled barvite, svetovno znane karnevalske maske iz 
Benetk, ki bodo prav v teh dneh ponovno oživele v množici 
radovednežev, ki pridejo gledat višek »umetelnosti in kiča« na 
enem mestu. Lažno zlato, plemenite tkanine, blišč barv, maske 
kot občutek nesmrtnosti in kanček neskončne svobode, vse to je 
ujeto v fotografije Francija Horvata. Koga pravzaprav vidimo na 
teh fotografijah, se je ob ljubljanski razstavi vprašal avtor 
spremnega besedila Željko Opačak. »Sijaj in blišč površnosti 
epohe, ki zija le za denarjem in gmotnimi dobrinami, je tukaj, 
ampak kaj se je zgodilo s človekom?« Oglejte si razstavo in 
morda boste našli odgovor. TC 

ZAPISOVANJA 

Združene barve kulture 
Ne vem, kako je z vami, am

pak meni osebno so sobotni 
dopoldnevi najlepši. Vsaj veči
na njih. In še posebej tisti, ki se 
pričnejo že zelo zgodaj. Ki se 
pričnejo z obiskom tržnice in 
potem obvezno kavo v kak
šnem barčku, kjer ti pogrejejo 
tudi toast. In ga servirajo brez 
menda še kako zelo obvezne 
serviete zraven. In potem spet 
doma. Navsezgodaj zjutraj, ko 
se sosed najbrž še kar premeta
va po postelji in razmišlja o 
tem, kaj hudiča vse je včeraj 
počel; menda ja nisem kogar 
užalil, sem komu rekel kaj ta
kega, ej, tistega mi pa res ni bilo 
treba etc. In potem sobotni ča
sopis. Kar tako; nekaj malega 
listanja in nekaj malega bra
nja. Priznam, da sem zelo povr
šen bralec časopisov. Da se mi 
kakšnih daljših besedil niti ne 
da brati. Pa čeprav so mi mnogi 
povedali, da je vsaj dnevniške 
zapiske, ki jih v nadaljevanjih 
objavlja Sobotna priloga, vred
no prebrati od prve do zadnje 
besede. Da so zabavni. In vča
sih tudi polemični. 

No, pa sem se prejšnjo soboto 
le zbral in do konca prebral 
zapiske iz dnevnika režiserja 
in kibemetičnega jadralca Igor 
ja Štromajerja. In ugotovil, da so 
tisti, ki so mi predlagali branje 
teh zapiskov, imeli še kako zelo 
prav. Res so zabavni ti dnevniš-^ 
ki zapiski. Še najbolj takrat* 
kadar se pišoči trudi razlagati 
svoj pogled na svet. In obraču
navati z vsemi tistimi, ki so mu 
storili morebitno krivico. Zato 
pa so dnevniki, kajne? Da se 
nekomu zaupaš. Če že ne oseb
ku, ki ti stori krivico, pa papir 
ju. Saj je vseeno. 

Hja, dragi moji, ti dnevniški 
zapiski so res hecni. Pobrskal 
sem namreč nekoliko nazaj 
in pregledal še druge dnevni
ke. In vsi so sestavljeni na isto 
temo. Le zakaj se ne imenuje
jo kar dnevniške kolumne. 
Ali pa kar kolumne. Saj točno 

Piše: TADEJ CATER 

to tudi so. Tako kot po vsebini 
tako tudi po formi. In pika. In 
še posebej takrat, kadar v njih 
prebiraš jasno začrtana sta
lišča v zvezi s kulturo, politi
ko. In te je v teh zapiskih 
največ. Ja, tudi v Štromajerje-
vifi. Pa naj on to kulturo ime
nuje umetnost ali pa kakšno 
združeno sorto turizma in 
družine. To sploh ni pomem
bno. Kot ni pomembno njego
vo mnenje o tem, da kulture 
ni. In da zato, ker je ni, ne 
potrebuje denarja. Še več, ker 
je ni, zanjo ni treba odštevati 
denarcev. Hja, tudi za umet
nost menda ni treba odštevati 
denarcev. Pa za turizem. In za 
družino. Ker je tudi to lahko 
kultura. In, če kulture ni, po
tem tudi turizma ni. In potem 
tudi ni posedanj »pred šoto
rom na Korčuli ali na Hvaru«, 
pa tudi sprehodov »ob Cerk
niškem jezeru« ni. Pustimo 
jih, da propadejo. Tako Korču-
la kot Hvar In tudi Cerkniško 
jezero naj gre' k vragu. To 
sploh ni pomembno. Kot ni 
pomembna družina. Ja, vse to 
je nepomembno. 

Hja, dragi moj Igor, saj vem, 
da se tista beseda kultura tako 
zelo grdo sliši, še več, tako zelo 
nekulturno zveni, da tudi me
ne kdaj pa kdaj prime, da bi, v 
skladu z Goebbelsovim re
kom, segel po revolverju in 
nekam streljal. Toda streljati 
je treba v tarčo. Ne pa nekam 
v tri krasne. In ravno o tem je 
govoril tudi Joseph Goebbels. 
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Odmeven večer sodobnega plesa 
»Dovolj imamo,« so odločno nazna

nili plesalci iz različnih celjskih ple
snih skupin, ki jim je skupno to, da 
obiskujejo I. Gimnazijo v Celju. Sa
mozavestno in s pravo mero zagnano
sti so se lotili priprave skupne pred
stavitve sodobnega umetniškega ple
sa za svoje vrstnike. Da so storili prav, 
pa je občinstvo potrdilo minuli četr
tek v celjskem Narodnem domu. 

Plesalci in dijaki I. Gimnazije v Celju, 
so izdali ličen Bilten sodobnega plesa, v 
katerega so zajeli osnovne informacije 
in slikovno gradivo bogatega plesnega 
ustvarjanja na Slovenskem, v šoli so 
pripravili zanimivo in obširno razstavo 
na to temo, organizirali pa so tudi okro
glo mizo in minuli četrtek kot vrhunec-
akcije še Večer sodobnega plesa v celj
skem Narodnem domu. 

S prepletom ustvarjalnih moči, dobrega 
plesnega znanja, zanimivih lastnih ko
reografij, predvsem pa ž veliko mladost
nega žara in energetskega naboja so ple
salci Boštjan Antončič, ki je poskrbel 
tudi za likovno podobo in sceno na odru, 
Tjaša Cepuš, Sabina Dečman, Tina 
Majcen, Kaja in Anja Rebek, Sanja Sla
par, Anka Senčar, T e L Šentjurc in Alek
sandra Vučkovič prepričali in navdušili 
občinstvo. 

K uspešnosti večera sta za
gotovo prispevala tudi dva 
mlada, nadarjena ustvarjalca; 
Polona Dovžan z izjemnimi 
glasovnimi sposobnostmi in 
močnim scenskim izrazom ter 
Urban Arsenjuk, ki je skozi 
plesno dogajanje prepletal 
lastno poezijo, pisano na kožo 
mlade generacije. Za odlično 
realizacijo in organizacijo ve
čera pa sta bila zaslužna prof. 
Juana Robida in četrtošolec 
Gregor Deleja. 

Hrupni aplavz, vzkliki »Bra-
vo!«, številni šopki dišečih rož 
in iskreni objemi in pozdravi 
nastopajočim pa so dokazali, 
da je bil namen mladih plesal
cev resnično zadetek v črno, 
kakršnih si v Celju še želimo. 

GOGA 
STEFANOVIČ-ERJAVEC 

Foto: SHERPA 

Pučnik v 
Celjskem domu 

Maturant Gimnazije Celje-
Center Aleš Pučnik se z raz
stavo svojih likovnih del 
predstavlja v Celjskem domu. 
Razstavo bodo odprii nocoj, v 
četrtek, ob 18. uri. IS 

Planinski 
sakralni objekti 

v Galeriji Ars Sacra na 
Slomškovem trgu v Maribo
ru nocoj, v četrtek ob 17. uri, 
odpirajo razstavo fotografij 
Cirila Velkovrha. 

Ljubljančan Ciril Velkovrh 
je po poklicu sicer diplomirani 
matematik, ljubiteljem sloven
skih planin pa poznan kot od
ličen fotograf njihovih lepot. 
Za temo tokratne razstave v 
Mariboru, ki bo na ogled do 
18. februarja, je iz svojega 
opusa izbral fotografije sakral
nih objektov na Slovenski pla
ninski poti. IS 

Narava na fotografijah 
Prejšnji teden so v prosto

rih knjižnice v Šentjurju od
prli razstavo fotografij Her
mana Čatra. 

Od leta 1996 je pripravil že 
več razstav v različnih doma
čih razstaviščih, dve samostoj
ni razstavi pa je imel tudi lan
sko leto v Italiji. Čater se v 
svojih fotografijah osredotoča 
na različne motive, ki jih naj
de v naravi, oziroma pokrajin
ske prizore. Na mnogih po
snetkih je iskal detajle posa
meznih rastlin in tako jih lah
ko gledalec vidi na povsem 
drugačen način, kot jih običaj
no. Pri tem avtor daje velik 
poudarek na skladnost linij ter 
ploskev, ki jih je našel z objek

tivom, kot tudi na barvitost, ki 
je denimo pri fotografiji kak
šnega cvetja še bolj izrazita. 
Poleg teh fotografij, narejenih 
na način, s katerim se je z 
objektivom povsem približal 
posameznemu motivu in ga 
prikazal le delno, sledeč pred
vsem estetskim zahtevam, je 
razstavljenih tudi več fotogra
fij, ki se uvrščajo na področje 
panoramske fotografije. Čater 
v teh kompozicijah išče različ
ne naravne predele, mnogo
krat takšne, v katerih ni pri
sotnih sledov, ki jih je naredila 
civilizacija s svojimi posegi v 
krajino. V tovrstnih fotografi
jah gre predvsem za poudarja
nje harmonije, ki je prisotna v 

naravi ter lepote, ki jo vsebuje
jo potoki, jezera, drevje, griči, 
doline. Raznolikost v svoje fo
tografije vnaša Čater tudi s 
tem, ko dela posnetke v razHč-
nih letnih časih ter v raznih 
časovnih terminih, ko dobiva
jo pokrajine različne oblike in 
barvno lestvico. 

Na skupno več kot štiridese
tih fotografijah na razstavi v 
Šentjurju je razviden tehnično 
dovršen avtorjev odnos do 
motivov, ki jih fotografira, kot 
tudi raziskovalen in estetski 
odnos, s katerim poskuša na 
svoj način gledalcu prikazati 
tisto, za kar se odloči, da bo 
fotografiral. 

BORIS GORUPIČ 

Teden kulture 
za malčke 

v vojniškem vrtcu Mavrica 
so za teden pred 8. februar
jem, slovenskim kulturnim 
praznikom, pripravili vrsto 
dejavnosti. Po besedah 
Zvonke Grum so v vseh eno
tah vrtca teden kulture za
snovali na spoznavanju kul
turne dediščine, znamenito
stih kraja in kulturnih usta
nov, pripravi razstave ter 
proslave ob prazniku. 

Malčki iz vrtca Mavrica bo
do tako od ponedeljka, 2. fe
bruarja, naprej obiskovali 
knjižnico in v svojih igralni
cah urejali knjižne kotičke, se
stavljali bodo svojo lastno sli
kanico, za starše pa bodo pri
pravili razstavo najlepših in 
najbolj priljubljenih pravljic 
oziroma ilustriranih knjižnih 
naslovnic. V okviru spoznava
nja kulturne dediščine ter 

znamenitosti kraja bodo govo
rili o življenju in opravilih iz 
časov svojih dedkov in babic, 
spoznavali takratne igre, na
vade in šege, zbirali stare 
predmete ter obiskali graščino 
ter dolino mlinov z znameni
tim Sorževim mlinom. 

V sklop tedna kulture sodi 
tudi obisk razstave v Herma-
novem brlogu, ogled lutkovne 
predstave ter obisk vojniškega 
kulturnega doma, uredili pa 
bodo tudi kotiček del in foto
grafij pesnika Franceta Prešer
na. Za piko na i po obsežnem 
spoznavanju kulturnih dejav
nosti pa bodo malčki pripravi
li še proslavo ob kulturnem 
prazniku, v katero bodo zajeli 
vse od plesne predstave in re
citala do lutkovne predstave 
in igranja na Orffove instru
mente. IS 

Akvare l i šaleških l ikovnikov 
v Mali galeriji Sežana bodo danes. 29. januarja ob 18. uri, 

odprli razstavo akvarelov Društva šaleških likovnikov. Z deli 
se bo predstavilo dvajset avtorjev, ki prihajajo iz celjske ali 
koroške regije. KL 

PRIREDITVE 

GLEDALIŠČE | j 
V Slovenskem ljudskem 

gledališču v Celju bodo v ne
deljo ob 19.30 za izven uprizo
rili Ministra v škripcih, v režiji 
Dušana Mlakarja. 

V Domu kulture v Velenju 
si lahko jutri ob 19.30 tisti, ki 
imate Beli gledališki abonma 
in v soboto ob 19.30 tisti, ki 
imate Rumeni gledališki abon
ma, ogledate predstavo Ukro
čena trmoglavka. Slovenskega 
ljudskega gledališča Iz Celja. 

P KONCERTI 
V Muzeju novejše zgodovi

ne v Celju bo drevi ob 18. uri 
koncert z Darjo Švajger, ob 
otvoritvi razstave Zdenke Ser-
tič. 

V dvorani Zdraviliškega 
doma na Dobrni bo jutri ob 
20. uri koncert Mešanega pev
skega zbora Strune iz Sloven
skih Konjic, ob spremljavi pia
nistke Valentine Praprotnik. 

^ RAZSTAVE ^ 
V Muzeju novejše zgodovi

ne bodo danes ob 18. uri odpr
li razstavo Zdenke Sertič iz 
Etnografskega muzeja v Za
grebu. Razstavo bo odprla dr. 
Marija Makarovič. 

V razstavišču Kulturnega 
centra Laško bodo jutri ob 17. 
uri odprli razstavo skulptur 
velenjskega kiparja Bernarda 
Sešla. 

V galeriji Sodobne umet
nosti razstavlja do 1. februarja 
Nan Hoover, v galeriji Hod
nik pa Taylor Spence. 

V Likovnem salonu v Celju 
so do 7. februarja na ogled 
slike Majde Skrinar. 

V Kulturnem centru Ivana 
Napotnika v galeriji v Vele
nju je do 11. februarja na og
led razstava Slovenija odprta 
za umetnost, mednarodne li
kovne delavnice. 

V Knjižnici Šentjur je na 
ogled razstava umetniških fo
tografij Hermana Čatra z na
slovom Dotik svetlobe. 

V veliki dvorani Celjskega 
doma je do sobote odprta raz
stava Tehniškega muzeja Slo-
venije z naslovom Ukročena 
elektrika. 

Na Dobrni do 6. februarja 
razstavlja slikarska dela Tone 
Mohor iz Celja. 

V galeriji Riemer v Sloven
skih Konjicah je do 3. fe
bruarja na ogled razstava 
skulptur Bernarde Gesla. 

V galeriji Keleia je do 2. 
februarja na ogled razstava Čr-
ta-ploskev-slika, iz zbirke Ko-
vinotehne - Keleia. 

V Zdravilišču Laško do 5. 
februarja Božena Gobec - Boža 
razstavlja svoja olja na platnu. 

V Muzeju novejše zgodovine 
je stalna razstava fotografskega 
ateljeja Josipa Pelikana, v Her-
manovem brlogu pa otroška 
razstava Hitreje, višje, močneje. 

V galeriji Keleia je do 2. 
februarja na ogled pregledna 
razstava Celjskih mednarod
nih slikarskih tednov od leta 
1988-1997. 

Na Celjski koči do 31. ja
nuarja razstavlja svoja dela 
Štefan Vrbanič, član DPD Svo
boda Celje. 

V razstavišču Stara grofija 
Pokrajinskega muzeja je na 
ogled razstava Udomačena 
svetloba. 

V menjalnici Eko pool raz
stavlja olja na platnu Zoran 
Jošič-Anastazija. Cikel je pos
večen mojstrom impresioniz
ma. Na ogled bo do konca 
januarja. 

V restavraciji Spila v Što-
rah razstavlja do 23. februarja 
Vlado Geršak. 

V avli Splošne bolnišnice 
Celje j e na ogled razstava z 
naslovom Življenje in delo pe
snika Karla Destovnika-Kaju-
ha. Pripravili so jo dijaki Sred
nje zdravstvene šole Celje. Na 
ogled bo do 6. februarja. 

IZ GUTENBERGOVE GALAKSIJE 

Lukijanove satire 
Kaj naj v življenju sploh 

počnemo s filozofi? Kaj naj 
počnemo s temi nadutimi, 
ciničnimi, nebogaboječimi, 
ravnodušnimi ljudmi? Čemu 
sploh služijo in kaj si lahko 
pomagamo z njimi? Njihovi 
odgovori nam tako ali tako 
ne ustrezajo, saj govore o 
stvareh, ki so v popolnem 
nasprotju z našimi željami 
in o stvareh, ki jih družba 
postavlja kot ideale in vred
note. 

Kakšen odnos naj potem 
sploh imamo do teh ljudi? Naj 
bomo strpni do njihove dru
gačnosti ali naj se jim izogne
mo? Jih naj ignoriramo? Kaj 
pa napad, ki je, kot pravijo, 
najboljša obramba? 

Poglejmo to na konkretnem 
primeru: 

Na cesti sta filozof in ti. 
Stopata drug proti drugemu. 
Obrisi postajajo vse bolj in 
bolj prepoznavni in srečanje 
postaja z vsakim korakom nei-
zogibnejše. Zdaj se že prepoz
nata. Ne levo ne desno ni trgo
vine ali gostilne, kamor bi lah-

Piše: ROBERT HUTINSKI 

ko vstopil in se srečanju izog
nil. Ničesar. Brez izhoda. Ne 
preostane nič drugega, kot 
sprijaznjenje z usodo. 

Potem se filozof pred tabo 
ustavi. Pogleda te v oči in 
začne z govorjenjem. Brez 
odvečnih besed o vremenu in 
o počutju. Naravnost k stvari. 
Tja, kjer te najbolj boli. Seve
da se najprej vprašaš, zakaj te 
sploh napada in odkod mu 
vsi ti podatki, saj govori o 
stvareh, ki naj bi bile znane 
samo tebi. V tej hipni osuplo
sti te razum za trenutek zapu
sti, tako da filozofu najprej 
celo zavidaš vso njegovo zna
nje. Toda takoj zatem se zbe-
reš in pričneš z obrambo. Na 

njegove očitke odgovarjaš, da 
so le govoričenja, ki da jih je 
on-filozof pač nekje pobral in 
te zdaj z njimi draži. Obtožiš 
ga (kaj pa je še lažjega), da je 
samo navaden čvekač in kako 
si le upa takole govoriti o tebi, 
ki si pošten in delaven (hodiš 
v službo) in ki seveda sploh 
nimaš časa niti pomisliti na 
karkoli drugega. Ob teh odgo
vorih filozof ponavadi odne
ha (najbrž je dosegel, kar je 
hotel) in muzajoč odide. In 
ko ostaneš sam, se seveda 
moraš vprašati: »Kaj pa zdaj? 
Kaj naj sploh počnem s temi 
filozofi?« Toda izkušnja je tu 
in z izkušnjami je ponavadi 
tako, da te otrdijo. Okališ. 
Pričneš razmišljati, kako bo v 
prihodnje in kako naprej. Za 
naslednjič si tako že bolj pri
pravljen. Za seboj imaš izkuš
njo in imaš več znanja. Zdaj 
že poznaš zavajajoče odgovo
re in po tretjem srečanju po
navadi že zapustiš razgovor z 
občutkom zmagovalca. 

Tako je s temi stvarmi na 
zemlji. Kaj pa pri bogovih? 
Lukijan piše, da se tudi bogovi 
sprašujejo, kaj naj počnejo z 
vsemi temi filozofi. Saj zdaj že 

vemo, kako je z njimi. Naše 
slabosti so jim vir zabave in 
smejanja. Toda z bogovi ni 
šale. Smeh imajo rezerviran 
samo zase. Ko jim je tega po
smeha dovolj, se odločijo, da 
se bodo filozofov znebili. Po
stavijo jih na dražbo. Princip 
ponudbe in povpraševanja. 
Naj ljudje vidijo, da so tudi 
bogovi za demokracijo. 

Na menuju tako nudijo: 
Diogena, Pitagoro, Herakli-
ta, Sokrata; sama znana in 
zveneča imena. Zvezde. In 
vsi so potencialno naduti, 
cinični , nebogaboječi ali 
ravnodušni. 

Kupcev ne manjka in ti ho
čejo vedeti vse, pa ne o sebi, 
da ne bo pomote, temveč o 
njih-filozofih. Cena se postav
lja na podlagi njihovih odgo
vorov. Zdaj naj pokažejo, kaj 
znajo in kolikšna je njihova 
vrednost; takšna realna, v de
narju. Zdaj imajo priložnost, 
da se pokažejo, kajti kasneje, 
po napornem delu bodo 1̂  
stežka še kaj povedali. 

Takole je o teh stvareh pred 
skoraj 2000 leti zapisal Luki
jan v knjigi Filozofi na draž
bi. Smešni časi. 
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Račke v bavarskem Celju 
bavarskem mestecu Ba-

yrischzell, na svetovnem pr
venstvu SCIJ (mednarodne
ga kluba novinarjev smučar
jev), je te dni 13-članska re
prezentanca novinarjev 
smučarjev iz Slovenije. 

'•mmm 
v izredno lepem okolju, ob 

bogatem programu novinar
skih srečanj in smučanja, se je 
svetovno prvenstvo začelo v 
soboto, trajalo pa bo en teden. 
V ponedeljek zvečer so vse re
prezentance pripravile svoj na
cionalni večer, slovenska ekipa 
pa se je predstavila z značilni
mi slovCTiskimi suhomesnimi 
izdelki, vini in žganimi pijača
mi. Že v torek so se novinarji 
smučarji pomerili v prvem tek
movanju - na izpadanje so vo
zili na carving smučeh, ki zah
tevajo malce specifična znanja 
in tehniko - tekmi v veleslalo
mu, ki jo bo odprl dvojni olim-
pionik Marcus Wasmeier, in 
smučarskih tekih pa se bosta 
zvrstili danes in jutri. 

Srečanja se udeležuje 210 
novinarjev smučarjev iz 32 dr
žav, organizatorji pa so zanje 
pripravili zanimiv in pester pro
gram. Po sobotni slavnostni ot
voritvi so v nedeljo spoznavaH 
tamkajšnja smučišča, zatem 
spoznavali okoliške kraje, zvr
stila pa se je tudi kopica delov
nih srečanj in novinarskih kon
ferenc, med njimi tudi sprejem 

pri bavarskem predsedniku Ed-
mundu Stoiberju, ter planin
skih odprav in turnega smuča
nja. Žal se je slovenski repre
zentanci že v nedeljo zgodila 
prva nesreča -.na smučišču se je 
poškodoval Otmar Klipšteter, ki 
se je dan kasneje vrnil v domači 
Maribor. Barve slovenskega no

vinarskega smučanja pa tokrat 
zastopajo Marjeta Šoštarič 
(Delo), Alenka Leskovic 
(Uradni list), Barbara Jerman 
(Radio Glas), Urška Šprogar 
(Večer), Joško Pirnar (upoko
jeni novinar). Rado Časi in 
Janko Sopar (TV Slovenija), 
Miha Kastelic (Radio Sloveni

ja), Tone Fornezzi-Tof in Otmar 
Klipšteter (Dnevnik), Marjan 
Rombo (samostojni novinar), 
Vojislav Bere ko (Večer) ter 
Branko Stamejčič (Novi ted
nik). 

Slovenski smučarski repre
zentanci so z opremo in de
narjem na pot pomagali števil
ni sponzorji, ki so, med dru
gim, omogočili tudi izjemno 
uspešen in prepričljiv sloven
ski večer na tem srečanju. 

Obširneje o prvenstvu in za
nimivostih s srečanja v pri
hodnji številki. 

^»••iMiaHi BS 

Darujte kr i ! 
Rdeči križ Slovenije vabi 

na februarske krvodajalske 
akcije. 

Na celjskem območju bo 
mogoče 2. februarja darovati 
kri v Ločah, v Vojniku 5., v 
Rogaški Sladni 12. ter v Gorici 
pri Slivnici 19. februarja. V 
Sloveniji daruje vsako leto 100 
tisoč krvodajalk in krvodajal
cev 45 tisoč litrov krvi. Ker kri 
rešuje življenja, sporočajo iz 
človekoljubne organizacije 
(tel. številka za dodatne infor
macije je 061 1261-200). 

Upanje za 
Afr iko 

v začetku lanskega okto
bra so v Osnovni šoli bratov 
Letonja v Šmartnu ob Paki 
postali botri siroti Davisu 
Shavvi iz daljne Zambije. 

V torek so obudili spomin 
na srečanje z Ba Stello in pa
trom Mihom Drevenškom, ob 
tej priliki pa so predstavili po
sebno številko šolskega glasila 
Občasnik, ki so ga naslovih 
Upanje za Afriko. US 

Nepozabno lepo je bilo 
v KS Gomilsko imajo že 

nekaj let navado, da na za
četku leta povabijo na dru
žabno srečanje najstarejše 
sokrajane. Srečanje so tokrat 
pripravili v dvorani Doma 
krajanov na Gomilskem, po
vabljenih pa je bilo 86 kraja
nov, ki so stari 70 in več let. 

Vsi niso prišli, saj je nekatere 
doma zadržala bolezen ali sta
rostna betežnost. Tistim pa, ki' 
so se srečanja udeležili, so pri
pravili pester kulturni pro
gram, v katerem so sodelovali 
oktet z Gomilskega, dekliški 
pevski zbor, učenci OŠ ter Uroš 
in Blaž s harmoniko in kitaro. 
Vse je v imenu sveta KS Gomil
sko najprej pozdravil Tone 
Laznik, ki je predstavil delo in 
načrte v kraju. Zaključili so z 
zakusko ob kateri je bilo dovolj 
priložnosti za klepet, obujanje 
spominov, pesem in smeh. 

O srečanju so nekateri iz-
nied udeležencev povedali: 

Jože Jerman: »Kaj bi rekel? 
Le to, da je zelo lepo in da smo 
hvaležni, da so nam pripravili 
srečanje.« 

Jože Jerman 
Terezija Kovnik: »Seveda 

smo vsi zelo zadovoljni, da se 
enkrat na leto lahko takole 
družimo. Ko si enkrat v letih, 
je priložnosti za druženje in 
zabavo vsak dan manj.« 

Iva Andolšek: »To srečanje 
bi izpustila le, če bi se zgodilo 
kaj hudega, tako kot lani, ko 
mi je umrl mož. Letos sem 
rada spet prišla in ni mi žal.« 

Ana Slakan: »Tole so naši 
vodilni dobro pripravili. Za-

Terezija Kovnik 
res hvaležni smo jim, saj nam 
starejšim dobro dene, če lah
ko takole poklepetamo, se 
poveselimo in od srca nasme
jimo.« 

Fanika Pahole: »Vsi, ki so 
nam pripravili tole srečanje, si 
zaslužijo pohvalo. Prepričana 
sem, da tako mislijo tudi vsi 
ostali udeleženci. Tako izgubiš 
občutek, da si, zato ker si star, 
pozabljen in nepotreben.« 

T. TAVČAR 

^>Vinski brevir« s 
poziato 

v Ljubljani, v restavraciji 
Maxim, so v ponedeljek zve
čer predstavili najnovejšo 
knjigo publicista, vinskega 
viteza in odličnega pozna
valca vinske trte in vin, Ce
ljana Draga Medveda. 

Avtor je pri Založbi Rokus, ki 
jo uspešno vodi Rok Kvaternik, 
izdal knjigo, neke vrste vodič ali 
priročnik, predvsem pa poljud
no branje o tem, kako razumeti 
vino. Drago Medved je dal knji
gi, ki je na nek način svojevr
sten poklon »lanski odlični leti
ni« naslov: Vinski brevir. 

Tudi ta knjiga Draga Medve
da o vinu je nastala zato, kot 
pravi avtor, »da bi vino tudi 
razumeli in ne le poznali, saj 
je vino dobro le, če je dober 
človek.« 

Vinski brevir, z več kot dve
stotimi stranmi slastnega bra
nja, ki mu je s svojim pripo
vednim načinom pisanja in 
bogatim znanjem o vinu, trti, 
ljudeh, šegah in navadah Slo
vencev ob pitju te žlahtne kap
ljice. Drago Medved vdahnil 

vsebino, je v imenitno knjigo 
v temnordeči opremi, z zlati
mi črkami na platnicah in poz
iato na listih, upodobil najvid
nejši slovenski oblikovalec 
Matjaž Vipotnik. Strokovno 
recenzijo dela je opravil magi
ster Zdenko Rajher. 

Na slovesni predstavitvi v 
Ljubljani so ob avtorju, pa us
tvarjalcih te lepe knjige o vinu 
in gostu, pesniku in vinograd
niku Tonetu Pavčku ter zvo
kih glasbenega tria pocingljali 
tudi kozarci z vini odličnih 
slovenskih vinogradnikov in 
kletarjev. 

Prav v takem sijaju, pravi 
avtor knjige Drago Medved, pa 
bo predstavitev Vinskega bre-
virja v Celju, 11. februarja ob 
18. uri v Celjskem domu. V 
Ljubljani torej pred svečnico, 
ko se končajo krščanski božič
ni prazniki, v Celju tik po slo
venskem kulturnem prazni
ku! Ah ni v obeh datumih tudi 
nekaj simbolike, vredne rojs
tva Vinskega brevirja? 

MATEJA PODJED 

Habjanovi mejniki 
V Založbi 2000 je pred dnevi izšla knjiga slovenskega 

zgodovinarja Vlada Habjana Mejniki slovenske zgodovine. 
Predstavitev tega knjižnega dela v Levstikovi sobi Osrednje 

knjižnice Celje je bila sprva predvidena že za torek, 27. januarja, 
vendar so jo v bojazni, da knjiga ne bi pravočasno izšla, 
prestavili na drugo polovico februarja. V spremni besedi, ki jo je 
k eseju Mejniki slovenske zgodovine napisal dr. Janko Prunk, 
med drugim izvemo, da je savinjski rojak, rojen pred skoraj 80. 
leti v Taboru v Savinjski dolini, v svojem delu o slovenski 
zgodovini odpiral nove poglede za nazaj in naprej. IS 

PLANINSKI KOTIČEK 

Svečana letna konferenca 
Planinsko društvo Železničar Celje pripravlja ob 25-letnici 

obstoja svečano letno konferenco, ki se bo nadaljevala s 
planinskim plesom. Svečanost bo v petek, 30. januarja, ob 18. 
uri, v Dijaškem domu v Celju na Ljubljanski cesti 21. 

Vljudno vabijo vse člane in simpatizerje planinstva, da se 
pridružijo proslavljanju njihovega jubileja in se z njimi pove-
selijo. Prijavite se lahko v njihovi društveni pisarni vsak torek. 

Pivovarj i na Gore in Kopitnik ter na 
Kofce pod Košuto 

Planinska skupina Pivo
varne Laško pripravlja v 
kratkem dva izleta. 

Prvi bo t(> nedeljo, 1. fe
bruarja, ko se bodo odpravili 
na Gore in Kopitnik. Zbor po
hodnikov bo ob 7 2 0 na želez
niški postaji v Laškem, od ko
der se bodo z vlakom odpeljali 
proti Hrastniku, od tam pa se 
bodo podali peš najprej proti 
vasi Kovk in nato Krnica, od 
tam pa do doma na 791 m 
visokih Gorah. Hoje bo za do
bro uro. V domu bo kratek 
oddih, nato pa se bo pot nada
ljevala še proti Kopitniku, ka
mor bodo prispeh spet po do
bri uri hoda. 

V soboto, 14. februarja, pa 
vabijo na enodnevni izlet na 
Kofce pod Košuto. 

Avtobus bo proti Podljube-
Iju z avtobusne postaje v Laš
kem odpeljal ob 6.30 zjutraj, 
od tam pa se bodo planinci 
peš podali najprej do kmetije 
Matizovec in nato naprej do 
doma na Kofcah, kamor naj bi 
prispeli po dveh urah in pol 
hoda. Za ta izlet so obvezni 
visoki planinski čevlji, primer
na planinska obleka, palice in 
sončna očala. 

Za oba izleta zbirajo prijave 
v Pivovarni - Fanika Wiegele in 
Jože Kovač, v Timu - Karolina 
Zupane in v trgovini Borovo. 

^Šf.4..29.tgwtfarl998 
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ODMEVI 

Kazen za 
zaprte lokale? 

Svetovljanski celjski mestni 
svetnik gospod Janez Lam-
pret se je spet ozrl po Evropi 
in za domačo rabo še z enim 
biserom obogatil zakladnico 
gospodarskih pobud mestne
ga sveta, ki si vzame celo čas 
za lepši videz mesta. Predla
gal je nič manj kot to, da bi se 
predpisale drakonske kazni 
za vse zanikrne lastnike zapr
tih lokalov v Celju. 

S tem je ubil dve muhi na 
en mah. Po eni strani bo zdra
mil prevzetne lastnike, ki raje 
zapirajo lokale, kot pa ustvar
jajo izgubo. Po drugi strani 
sicer ne bo prišel do odgovo
ra ob vzrokih za njihovo zapi
ranje, vendar pa bo prihranil 
skrbnemu mestnemu svetu 
in občini veliko časa ter de
narja za nepotrebne analize, 
zakaj se je potopilo celjsko 
gospodarstvo, zakaj imamo 
največjo brezposelnost, zakaj 
se Celju izogibajo investitorji 
razen nekaterih trgovskih in-
ternacionalk, ki mu bodo po
pile še zadnje življenjske so
kove, zakaj ni kupne moči, 
zakaj se Celja ne sliši v Ljub
ljani, kjer se deli denar, zakaj 
so zanesljive službe in redne 
plače le še v občinski in davč
ni upravi, zakaj so mestni 
svetniki večkrat razpravljali o 
sejninah kot o najbolj perečih 
preživetvenih problemih, za
kaj v občinskem proračunu le 
za sejnine nikoli ne zmanjka 
denarja in končno, zakaj na 
koncu temnega celjskega tu
nela noče zabrleti optimistič
na lučka. 

Pobudi gospoda mestnega 
svetnika se dobro piše, saj je 
zaprosil za podporo tudi OID-
močno gospodarsko in obrtno 
zbornico, ki sta že doslej pita
li podjetja in obrtnike bolj s 
palico kot pa s korenčkom. 

Le kdo in kdaj bo kaznoval 
mestne svetnike in kako stro
ge kazni jih čakajo, če še voli
tve niso tisto, kar bi morale 
biti? 

DRAGO ROVŠEK, 
Celje 

Koga moti 
Green klub? 

v kratkem dopisu bi rad 
obrazložil svoj vidik oz. tudi 
želje in hotenja po druženju z 
mojimi prijatelji, vrstniki in 
someščani v mestu, kjer živim 
že drugo desetletje. 

Razlog temu, da si vzamem 
čas in napišem to, kar si želi 
in ve večina mojih vrstnikov, 
meščanov in sodelavcev, je 
javna obravnava enega izmed 
številnih gostinskih lokalov v 
Laškem. Statistično gledano 
spadam med populacijo, ki 
mogoče najbolj čuti potrebo 
po sprostitvi in zabavi po na
pornem vsakdanjiku. Zato se 
tudi ne morem strinjati s trdi
tvami nekaterih odgovornih, 
ki izrabljajo sredstva javnega 
obveščanja za medsebojni 
obračun z gostincem, ki 
opravlja to dejavnost že mno
go let. Naj na kratko razlo
žim. Če grem po vsakdanjem 

delu na kratek pogovor ali 
zabavo s prijatelji v mojem 
rojstnem kraju, to ne pomeni, 
da sem (tako v vašem časopi
su po izjavi pristojnih za javni 
red in mir) prestopnik in raz
grajač. Nesmiselno se mi zdi 
priljubljen lokal Green klub 
oz. njegovega lastnika ožigo
sati - na račun svoje nespo
sobnosti - kot leglo lokalnih 
prestopnikov. Ne vem kaj je 
bolje, ali ostati v domačem 
kraju in se poveseliti v družbi 
prijateljev tudi v poznejših 
urah ali iskati sprostitev v 
bližnjem večjem kraju in s 
tem tvegati vožnjo v noč po 
spolzki in nevarni cesti. Ver
jetno določen del pristojnih 
ljudi, ki misli, da na tak način 
skrbijo za javni red in mir, ne 
ve ali noče razmišljati v tej 
smeri ali pa si zavestno zati
ska oči. Tudi v drugih, še 
manjših krajih obstajajo loka
li za javno druženje po polno
či, mar ne! 

Naslov v uredništvu 

Križna Grmadi 
Vsa čast in pohvala g. Trobi-

šu, da se je spomnil nekaj, kar 
krasi hrib; pa najsi bo križ kot 
simbol miru na vrhu hriba. 
Postavitev križa na začetku le
ta ni vredna negodovanja, 
temveč vse pohvale. Gospod 
Trobiš ni rekel, da se mu je kaj 
prikazalo na vrhu hriba, zbral 
je le dokumentacijo ter posta
vil križ. Tisti, ki ne prenesejo 
takšnega znamenja, pa naj ne 
hodijo na Grmado, ampak naj 
ostanejo v planinski koči. 

LUDVIK KARNIK, 
Poljčane 

PREJELI 
SMO J 

Vel iki 
Icormoran ni 

ogrožena 
živaisica vrsta 
Veliki kormoran je ptica, ki 

v zadnjem času buri duhove 
ne le pri nas, ampak po vsej 
Evropi. Odločba Ministrstva 
RS za okolje in prostor o ne
pomembno majhnem posegu 
v populacijo velikega kormo-
rana pri nas je znova vzpodbu
dila razprave, kdo ima pr-av, 
kdo je pri vsem črna ovca in 
kdo je veliki zaščitnik narave. 
Še več, v nekaterih člankih 
dobiva vsebina celo političen 
prizvok, ki nima z varstvom 
narave ničesar opraviti. 

Predstavniki Ribiške zveze 
Slovenije smo oa nekaj se
stankih, sklicanih na ministrs
tvu za okolje in prostor, jasno 
povedali naše argumente in 
dokaze o škodah, ki jih veliki 
kormoran povzroča na ribjih 
populacijah v Sloveniji. Na 
teh sestankih so bili prisotni 
tudi predstavniki Društva za 
opazovanje in proučevanje 
ptic Slovenije, ki pa svojih or-
todoksnih stališč niso spre
menili niti za ped. Ko pa so 
predčasno zapustili sestanek, 
so z ultimativnimi zahtevami 
odločno vplivali na odločitev 
za izdajo dovoljenja, s kateri
mi ribiči v nobenem primeru 
ne morejo biti zadovoljni, saj 
pravzaprav ne rešuje ničesar. 

To priznavajo tudi nekateri 
biologi. 

Dovoljenje o desetodstot-
nem odstrelu z možnimi dru
gimi plašilnimi ukrepi zimske 
populacije kormoranov pri 
nas ne bo popolnoma nič 
zmanjšalo, saj naj bi bil to le 
nadomestek za naravno 
smrtnost v populaciji. Glede 
na ukrepe, ki jih izvajajo 
evropske države, bo Sloveni
ja postala celo rezervat za 
velikega kormorana v Evropi. 

Bistvo problema je namreč 
v tem, da je veliki kormoran 
še vedno uvrščen med trajno 
in popolnoma zavarovane vr
ste, kar pa že nekaj časa ni 
več, saj se je število teh ptic v 
Evropi povečalo na milijon. 
Kormoran povzroča škodo 
na prostoživečih ribah in v 
ribogojstvu, kjer škode po
vsod ni mogoče preprečiti. 

Ribiči smo jasno povedah, 
da smo ob prvih pojavih veli
kega kormorana pri nas in ob 
tem, da smo hkrati zvedeli, da 
je to ogrožena živalska vrsta v 
Evropi, ptice sprejeli s simpati
jami pa tudi s sočustvova
njem. Predobro se namreč za
vedamo, kaj pomeni izumrtje 
določene živalske vrste. Šele 
ko se je zaradi popolnega 
varstva in odsotnosti naravnih 
sovražnikov dejansko poruši
lo naravno ravnotežje in so 
severnoevropske dežele zače
le sprejemati drastične ukrepe 
za zavarovanje vodnega življa, 
smo se za določene aktivnosti 
odločili tudi pri nas. Žal pre
pozno in zato dandanes v na
ših vodah skoraj ni več lipana, 
druge matične jate avtohtonih 
vrst rib pa so zdesetkane. V 
vodah sirom Slovenije lahko 
pozoren opazovalec, ne le ri
bič, ampak povprečen ljubitelj 
narave opazuje ranjene in po
ginjene ribe. 

Zaradi nevzdržnega stanja 
v celotnem evropskem pro
storu so kormorana črtali iz 
A liste trajno zavarovanih ži
valskih vrst v Evropi. Posa
mezne države pa so že začele 
izvajati mnogo bolj drastične 
ukrepe za varstvo svojih vo
da, kot je opotekavi poskus 

pri nas, o katerem je toliko 
polemik. 

Slovenski ribiči z Ribiško 
zvezo Slovenije na čelu smo 
bili pripravljeni na argumenti
ran dialog. Samo tisti, ki noče 
videti, ne bo spoštoval truda, 
ki smo ga - tudi s financira
njem znanstvenoraziskoval
nih nalog iz članarine naših 
članov - vlagali dolga leta, da 
v naših vodah še imamo ribe 
in druge vodne živali. 

BORUT JERŠE, 
predsednik Ribiške zveze 

Slovenije 

POHVALE-
ZAHVALE" 

Hvala družini 
Trobiš 

Nedelja, 18. januarja 1998. 
Lep sončen dan, kot nalašč za 
prijeten izlet v naravo. Veliko 
Celjanov in okoličanov je za ta 
dan izbralo svoj cilj Grmado, 
znano vzpetino na robu Celjske 
koče. V turških časih so na Gr
madi goreli stražni ognji in oz
nanjali prihod sovražnika. Zara
di svoje zgodovinske znameni
tosti, reliefne razgibanosti in ču
dovitega razgleda je ta hrib že 
dolgo priljubljena izletniška toč
ka. Vendar pa so ljudje to nede
ljo obiskali Grmado še zaradi 
nečesa drugega. In bilo jih je 
veliko, verjetno okrog tisoč. Ta 
dan je bila na Grmadi posvetitev 
veličastnega križa, ki ga je dala 
postaviti družina Trobiš iz Pe-
čovnika. Križ je posvetil župnik 
pri sv. Danijelu, prisotni pa so 
bili še drugi župniki iz cerkev sv. 
Cecilije in sv. Jožefa iz Šentjanža 
nad Štorami. Po posvetitvi je bil 
krajši kulturni program, v kate
rem so sodelovali Silva Želez-
nik, moški pevski zbor iz Zagra-
da, godba iz Kompol, predstav
nika Gorniškega kluba Savinj
ske doline Skala in društva Ka
toliških pedagogov ter Socialde
mokratskega krščanskega fo
ruma Celje. 

Med obiskovalci so bili tako 
verni kot neverni. Vsi so bili 
navdušeni nad veličastnostjo 
križa. Že ta dan se je pokazalo, 
da križ ne bo ljudi razdruževal, 
kakor so se nekateri bali, am
pak nasprotno. Ljudi, ki bodo 
prihajali iz doline, bo bogatil z 
ljubeznijo, medsebojnim spo
štovanjem, jih odvračal od so
vraštva, da se bodo vračali v 
dolino bogatejši, mirnejši, ple
menitejši in tako srečnejši. 

Koliko simbohčne podobno
sti s Cankarjevim Križem na 
gori, kjer je v zgodbi križ pove
zal dve tako različni osebi v 
eno, v simbolično senco v obli
ki križa. Šele tako združeni sta 
ti dve osebi pomirjeni in srečni 
odšli lepšemu življenju naproti. 

Na križu piše Hvala ti. Gos
pod! Res, hvala. Gospod za ta 
križ, hvala za čudoviti dan, ki 
smo ga doživeli. Predvsem pa 
hvala družini Trobiš za njen 
pogum in moč ob postavitvi 
križa, kakor tudi hvala vsem, 
ki so pri tem pomagali. 

Člani Socialdemokratskega 
krščanskega foruma Celje 

Klasje drži 
tradicijo in 

obljube 
Včeraj aktivni delavci Klas

ja, danes pa upokojenci, smo 
bili prijetno presenečeni, ko 
smo dobili vabilo glavnega di
rektorja na družabno sreča
nje in pogovor. 

Zavedamo se, da so sedaj 
težki časi, nenaklonjeni tak
šnim srečanjem. Moramo pa 
priznati, da smo ponosni, da 
nas podjetje Klasje ni odpisa
lo. Na srečanju se nas je zbra
lo več kot 100 udeležencev in 
želja nas vseh je, da bi še 
vnaprej ostal takšen stik s 

podjetjem, ki smo mu pošte, 
no služili in ga soustvarjali. 

Z velikim zanimanjem smo 
prisluhnili direktorju Ediju Ste-
pišniku, ko je nizal pretekle 
uspehe in težave in govoril o 
perspektivah družbe v prihod 
nje. Vsi skupaj vemo, da je 
konkurenca neusmiljena, zla 
sti v pekarski branži. Zato nas 
veseli, da podjetje kljub temu 
napreduje, se razvija in išče 
vedno nove programe. Pred
vsem pa smo zadovoljni, da je 
privatizacija uspešno konča
na, saj je podjetje že registrira
no kot delniška družba, tudi v 
korist nas, saj smo postali iri 
želimo ostati delničarji Klasja. 

Ob koncu naj v imenu vseh 
prisotnih zaželim kolektivu, 
zlasti pa vodstvu Klasja veliko 
uspehov pri nadaljnjem delu, 

MIRKO TAJNŠEK, 
Celje 

Stiki naj 
ostanejo 

Kolektiv podjetja Elektro 
Celje je za svoje upokojence 
pripravil prijateljsko srečanje, 
na katerem smo se družili z 
še aktivnimi delavci. 

Veliko število prisotnih 
upokojencev je pozdravil di
rektor Jože Bertalanič, ki je 
opisal poslovanje in težave, ki 
jih podjetje premaguje v gos
podarskih težavah. Še pose
bej je pozdravil 90-letno upo
kojenko gospo Dečman, 
hkrati pa zaželel zdravja 
vsem upokojencem, ki so 
svoja mlada leta preživeli v 
podjetju. Upokojenci vrača
mo lepe želje in se zahvaljuje
mo za prijateljski sprejem. 
Želimo, da bi tudi v bodoče 
ostali med nami prijateljski in| 
tovariški stiki. 

KAZIMIR VIRANT 
Laško 
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. . SNOPIČ 

pče in sin v trgovini 
I z orožjem 

V 18 hišnih preiskavah so kriminalisti zasegli veliko količino različnega orožja in 
streliva - Odlično utečena mreža sodelujočih v teh nezakonitih in zelo donosnih poslih 

Kriminalisti UNZ Celje so 
se že lani avgusta dokopali 
do informacije, da se Branko 
M. in njegov sin Aleš iz oko
lice Velenja ukvarjata z ile
galnim trgovanjem z orož
jem in da je ta njuna dejav
nost širšega obsega. 

fe,,... 

Sredi januarja so celjski kri-
JBiinalisti, skupaj s kriminalisti 
UNZ Ljubljana in strokovnjaki 
za bombno zaščito pri MNZ 
Ljubljana, opravili 18 hišnih 
preiskav na območju UNZ Ce-
e in 2 hišni preiskavi na ob

močju UNZ Ljubljana. Hišne 
preiskave so opravili pri doba
viteljih orožja, pri preprodajal-
jcih, pri predelovalcih in pri 
kupcih, našli in zasegli pa so 
33 pištol in revolverjev različ
nih znamk in kalibrov, 21 raz
ličnih pušk, 2 ročna metalca 
raket, 3 dušilce zvoka in večjo 
količino različnih nabojev. Sta
rejše orožje so k nam pripeljali 
iz Hrvaške kot dediščino tam
kajšnje vojne, za nakup novej
šega pa sta omenjena oče in sin 
imela dobre in utečene zveze v 
Avstriji. Na ilegalnem tržišču 
so nekatere vrste orožja dose
gale zelo visoko ceno, samo
kresi npr. do 1.200 nemških 
mark, ostrostrelne puške do 
1.400 mark, pištole so bile v 
prodaji na črno vredne od 600 
do 2000 mark itd. 

V nadaljevanju postopka 
bodo Branka M. in njegovega 
sina Aleša, ki sta večji del 
orožja pridobila z območja Hr
vaške in Avstrije, ovadili zara
di suma, da sta storila kaznivo 

Del zaseženega orožja in streliva, ki so ga celjski kriminalisti 
predstavili na ponedeljkovi novinarski konferenci. 

dejanje nedovoljene proizvod
nje in prometa z orožjem. Za 
isto kaznivo dejanje bodo ova
dili še 6 oseb, 6 pa jih bodo 

predlagali v postopek pri sod
niku za prekrške. 

M. AGREŽ 
Foto: SHERPA 

Povozil ga je vlalc 
Na železniški progi v bližini kraja Pesje se je 21. 

januarja ob 5.40 uri pripetila nesreča, v kateri je ena 
oseba izgubila življenje. 

Janez P. (48) iz Celja je upravljal motorni potniški vlak, ki 
je peljal iz smeri železniške postaje Velenje proti železniški 
postaji Pesje. V bližini makadamskega kolovoza je na neza
varovanem železniškem prehodu zagledal pešca, 38-letnega 
Franca Š. iz Velenja, ki je hodil med tiri, obrnjen v smeri 
vlaka. Pešec se ni umaknil kljub opozarjanju z zvočnim 
signalom, zato ga je vlak zadel in zbil med tire, kjer je obležal 
mrtev. 

Padel S strehe 
V delovni organizaciji Smreka v Gornjem Gradu se je 24. 

januarja popoldne, med sanacijo dimnika, zgodila delovna 
•»ezgoda. 

Vodja izmene, 40-letni Anton P. iz Šokata pri Gornjem Gradu, 
omenjenega dne na strehi kotlovnice pripravljal kovinski 

delovni oder. Med hojo po strehi, kriti s salonitkami, se je ena 
'Zmed plošč zlomila, Anton P. pa je padel v globino šestih 
"letrov na betonska tla in pri padcu utrpel hude telesne 
Poškodbe. V M.A. 

i Gorelo v Svetem Juri ju 
v ponedeljek, 26 . januarja zvečer, je prišlo do požara v 

stanovanjski hiši Štefanije D. v Svetem Juriju pri Rogaški 
slatini. 

Zagorelo je v manjšem prizidku, kjer je Slavko D. zakuril v 
Peči na trdo gorivo, nato pa odšel v kuhinjo. Požar se je z 
!^bmočja peči razširil na vso sobo in na ostrešje. Zgorel j e 
"^ventar v sobi in ostrešje nad prizidkom. Gmotna škoda znaša 
'̂ '̂ oli 1 milijon tolarjev. Pri gašenju je sodelovali 34 gasilcev iz 3 
društev. M.A. 

PROMETNE NEZGODE 
Zbil Icolesaiia in 

pobegnil 
Na Ljubljanski cesti v Celju 

se je v sredo, 21. januarja po
poldne, pripetila nezgoda, v 
kateri se je ena oseba hudo 
telesno poškodovala. 

Neznani voznik osebnega av
tomobila IMV Renault 4 celjske 
registracije in svetlo modre bar
ve, je vozil po Ljubljanski cesti v 
smeri Čopove ulice. V bližini 
stanovanjske hiše Ljubljanska 
cesta 73 je dohitel kolesarja, 71-
letnega Mihaela V. iz Celja, s 
sprednjim delom vozila trčil vanj 
in ga zbil po vozišču. Kolesar je 
utrpel hude telesne poškodbe, 
neznani voznik pa je peljal dalje. 

V petek, 23. januarja, so pobe
glega voznika izsledili. Gre za 
26-letnega M.K. iz Levca, zoper 
katerega bodo policisti podali 
kazensko ovadbo. 

Nesreča na 
avtocesti 

Na avtomobilski cesti zunaj 
naselja Celje se je v petek, 23. 
januarja popoldne, pripetila 
nezgoda, v kateri je ena oseba 
utrpela hude telesne poškod
be, na vozilih pa je škode za 
okoli 2 milijona 200 tisoč tolar
jev. 

Mariborčan Jožef H. (49) je 
vozil osebni avtomobil iz smeri 
Arje vasi proti Dramljam. Ko je 
bil približno 100 metrov pred 
izvozom za Celje, je dohitel vleč

no vozilo s polpriklopnikom, ki 
ga je vozil 39-letni lordan A., 
državljan Romunije. Voznik Jo
žef H. se ni uspel pravočasno 
ustaviti, zato je silovito čelno 
trčil v zadnjo levo stran polpri-
klopnika. V nesreči se je voznik 
Jožef H. hudo telesno poškodo
val, promet na desnem voznem 
pasu pa je bil zaprt za ves pro
met med 17.50 in 20. uro. 

Padel s pokrova 
Na lokalni cesti v Migojni-

cah se je v soboto, 24. januarja 
ob 1.30 uri, pripetila nezgoda, 
v kateri je bila ena oseba hudo 
telesno poškodovana. 

Tomi R. (18) iz Latkove vasi je 
vozil osebni avtomobil po lokal
ni cesti v Migojnicah. Med vož
njo se je sporekel s sopotnikom, 
19-letnim Matejem K. iz Dolenje 
vasi, ki je izstopil iz avta. Tomi je 
peljal dalje ter se po približno 
100 metrih spet ustavil in poča
kal, da ga je Matej dohitel. Matej 
je stopil pred vozilo, Tomi pa je 
takrat speljal in »naložil« Mateja 
na pokrov motorja ter peljal oko
li 80 metrov in nenadoma zavri. 
Pri tem je Matej padel z vozila in 
se hudo telesno poškodoval. 

Smrtna V Zidanem 
Moshi 

Na magistralni cesti v Zida
nem Mostu se je v nedeljo, 25. 
januarja ob 00.20 uri, pripetila 
nesreča, v kateri je ena oseba 
izgubila življenje. 

Sebastjan P. (25) iz Hrastnika 
je vozil osebni avtomobil iz sme
ri Širja proti Radečam. V Zida
nem Mostu je zapeljal na desno 
in trčil v betonsko ograjo. Vozilo 
je nekaj časa drselo ob ograji, 
nato pa z zadnjim delom drselo 
še ob stanovanjski hiši. V nada
ljevanju je zapeljalo s ceste in 
čez parkirišče ter ponovno trčilo 
v betonsko škarpo. Pri tem ga je 
odbilo v zrak in na levo stran, 
kjer je obstalo zunaj vozišča, 
prevrnjeno na streho. Voznik je 
utrpel tako hude poškodbe, da 
je umri na kraju nesreče. 

Trčil V jablano 
Na lokalni cesti zunaj nase

lja Orla vas se je v nedeljo, 25. 
januarja zvečer, pripetila nez
goda, v kateri se je ena oseba 
hudo telesno poškodovala, na 
vozilu pa je škode za približno 
400 tisoč tolarjev. 

Aleš M. (21) iz Braslovč je 
vozil osebni avtomobil iz smeri 
Orie vasi proti magistralni cesti. 
V levem ostrem in nepregled
nem ovinku je zapeljal z vozišča, 
trčil v jablano in pri tem utrpel 
hude telesne poškodbe. M.A. 

Radarji bodo.. . 
• v petek, 30. januarja dopoldne na območju Velenja in 
Mozirja, v popoldanskem času pa na območju Žalca in Rogaške 
Slatine, 
• v nedeljo, 1. februarja dopoldne na območju Velenja, 
• v ponedeljek, 2. februarja dopoldne na območju Šmarja pri 
Jelšah, popoldne pa na območju Slovenskih Konjic, 
• v torek, 3. februarja dopoldne na območju Velenja, popold
ne pa na območju Rogaške Slatine, 
• v sredo, 4. februarja dopoldne na območju Laškega, v 
popoldanskem času pa na območju Velenja in v četrtek, 5. 
februarja dopoldne na območju Šentjurja, popoldne pa na 
območju Slovenskih Konjic. 

MINI KRIMICI 

Roparski napad 
v ponedeljek, 19. januarja 

zjutraj, sta dva neznana moška 
na Linhartovi ulici v Celju fizič
no napadla 15-letnega Marjana 
M. in njegovega sošolca Primo
ža, ko sta bila na poti v šolo. 
Med napadom je Primožu us
pelo pobegniti, Marjanu pa sta 
napadalca povzročila telesne 
poškodbe, z roke pa sta mu 
snela uro, vredno okoli 15 tisoč 
tolarjev. Zaradi udarcev je mo
ral Marjan iskati zdravniško 
pomoč v bolnišnici. 

Romunske srake 
v noči na 23. januar je pet 

romunskih državljanov, ki so 
ilegalno prestopili državno 
mejo, vlomilo v dve vikend 
hiši v Novi vasi pri Slovenskih 
Konjicah. V vikendu, ki je last 
Borisa Š., so ukradli nekaj vol
nenih odej, rjuh in zaves v 
skupni vrednosti okoli 15 ti
soč tolarjev, iz vikenda Ivana 
Z. pa niso odnesli ničesar, ker 
se je lastnik prebudil in vlo
milce pregnal. 

Policisti iz Slovenskih Ko
njic so dva Romuna izsledili 
nekaj minut po dejanju ter 

jima ukradene predmete zase
gli, ostale tri storilce pa so 
policisti prijeli v petek popold
ne v bližini predora Pletovarje. 

Devize iz pisarne 
Minuli četrtek se je v pisarni 

podjetja Gorenje na Partizanski 
cesti v Velenju mudil neznanec, 
ki je izkoristil priložnost in iz 
torbice ukradel večjo vsoto de
viz in tolarjev. Lastnik Annonio 
G., državljan Italije, je oškodo
van za okoli 320 tisoč tolarjev. 

Kradel v bistroju 
v soboto, 24. januarja po

poldne, je bil v bistroju Goga v 
Libojah tudi neznanec, ki je 
izkoristil nepazljivost Leopol
da P. iz Pongraca in mu ukra
del denarnico, v kateri je bilo 
okoli 45 tisoč tolarjev gotovi
ne. 

Okradel šolo 
v času minulega vikenda je 

nekdo vlomil v prostore os
novne šole v Nazarjah. Stori
lec je ukradel videorekorder, 
glasbeni stolp s CD-playerjem, 
fotografski aparat in manjšo 
prenosno blagajno, ki pa je 
bila prazna. Škoda, ki jo je 

povzročil storilec, znaša okoli 
100 tisoč tolarjev. 

Glasbeniki ob 
glasbila 

Prejšnji teden je neznani 
storilec vlomil v prostore za
klonišča na Vrunčevi ulici v 
Celju. Iz sobe, kjer Drago U. 
hrani instrumente, s katerimi 
vadi in igra njegova glasbena 
skupina, je izginila električna 
kitara znamke Music-Man in 5 
mikrofonov. Obetavne glasbe
nike je storilec oškodoval za 
približno 400 tisoč tolarjev. 

Stržek ob cigarete 
v noči na 26. januar je bilo 

vlomljeno v bistro Stržek na 
Podjavorškovi ulici v Celju. Stori
lec je ukradel denarnico z me
njalnih denarjem in nekaj ciga
ret. Lastnica Božena P je oško
dovana za okoli 15 tisoč tolarjev. 

Kraja na gradbišču 
v času od 23. do 26. januar

ja je nekdo kradel na gradbiš
ču avtoceste v Ločici ob Savi
nji. Ukradel je hidrofor z vod
nimi črpalkami, težek okoh 
350 kg. Lastnik, italijansko 
podjetje Pontello Tirena Scia-
vi, je oškodovano za okoli 440 
tisoč tolarjev. M.A. 
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• v sredo, 21. januarja po
poldne je za policijsko posre
dovanje zaprosila Alenka K., 
ki je povedala, da ji soseda 
Marija grozi s sekiro. Policisti 
so na kraju dogajanja ugotovi
li, da sta sosedi sprti že pet
najst let, tega dne pa je Alenka 
preveč navila gumb na radij
skem sprejemniku in s tem 
raztogotila sosedo Marijo. Ma
rija je pozvonila pri Alenki in 
ji zagrozila, da ji bo s sekiro 
razbila avto, če v hiši ne bo 
miru. 
• Istega dne je bil na tapeti še 
en preglasen radijski sprejem
nik. Tokrat se je razburjala 
Zdenka Z., ki je povedala, da 
preglasna glasba moti večino 
stanovalcev, ki niso mogli zas
pati, ura pa se je bližala polno
či. Policisti so potem vstopili v 
stanovanje Ivana Z., ki je imel 
v gosteh prijatelje Matjaža K. 
in v hiši je končno spet zavla
dal mir. 
• V petek okrog poldneva je 
Ratko D. prijavil, da je tega 
dne čistil nesnago na območju 
Trubarjeve ulice, ko pa je po
biral smeti pri stolpnici s šte
vilko 55a, je tja prišel nek 
starejši možakar, mu iz rok 
vzel palico za pobiranje smeti, 
jo zlomil in ga tako zelo pre
strašil, da se je zapodil v dir po 
ulici. 
• Policisti so šli 24. januarja 
intervenirat v Pepelno. Tam 
sta se zaradi občinske ceste z 
nečednimi izrazi obmetavala 
Tončka in njen sosed Janez. 
Možje postave so jima sveto
vali, naj se tožita na sodniji. 
• V nedeljo je bila potrebna 
intervencija v Štorah. Ura je 
bila ena ponoči, ko se je na 
Gordano dd Janez P. Svojo 
izvenzakonsko družico je ob
deloval tudi s pestmi. M.A. 

Nibce ni nic v ide l , 
ničesar sl išal 

V nadaljevanju sojenja Kristijanu Kameniku so pričali sosedje umorjenih, kriminalisti in sorodniki obtoženega - Bo 
njegov alibi dovolj trden in prepričljiv? 

Ves prejšnji teden je na 
celjskem okrožnem sodišču 
potekalo sojenje 26-letnemu 
Kristijanu Kameniku, obto
ženemu štirikratnega umora 
v Tekačevem. V torek je 
okrožni državni tožilec 
predstavil obtožnico, ki ob
toženega bremeni umorov, 
storjenih iz koristoljubja (v 
enem primeru pa umora, 
storjenega na grozovit na
č in ) , v nadaljevanju pa smo 
slišali obtožencev zagovor, v 
katerem je zanikal vsakršno 
vpletenost v zločin v Tekače
vem. V sredo, četrtek in pe
tek je sodišče zaslišali vrsto 
prič, ki sta j ih predlagali ta
ko zastopniki obtožbe kot 
obrambe Kristijana Kameni-
ka . 

Sredino nadaljevanje glavne 
obravnave se je pričelo z izja
vo okrožnega državnega tožil
ca Milana Birse, da je prejel 
dva anonimna telefonska kli
ca, v katerih ga neznanec opo
zarja, »naj se pazi«... Tožilec je 
to povedal zato, da se bo vede
lo, v kakšnem vzdušju se od
vija to sojenje, ki je v nadalje
vanju potekalo z zaslišanjem 
prič, ki jih je predlagalo tožils
tvo. To so bili sosedje umorje
nih zakoncev Štefana in Fran
čiške Poharc ter Helene in Vik
torije Krošlin. Te priče naj bi 

Kristijan Kamenih zanika vse obtožbe, priče niso ničesar videle in ničesar slišale. 

povedale, kaj so 4. marca lani, 
ko se je zgodil zločin, videle, 
slišale, zaznale. 

Franc Škrabl je povedal, da 
je pokojnega Štefana Poharca 
poznal dolgo vrsto let, v zad
njem času pa ga je le videval, a 
še to bolj poredko, saj je pred 
poldrugim letom med njima 
prišlo do spora. Poharc je pred 
leti redno prihajal v njegovo 
mehanično delavnico, kjer so 
mu servisirali in popravljali 
traktor in vozilo jeep. Poharc 
je bil človek, ki je z ljudmi 
hitro navezoval stike, ni pa bil 
zaupljive narave. V javnosti se 
je rad pohvalil, da je premo
žen občan. Na vprašanje tožil
ca, ali je možno, da bi se bila v 
njegovi delavnici kdaj srečala 
pokojni Poharc in obtoženi, je 
Franc Škrabl odgovoril, da je 
to sicer možno, tako kot v 
vsakem drugem lokalu, ven
dar pa se on ne spominja, da 
bi bil obtoženega kdaj videl v 
svoji delavnici. Tistega dne, ko 
se je zgodil zločin, pa Poharca 
ni videl, je še povedal priča 
Franc Škrabl. 

Amalija Romih je poveda
la, da je poznala vse štiri 
umorjene, a z njimi tesnejših 
sosedskih stikov ni imela. He
leno Krošlin je usodnega dne 
videla med pol peto in peto 
uro popoldne, ko je bila na 
obisku pri svojih starših. Od 
tam jo je videla, ko je nekaj 
delala pri hiši, njeno hčerko 
Viktorijo pa je videla okrog 
pol štirih popoldne, ko se je 
vračala iz šole proti domu. 
Okrog šestih se je vračala proti 
svojemu domu, vendar ni pri 
Poharčevih zaznala nič take
ga, kar bi pritegnilo njeno po
zornost. 

Sosed Leopold Tramšek je 
okrog 17. ure usodnega dne 
cepil drva. Spominja se, da je 
pred Poharčevo hišo videl tri 
neznane moške, ki so se tam 
zadrževali slabo uro. Ko se je 
zmračilo, je šel nazaj v hišo, 
vendar ni opazil nič takega. 

kar bi vzbudilo njegovo pozor
nost. Naslednji dan okrog šti
rih zjutraj je opazil rdeč avto, 
ki je peljal mimo Poharčeve 
domačije, je povedala ta priča. 

O dogajanju usodnega dne 
je priča Jože Senič povedal, 
da je bil pozoren na rdeč avto
mobil z mariborsko registrsko 
oznako, ki je dvakrat zapeljal 
mimo njegove hiše in dobil je 
občutek, kot da nekdo nekoga 
išče. Ko pa se je približal vozi
lu, da bi voznika vprašal, koga 
išče, je voznik hitro odpeljal. 

Najbližji sosed Ivan Ander-
luh je povedal, da je Heleno 
Krušlin nazadnje videl okrog 
šestih popoldne. Potem je bil 
do 21. ure zdoma, ko sta se z 
ženo vrnila nazaj domov, pa je 
opazil, da pri Poharčevih na 
podstrešju gori luč, kar ni prej 
nikoli opazil. 

Viktor Mrkša, prav tako so
sed pokojnih, je opisal dogaja
nje naslednjega dne, to je 5. 
marca lani. Zjutraj je k njemu 
pritekel nek fant in ga prosil, 
da pokliče zdravnika, ker da 
Frančiška Poharc leži na hod
niku, vsa v krvi. Ker je bil s 
Poharčevima sprt, je po telefo
nu poklical sosedo Kolarjevo 
in jo prosil, naj gre ona pogle-

, dat, kaj se je pri Poharčevih 
zgodilo. Soseda je potem po
vedala, da se je moralo nekaj 
strašnega zgoditi in Mrkša je 
poklical policijo. Fant, ki se je 
oglasil pri njem, je povedal, da 
so bila vhodna vrata Poharče
ve hiše odklenjena. 

V četrtek je sodišče zasliša
lo četverico kriminalistov celj
ske uprave za notranje zade
ve. Trije so 8. aprila lani, po 
nalogu sodišča, opravili hišno 
preiskavo pri Kristijanu Kame
niku. Preiskavo so opravili za
radi suma, da se Kamenik uk
varja z nedovoljenimi posli z 
orožjem. Kriminalisti Milan 
Vogrinec, Igor Tauses in Bo
ris Potočnik so kot priče po
vedali, da so pri preiskavi naš
li in zasegli pištolo, na kateri 

je bil laserski merek, nekaj 
metkov, lisice (za vklepanje), 
športne copate in radioama
tersko postajo s frekvenco, na
ravnano na policijo. Igor Tau
ses je povedal, da je v predso
bi na oblačilih iskal sledove 
krvi, takrat pa je zagledal 
športne copate in na njih opa
zil značilen kockast vzorec. 
Kolego Vogrinca je nato opo
zoril, da ta vzorec ustreza od
tisu, najdenem na kraju zloči
na. Kamenikova zagovornika 
sta kriminalistom postavljala 
vprašanja, ki so bila usmerje
na v domnevo, da je bil glavni 
materialni dokaz (copati) Ka
meniku podtaknjen oziroma 
da je bila vsa zadeva s strani 
policije spretno zrežirana in 
potvorjena. Priča Darko Dela
korda je opisal, kako je 11. 
aprila sporne copate prejel od 
Vogrinca in jih sam odpeljal v 
Ljubljano na center za krimi-
nalistično-tehnične preiskave 
notranjega ministrstva. Tak
šen način dostave copat je bil 
smotrn, saj je Delakorda zapo
slen na ministrstvu in tako je 
bila dostava copat znatno hi
trejša. Sicer pa je takšne in 
podobne predmete že večkrat 
prevažal na relaciji Celje-Ljub-
Ijana in obratno. Sporni^copati 
torej niso bili nobena izjema v 
tovrstni praksi, je povedal Dar
ko Delakorda. 

Kot pričo naj bi sodišče za
slišalo tudi Jožeta Kobaleta. 
Zanj v obtožnici piše, da naj bi 
12. maja lani kriminalistom 
povedal, da mu je koncem no
vembra predlani Kamenik po
vedal, da namerava v bližini 
Rogaške Slatine vzeti denar in 
zlatnino pri dveh starejših 
osebah. Aprila naj bi se s Ka-
menikom spet srečal, takrat 
pa naj bi mu bil povedal, da je 
dejanje že izvršil in prišel do 
večje vsote denarja. S Kameni-
kom naj bi se srečal še tretjič, 
tokrat v zaporih, ko naj bi mu 
Kamenik ponovno potrdil, da 
je dejanje storil on. Med 

obravnavo je predsednica se
nata, okrožna sodnica Ingri(] 
Lešnik prejela sporočilo, v ka
terem jo Jože Kobale obvešča 
da Kamenika sploh ne pozna 
in da so navedbe v*obtožnici 
»čista blamaža s strani polici
je«. Ker je Jože Kobale v spo
ročilu navedel, da ne bo pri-
čal, je okrožni državni tožilec 
dejal, da vztraja pri neposred
nem zaslišanju te priče. | 

V petek je sodišče zaslišalo 
priče, ki jih je predlagala Ka
menikova obramba, to pa so 
bili sorodniki obtoženega, ki 
so vsi po vrsti zatrjevali, da so 
bili 4. marca lani v popoldan 
skem oziroma večernem času 
skupaj v stanovanjski hiši v 
Brezjem št. 4. Kristijan naj bi 
se jim, skupaj s prijateljico 
Marjeto Pšeničnik, pridružil 
okoli 18. ure. 

Priča Simona Leskovar je 
povedala, da so zvečer vsi gle 
dali televizijo in reševali testne 
pole za pisni vozniški izpit, na 
katerega se je Leskovarjeva pri
pravljala. Na posebno vpraša
nje obtoženčevega zagovorni
ka, odvetnika Danijela Pla-
ninšca, je odgovorila, da so ji 
kriminalisti, ki so jo zasliševali 
4 ure, grozili z večletnim zapo
rom, ko so ji zatrjevali, da laže. 

Milena Leskovar, obtožen-
čeva teta, ki je v glavnem potr
dila pričevanje Simone Lesko 
var, je še povedala, da je šla 
nekaj po 18. uri iz svojega 
stanovanja (v zgornji etaži iste 
hiše) v hlev, takrat pa je pred 
hišo zagledala Kamenikov av 
tomobil. Pozneje se je pridru
žila ostalim in skupaj so preži
veli večer ob gledanju televizi-| 
je in reševanju vprašanj iz 
testnih pol. \ 

Enako ali zelo podobno sta 
govorili tudi priči Robert Le 
skovar (stric obtoženega) in 
Boštjan Kolar (živi v izvenza 
konski skupnosti s Simono 
Leskovar in je brat Marka Ko 
larja). Povedali so, da sta Kri 
stijan in njegova prijateljica 
prišla v Brezje okrog 18. ure 
Kamenik, Leskovar in Kolar 
naj bi šli najprej v klet in se 
tam nekaj časa zadrževali, po 
tem pa naj bi odšli v stanova 
nje zakoncev Leskovar. Okoli 
22. ure naj bi gostje odšli, prva 
pa naj bi odšla Kamenik in 
njegova prijateljica Marjeta 
Pričevanja Kamenikovih so 
rodnikov se v glavnem ujema 
jo, razlikujejo se le v nekaterih 
manjših podrobnostih. Torej 
ima obtoženi trden alibi? | 

Marko Trofilovič (pred 
kratkim je spremenil priimek 
v Kolar) je povedal, da je usod 
nega dne Kamenika videl ob 
17.40, ko se je peljal v svojem 
avtomobilu po »konjiški ravni 
ni«, skupaj z nekim dekletom 
Kamenik naj bi mu v avtomo 
bilu pomahal v pozdrav. Proti 
koncu pričevanja se je Marko 
Trofilovič oz. Kolar nenadoma 
onesvestil. Ko je izgubljal za 
vest, se je prijel za pult, ob 
katerem je stal, in se zgrudi' 
na tla. Kmalu si je spet opO; 
mogel, zdravstveni delavec, ki 
je prispel v dvorano, pa j ^ 
ugotovil, da njegovo zdravja 
oziroma življenje ni ogroženO' 

Ob koncu petkove obravna
ve je Kamenikov zagovornik 
mag. Drago Demšar predlaga' 
zaslišanje dveh prič, ki sta so; 
delovali pri hišni preiskavi p[' 
Kameniku dne 8. aprila lani' 
Temu predlogu je sodni sena' 
ugodil. Sojenje se nadaljuje. 

MARJELA AGRÊ  
Foto: SHERPA 

Z revolverjem v prodajalno 
v petek, 23. januarja okoli 18.40 ure, se je v prodajalni Zoo 

Tokano center na Kocenovi ulici v Celju zgodil rop. 
V prodajalno je vstopil zamaskirani in oboroženi moški in se 

približal prodajalki. Na sence ji je nastavil revolver ter zahteval, 
da odpre registrsko blagajno. Prodajalka je to tudi storila, 
storilec pa je iz blagajne pobral bankovce v različnih devizah v 
skupni vrednosti 58 tisoč tolarjev. 

Storilec je mlajši moški, visok med 160 in 170 cm, čokate 
postave, preko obraza pa je imel temnorjavo žensko nogavico 
brez izrezov za oči in usta. Oblečen je bil v temnejšo jakno iz 
blaga z večjim karo vzorcem in v maskirne vojaške hlače. Na 
rokah je imel rokavice, oborožen pa je bil z revolverjem na 
boben. M.A. 

Vlomilci so bili zelo izMrjeni 
Skupina policistov in kri

minalistov PP Celje je v mi
nulih dneh uspešno raziska
la vrsto vlomov v stanovanja* 
in trgovine na območju Ce
lja, ki so jih storilci izvršili 
koncem minulega leta. Gre 
za kazniva dejanja, ki v splo
šni praksi dosegajo najnižji 
odstotek raziskanosti. 

Gre za 22 uspešno raziska
nih vlomov v stanovanja in 5 
vlomov v trgovine, vseh teh 
kaznivih dejanj pa sta osum
ljena 26-letni Danilo K. in 25-
letni Matjaž G. Pri nekaterih 
vlomih sta jima pomagala 25-
letni Aleš K. in 31-letni Boris 
H. Z vlomi so storilci lastni
kom povzročili za več kot 8 
milijonov tolarjev gmotne ško

de. Omenjena skupina je 
osumljena tudi sedmih vlo
mov v stanovanja na območju 
Šentjurja in Šmarja pri Jelšah. 
Boris H. pa je sodeloval tudi s 
43-letnim Francem G., ko sta 
skupaj vlomila v 3 stanovanja 
v Celju. 

Pravi specialist za vlome pa 
je postal tudi 26-letni Aleš S., ki 
naj bi novembra in decembra 
lani vlomil v 6 stanovanjskih 
hiš v Celju in lastnike oškodo
val za okoli 250 tisoč tolarjev. 
Pri raziskovanju teh kaznivih 
dejanj so policisti PP Celje 
opravili 8 hišnih preiskav, pri 
katerih so našli del ukradenih 
predmetov, kar precej pa so jih 
storilci že »unovčili« na črnem 
trgu. M.A. 



Pogled na naselje revnih nad Caracasom. 

Caracas, mesto z 
indijanskim imenom 

Velemesto, kjer si podajata roke revščina in bogastvo 

Caracas je mesto, ki ima eno iz-] 
med najzanimivejših leg na svetu. 
Razprostira se z vzhoda proti zaho-i 
du v 20-kilometrski dolini. Severno 
ga obdaja ogromen hribovit nacio
nalni park El Avila, južni hriboviti; 
del pa je posejan z številnimi stano- i 
vanjskim naselji in revnimi predeli,; 
imenovanimi ranchosi. ^ 

Leži na 900 m nadmorske višine in 
ima prijetno povprečno temperaturo 
22°C. Ime je mesto dobilo po indi
janskem plemenu, ki je v 16. stoletju 
prebivalo na goratem obmorskem 
območju blizu današnjega Caracasa. 

Venezuela je ena izmed najbolj 
amerikaniziranih držav Južne Ame

rike in prav v glavnem mestu je to 
najbolj vidno. V zadnjih 50 letih se je 
število prebivalcev iz 350.000 dvig
nilo na več kot 5 milijonov. Ta proces 
se je zgodil v času naftnega buma, saj 
je najpomembnejši venezuelski 
proizvod prav nafta, ki pa je v večin
skih rokah tujega kapitala. Mesto se 
ponaša z najlepšo arhitekturo Latin
ske Amerike, z nebotičniki, številni
mi poslovnimi zgradbami, neštetimi 
vrhunskimi trgovinami in tudi prele
pimi parki, odličnimi muzeji, gleda
lišči, restavracijami. 

Ker pa ima vsaka zgodba o uspe
hu dve strani, ne gre prezreti arma
de revnega sloja prebivalstva. Lju
di, ki živijo v barakah, naseljih 
brez vode in elektrike. Ljudi, ki so 

prišli v Caracas iz sosednjih revnej
ših držav in nerazvitih predelov 
Venezuele. 

Najpomembnejši človek v zgodo
vini Venezuele je bil nedvomno Si
mon Bolivar. Prav vsako mesto kot 
tudi najmanjša vasica ima trg posve
čen temu narodnemu heroju. Po veli
kosti spomenika se pozna velikost 
mesta. 

Velike kriminala 
Na moje presenečenje v Caracasu 

ni bilo veliko tujih turistov, saj je 
večini obiskovalcev Venezuele cilj 
le Marjetkin otok ali Isla de Marga-
rita. Eden od razlogov za majhen 
obisk tujcev je nedvomno tudi kri
minal. Vsak vikend se v povprečju. 

zgodi okoli 30 umorov, zato velja 
enostavno pravilo, ki se glasi: us
treli prvi. Ti zastrašujoči podatki 
me nikakor niso odvrnili od spoz
navanja in doživljanja tega izredno 
kozmopolitanskega in zanimivega 
mesta. Res pa je , da se moraš izogi
bati določenih predelov mesta in 
po osmi uri zvečer za varen obisk 
restavracij, diskotek in ostalega 
nočnega življenja poklicati taksi. 
Žal tudi ti ne slovijo kot najvarnejši 
na svetu. 

Sprehod in arepa s 
pivom 

Pred odhodom v Venezuelo mi je 
prijatelj dejal, da so prav ljudje 
največje bogastvo države. In imel je 
prav. Mogoče v Caracasu njihova 
prijaznost, po kateri je znan celoten 
kontinent, niti ne pride tako do 
izraza zaradi velike množice ljudi. 
Res pa je , da so tu ljudje po zuna
njem izgledu najbolj evropski in 
najlepši. Obleke, frizure, avtomobi-
U kot tudi stil življenja je v tem 
mestu najbližji evropskemu ah 
ameriškemu. 

Kot turist si deležen neštetih pogle
dov, saj te barva polti in las loči od 
ostalih preprostih ljudje, ki ne potu

jejo veliko, si pa to nedvomno želijo. 
Želijo se s teboj pogovarjati o državi, 
iz katere prihajaš, o krajih, ki si jih 
žehš obiskati in največkrat jih zani
ma samo to, zakaj si obiskal prav 
njihovo državo. 

Pri potovanju so mi pomagali 
Formica d.o.o. in IPS d.o.o. 

Eden izmed najboljših načinov za 
preživljanje prostega časa v mestu je 
vsekakor, da si celega ogledaš peš. 
Da enostavno hodiš po mestu, si 
ogleduješ zgradbe, spomenike, tr
govine in ko si utrujen, posediš v 
enem izmed neštetih parkov. Ko 
postaneš lačen, si privoščiš pečene
ga piščanca v eni izmed neštetih 
restavracij, ali pa poješ enega naj
bolj znanih in najcenejših venezuel-
skih prigrizkov, imenovanega are
pa. To je manjši koruzni hlebček, 
prerezan in nadevan z enim izmed 
neštetih nadevov. Nikakor pa ne 
smeš pozabiti obveznega, ledeno 
mrzlega piva. 

Ko ti nekako mine dan, pa ti Cara
cas ponuja tudi najboljše in seveda 
tudi najdražje nočno življenje v drža
vi, ki se od evropskega razlikuje le po 
ljudeh, ki se tam zabavajo. 

ANDREJ KOŠAR 
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Živl jenje, ujeto 
v fotografijo 

Celjan Viktor Berk se ukvarja s fotografijo že od svojega štirinajstega leta - Mojstrov črno-bele fotografije je vse manj 

še skoraj otrok je bil, ko ga 
je v uk vzel mojster Pelikan. 
Pri njem je ostal pet let in se v 
tem času izučil za fotografa. 
Danes jih šteje Viktor Berk 
76 in fotografija je še vedno 
njegova vsakodnevna skrb, 
delo in ljubezen. 

Vsako jutro, kljub temu, 
da je že vrsto let upokojenec, 
odide na deto v sinov atelje v 
Friderikovem atriju ha Gos
poski ulici v Celju. Zato, da 
je sinu Božu v pomoč, pravi, 
verjetno pa tudi zato, ker je 
fotografija njegovo življenje 
in bi brez nje ne mogel. Nje
govo delo je ujeto v tisoče 
fotografij, še zlasti je neiz
brisen njegov prispevek, ki 
ga je dal celjski kulturi s 
fotografiranjem številnih 
prireditev, s pripravo slik za 
kataloge, z ustvarjanjem fo
tografskih arhivov v muzejih 
in gledališču. Sedaj je spet 
tam, kjer je hotel delati že v 
mladosti - pri portretni foto
grafiji. Le da so časi drugi. 
Črno-belo fotografijo, ki mu 
je tako pri srcu, je že zdavnaj 
zamenjala barvna, tudi ceni
ti je nihče več ne zna prav. 
»Najlepši časi so bili trk pred 
vojno. Pa tudi v celjski kul
turi je bilo lepo delati, med
tem ko se danes v ateljeju 
včasih znajdejo tudi stranke, 
s katerimi je zelo težko. Ime
ti moraš dober želodec,« pra
vi Viktor Berk. 

Pelikanov učenec 
Oče Viktorja Berka je bil 

krojač, dela ni bilo veliko, 
preživljati pa je moral pet 
otrok. Zato so se veliko selili. 
»Najemnina stanovanja je bi
la 250 dinarjev, oče pa je za 
hlače dobil komaj 6 dinarjev. 
Ker nismo mogli plačati, so 
nas vrgli ven in stanovali smo 
vsepovsod, na Zgornji Hudi-
nji, v Gaberju, na Skalni kle
ti, v Liscah, v Aškerčevi uli-
cf...« 

Verjetno je tudi zato kaj 
kmalu šel v uk, da bi sam 
zaslužil kakšen dinar. Leta 
1935 se je šel učit k mojstru 
Pelikanu, bil je vajenec, nato 
eno leto pomočnik. Spominja 
se ga kot zelo strogega moj
stra, pet let pri njem je bila kar 
težka doba, pravi. V tistem 
času so morali veliko delali. 
Na začetku je pometal, čistil 
izložbe, sneg s pločnikov. Zra
ven pa se je vsak dan kaj nove
ga naučil. Obiskoval je trilet
no obrtno šolo, pouk so imeli 
dvakrat na teden popoldne, 
dopoldne pa so delali, tudi po 
deset ur na dan. Imeli so pla
čano socialno zavarovanje, to 
pa je bilo tudi vse. 

Prvi fotoaparat je dobil od 
sestre, ki je bila v Zagrebu. 
»Za božič mi ga je prinesla, šef 

Viktor Berk se s fotografijo ukvarja že več kot šest 
desetletij. 

pa ni bil nič navdušen,« se 
spominja. »Rekel je, da mi bo 
že dal aparat, ko bo treba in 
res sem kasneje dobil leico, za 
katero sem bil ves čas zadol
žen. Z njo sem ob nedeljah 
slikal Celjane na dopoldanski 
promenadi od kolodvora do 
Narodnega doma.« 

Spominja se, da niso smeli 
prodati fotografije tistemu, ki 
ga na sliki ni bilo. Pa so se 
študenti domislili zvijače. 
»Hoteli so slike deklic, ki so 
jim bile všeč. Tako so na pro
menadi hodili za njimi in ob 
fotografiranju hitro primakni
li glavo, da so bili na sliki, in 
so jo potem lahko dobili.« 

Na fotografijah SO 
bili vsi lepi 

Vsak drugi dan so slikali 
goste v parku na Dobrni in v 
Rogaški Slatini, takšen je bil 
dogovor s konkurenco iz Za
greba. »Vsak negativ smo mo
rali nato retuširati. Na foto
grafiji se namreč vidi vsaka 
majhna guba, ki jo je bilo 
treba zgladiti, popraviti. 
Sploh ženske so bile rade lepe 
in ko so starejše gledale svojo 
fotografijo, so bile zelo zado
voljne in so jo kupile. Slika pa 
je bila kar draga. Promenadna 
fotografija je stala 10 dinarjev, 
za ta denar pa si dobil kosilo v 
hotelu.« 

Gostje zdravilišč so bih pri 
tem zaščiteni, niso jih smeh 
vznemirjati, fotografirali so 
lahko le, če so jim to dovolih. 
Slike so nato prodajali nasled
nji dan in gostje so jih kupili le, 
če so bili z njimi zadovoljni. 

Viktor Berk se spominja, 
da je bil eden od Pelikanovih 

pomočnikov za celo sezono 
nastavljen na Dobrni. Zvečer 
je zaprosil dekle za ples, pa 
ga je zavrnilo, mu »dalo ko
šaro«. Ker je bil Gorenjec, je 
po njihovem običaju za »ko
šaro« deklici odnesel dinar, 
gostje pri njeni mizi pa so 
bili zaradi tega tako razbur
jeni, da so šli k ravnatelju 
zdravilišča. O incidentu je 
poročal Pelikanu in pomoč
nik je moral takoj zapustiti 
Dobrno. 

Zadnji dnevi 
svobode 

Od mojstra Pelikana je leta 
1940 odšel v Ljubljano. »Pri 
fotografu Jožetu Pogačniku 
sem delal, tam sem se veliko 
naučil, posebej portretne fo
tografije, ki me je vseskozi 
privlačila.« 

Na ta čas ima najlepše 
spomine, saj je bila fotogra
fija visoko cenjena in tudi 
plačani so bili zelo dobro. 
»Pri 20 . letih sem prejemal 
1450 din, kar je bila v tistih 
časih začetna profesorska 
plača. Res pa je tudi, da smo 
takrat delali vse nedelje in 
da sem bil doma samo dva
krat: za božič in veliko noč. 
Perilo za pranje pa sem po
šiljal v Celje kar z avtobu
som in tako so mi opranega 
tudi vračali.« 

Teh lepih dni pa je bilo kma
lu konec. »Spominjam se, da 
je bila cvetna nedelja, ob os
mih sem moral biti v službi, in 
ko sem šel ven, sem izvedel, 
da se je začela vojna. Do kon
ca maja sem bil še v Ljubljani. 
Potem pa je prišel pome oče. 
Bili smo sokolska družina in 

oče je hotel, da bi bili skupaj, 
če bi nas izselili. Nisem hotel 
iti, zato se je oče sam vrnil v 
Celje in še isti večer spet sedel 
na vlak in ponovno prišel po
me. Tokrat ni odnehal, dokler 
nisem šel z njim.« 

V Celju je nato nekaj časa 
delal pri foto Peressich, kasnej
šem Fotoliku. »Lastnik je bil 
Nemec, ki je potreboval dobro 
delovno silo in zato nisem imel 
težav. Dela je bilo veliko, saj so 
se vojaki radi slikali.« 

Oktobra leta 1942 so ga vpo
klicali v nemško vojsko. Naj
prej na usposabljanje na fran-
cosko-švicarsko mejo, nato po 
treh mesecih dopusta odhod na 
fronto, »Vedeli smo, da gremo 
na fronto, vendar tudi v času 
dopusta nisi imel nobene mož
nosti, da bi karkoli naredil. 
Imel si starše, brata, sestri, ki 
bi jih poslali v taborišče. Po 
vojni smo dobili pečat kolabo-
racionizma, kar pa je bilo zgre
šeno. Takrat smo sprejeli vse, 
kar je bilo treba, samo da smo 
preživeli,« se spominja najtež
jih časov svojega življenja. 

Tri leta je nato preživel na 
ruski, francoski in italijanski 
fronti, večkrat le za las ušel 
smrti in se leta 1945 vrnil iz 
ujetništva. Po vrnitvi je moral 
še za šest mesecev v jugoslo
vansko vojsko v Skopje. 

Brez materiala in 
aparatov 

Po vojni je dobil delo pri 
foto Partizan, ki je nastal iz 
nekdanje Peressichove delav
nice, nato je tam začel delati 
Fotolik. Bil je njegov prvi 
poslovodja. Leta 1954 je šel k 
i o to Ideal, ki 
pa je šlo v 
stečaj in tudi 
denarja za 
plače ni bilo. 
Doma je 
imel ženo in 
dva otroka, 
dohodkov pa 
nobenih. Še
le ko so do
bili prisilno 
upravo, so se 
razmere iz
boljšale. 

To so bili 
časi, ki se jih 
Viktor Berk 
spominja po 
nenehnih te
žavah z mate
rialom. »Fo
tografski pa
pir je imel na 
milijone be
lih pikic, zra
ven pa je bil 
priložen >re-
cept<, da je 
treba z majh
nim čopičem 
vsako pikico 

Z gledališčem veže mojstra Berka tri desetletja dolga vez. 

pokriti z barvo. Tudi aparatur 
ni bilo, fotografiral sem kar s 
svojim aparatom,« pravi moj
ster Berk, ki se s fotografsko 
natančnostjo spominja tistih 
časov. 

Takrat se je začelo tudi nje
govo redno sodelovanje s celj
skim gledališčem. »V začetku 
jih je shkal Pelikan, ki pa je 
prišel v konflikt s Herbertom 
Griinom in ta je želel, da bi jih 
jaz fotografiral. K foto Ideal so 
prinesli naročilnico, vendar 
Pelikanu nisem hotel konku
rirati. Zagrozili šo, da se bodo 
pritožili, ker nočemo sprejeti 
naročila in tako sem začel« 

Takrat so bile generalke sa
mo za fotografiranje, slikali 
so tudi do dveh zjutraj, šli 
nato z igralci v kavarno in 
kakšno rekli. Z gledališčem 
je hodil na gostovanja in veli
ko lepega mu je ostalo v spo
minu na leta sodelovanja. Za
nje ne dela več, po 34 letih so 
mu poslali dopis, da se mu 
zahvaljujejo in da ga ne po
trebujejo več. 

Barva gre hitro 
v k i c 

Iz Celja ga je nato delovna 
pot vodila spet v Ljubljano, 
kjer je začel delati za Moder
no galerijo in takrat so ga 

odkrili tudi Celjani. »V Pokra
jinskem muzeju so želeli, da 
bi imeli svojega fotografa, 
vendar ni bilo delovnega me
sta. Okraj me je zaposlil na 
Zavodu za spomeniško vars
tvo, kjer sem delal osem let, v 
Pokrajinskem muzeju pa nato 
več kot 20 let. V tem času sem 
fotografiral za oba muzeja, za 
likovni salon, gledališče, za 
celotno celjsko kulturo, vse to 
le za mesečno plačo, s svojimi 
aparati. Danes imam temu 
primerno >kuhurno< penzijo,« 
pove v smehu, pa vendar s 
kančkom grenkobe. 

Vendar fotoaparata še ne 
misli odložiti, čeprav je pred 
dvema letoma doživel in
farkt. Vsak dan dela v ateljeju 
sina Boža, ki se je pri njem 
tudi izučil, nato delal v raz
ličnih službah in bil nazadnje 
prisiljen odpreti svoj atelje. 
»Bil sem proti, ker sem vedel, 
da bo težko. Prostori so pre
majhni za fotografijo, lokal 
tudi ni njegov, čeprav je mo
ral takrat občini zanj plačati 
35 tisoč mark in ga urediti, pa 
je še vedno le najemnik. Na
jemnina je v letu dni narasla 
od 11 na 46 tisoč tolarjev, 
česar takšen lokal ne prenese. 
Zato je nehal plačevati na
jemnino in z njim tudi neka
teri drugi najemniki v tem 
atriju. Kaj bo iz vsega, še ne 
vem.« 

Najbolj ga moti, da se danes 
lahko s fotografskim delom 
ukvarja vsak, tudi tisti, ki zanj 
ni strokovno usposobljen. Ve
liko dela je fotografom »požr
la« tehnika, saj ni več prave 
ločnice med amaterskim in 
strokovnim delom. »Fotogra
fija je zelo komplicirana, če jo 
hočeš dobro narediti,« meni 
Viktor Berk. 

Še vedno mu je najbolj pri 
srcu črno-bela fotografija. 
»Barvna slika gre hitro v kiČ, 
črno-bela pa ima svojo vred
nost; za kakovosten'izdelek 
mora oko zabeležiti vsako 
luč, kar je poseben talent.« 

Takšnih talentov in moj
strov njegovega kova pa je vse 
manj. Z razvojem aparatov je 
namreč postal vsak svoj foto
graf, vsi želimo ujeti na filni 
kar največ trenutkov našega 
prehitrega življenja. Pa nas bo 
čez desetletja še kdo prepoz
nal na teh na hitro narejenih 
barvnih fotografijah? Kdo ve. 

TATJANA C V I R N 
i Foto: G R E G O R KATlC 

Spomin na čase pri mojstru Pelikanu, ko so 
fotografirali tudi goste v zdravilišču v Rogaš

ki Slatini. 
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Pošastno povezana ženska 
Od 29. januarja si lahko v celjskem kinu Metropol ogledate četrti del znanstveno fantastičnega Osmega potnika 

Prihodnost je lahko stari so
vražnik. Predator je prema
gan, ne pa tudi pokončan. Če 
bi lahko njegov ubijalski na
gon predrugačili ali preobliko
vali in ga ponovno oživili, bi s 
tem lahko dosegli marsikaj. 

Sramotni poskus se prične; 
kombinacija človeškega in ne
zemeljskega genetskega koda 
pa je rezultat prisilnega sodelo
vanja med ubežniško skupino 
tihotapcev ter zagnano ekipo 
znanstvenikov in vojske. Vsaj 
eden od predmetov raziskav je 
znan vnaprej; gre za žensko, ki 
je pošastno povezana z neze
meljsko obliko življenja, zara
di česar jo podrobno raziskuje
jo. Ripley pa se vrača... 

Kljub vsej svoji aroganci pa 
znanost in tehnologija ne mo
reta nadzirati biološke usode, 
ki žene nezemeljske oblike 
življenja. Njeno usodo lahko 
razume samo Ripley, ki v boju 
zoper nezemeljsko nadlogo 
združi moči s tihotapci, med 
katerimi je tudi skrivnostna 
anroidka Call, ki lahko Ripley 
pri njenem »odrešenju« poma
ga ali pa jo uniči. 

Joss VVhedon, ki je napisal 
scenarij za četrti del Osmega 
potnika (v katerem v glavnih 
vlogah blestita Sigourney Wea-
ver in Winona Ryder), je velik 
občudovalec te serije. »Ko so mi 

Sigouniey Weaver je kot Ripley debitirala leta 1979 v izjemno uspešnem Osmem potniku 
Ridleya Scotta in nato igrala v vseh nadaljevanjih filma. 

ponudili, naj napišem scenarij 
za to serijo, se mi je zdelo, da so 
mi ponudili Sveti gral, saj sem 
odraščal skupaj z Osmim potni
kom, ki mi je bil tako všeč, da 
sem že od nekdaj govoril: )Mo-
rali bi mi pustiti napisati scena
rij za kakšnega Osmega potni-
ka.< In sedaj se je to res zgodilo. 
Tudi zato sem lahko ves čas 
ostal pozoren, ohranil sem 

vznemirljivo akcijo in vanjo 
vstavil številne nepričakovane 
zaplete, pri čemer sem uporabil 
vse svoje znanje o pošastih in o 
tem, kaj lahko od njih pričaku
jemo,« je o filmu, ki ga je zreži
ral Jean-Pierre Jeunet povedal 
scenarist Joss Whedon. 

Od pošasti lahko res pričaku
jemo marsikaj; od onih, ki nas 
obiskujejo z drugih planetov 
včasih morda še kaj toliko bolj 
presenetljivega kot od teh, ki 
jih srečujemo med vsakodnev
nim življenjem na Zemlji... 

NMS 

KINO 
Union od 29. 1. do 4. 2. ob 

16., 18.30 in 21. uri ameriški 
akcijski film Mirovnik. 

Mali Union od 29. 1. do 1. 
2. ob 18. in 20.30, od 2. do 4. 
2. pa samo ob 20. uri ameriška 
komedija Nabrita družabnica. 

Metropol od 29. 1. do 4. 2. 
ob 16.30, 18.30 in 20.30 ame
riški znanstveno-fantastični 
film Osmi potnik 4: Ponovno 
vstajenje. 31. 1. ob 10. uri v 
matineji ameriška komedija 
Nabrita družabnica, ob 22.30 
pa za ponočnjake Osmi potnik 
4: Ponovno vstajenje. 

Kino Dobrna 31. ob 19. in 1. 
2. ob IZ uri ameriški spekta-
kel James Bond^ 007 - Jutri 
nikoh ne umre. 

Kino Žalec 30. in 31. 1. ter 
1. 2. ob 20. uri ameriški film 
Krvavo obzorje. 1. 2. ob 18. uri 
ameriški film George iz 
džungle. 

ZANIMIVOSTI 
Reaktivno letalo 

prihodnosti 
Koncem Boeing je naročil 

oblikovalcem širokogrudno 
in nadvse razkošno preure
diti notranjost letala B-777, 
model velikosti 1:1 so more
bitnim kupcem že predstavi
li v Seattlu. Dele prostorov za 
prtljago so predelali v spalne 
kabine in razkošne prostore. 

Tam, kjer se sicer potniki 
stiskajo med ozkimi vrstami 
sedežev, zdaj stojijo udobni, 
široki naslonjači. V letalu so 
potnikom na voljo tudi pisar
niški prostori, igralna soba 
za otroke, na vsakem vogalu 
je video, televizor in računal
nik, celo igralnica ne manj
ka. S tako predelanim leta
lom B-777, ki lahko leti brez 
postanka 18 ur, naj bi pome
nili pravo zadovoljstvo tudi 
dolgi poleti. Vprašanje je le, 
kdo si jih bo lahko privoščil. 

Poroka v kaznilnici 
Na neki policijski postaji v 

Dammamu v Saudski Arabiji 
sta si Lucille McLauchan, 
32, in Škot Grant Ferrie ob
ljubila večno zvestobo. Poro
čila sta se s posebnim dovo
ljenjem, spoznala pa sta se 
že pred petimi leti. Lucille je 
bila obsojena zaradi umora 
bolniške sestre, ki je imela 
istospolna nagnjenja. Ker so 
plačah visoko odkupnino, je 
njena prijateljica ušla smrtni 
kazni, Lucille pa je dobila 
500 udarcev s palico, zdaj pa 
prestaja osemletno zaporno 
kazen zaradi pomoči pri 
umoru. Po poroki je morala 
spet v zapor, njen ženin Fer
rie pa trdi, da bo čakal nanjo. 

39.000 mark za 
pojedino 

Za Viktorja Kozenyja, češ
kega podjetnika, denar očitno 
ni pomemben, če gre za raz
košne pojedine. Z dvema po
slovnima prijateljema je Vik
tor Kozeny, ki mu pravijo 
»praški gusar«, v razkošni lon
donski restavraciji zapravil re
kordno vsoto 39.000 mark. 

Trojica razvajenih gostov se 
je naprej lotila izbranih vin, za 
katera je potrebno odšteti od 
1600 do 5000 mark za butelj
ko. Nadaljevali so s konja
kom, ki stane po 600 mark 
(cena za kozarec!), privoščili 
pa so si seveda tudi cigare, ki 
stanejo vsaka po 140 mark. 
Viktor je plačal račun kar v 
gotovini, kar pa ga verjetno ni 
preveč prizadelo, saj ocenjuje
jo njegovo premoženje na nič 
manj kot 900 milijonov mark. 

En svetovni rekord 
mu ni dovolj 

Francoz Guy Delage, 45, 
ki je pred štirimi leti kot prvi 
človek preplaval Atlantik, 
načrtuje novo pustolovščino 
- tokrat pod vodo. Brez tuje 
pomoči hoče v potapljaški 
kapsuli ostati pod vodo kar 
70 dni. Ta podvig, ki ga ime
nuje Mission Oxygene, na
meravajo opraviti v začetku 
letošnjega leta v Indijskem 
oceanu, v globini 6,5 metra. 
Potapljačevo podvodno biva
lišče bodo oskrbovali s kisi
kom in energijo s plavajoče 
ploščadi. 

V DRUŽBI S KANALOM A 

odklop Boruta Veselka 
Trophy - iz zakulisja, 36. del dokumentarne 

serije. Režija: Vojko Anzeljc. Na sporedu bo v 
torek, 3. februarja ob 20. uri. 

V prejšnji oddaji smo si ogledali Boruta v 
vlogi vajenca pri čarodeju Janiju Jošovcu iz 
Petrovč. Tokratna oddaja pa nas bo popeljala v 
svet televizijskega zakulisja in nam prikazala, 
kako potekajo zadeve na drugi strani ekrana. 
Nemalokrat so veliko bolj zanimivi, predvsem 
pa smešni dogodki, ki nastajajo ob snemanju. 
Odklop bo prikazal delo ekipe na terenu, pogo
je snemanja, ki so bili v tem primeru vse prej 
kot lahki, trdo delo nastopajočih, obenem pa 
nam bo nudil obilo zabave in smeha. 

Sobotna kinoteka 
Pogreb v Berlinu, angleški akcijski film, 

1966, režija: Guy Hamilton. Igrajo: Michael 
Caine, Eva Renzi, Paul Hubschmid, Oscar Ho-
molka, Guy Doleman. 

Skrivnega agenta Harrya Palmerja pošljejo v 
Beriin, da bi pomagal ruskemu polkovniku Stoc-
ku, v katerega zadeve se je vpletel izraelski agent. 
Palmerja krije trgovec z ženskim spodnjim peri
lom, ki potuje na Zahod, kjer naj bi se Palmer 
srečal s kolegom Johnnyjem Vulkanom. Palmer 
dvomi v iskrenost polkovnika, 
zato pa se intenzivno posveča 
pobegu s Kreutzmannom. Do 
zapletov pride, ko Palmer sreča 
Samantho, ki ni ameriški mo
del, za katerega se izdaja, am
pak izraelska agentka, ki želi 
priti do skritega denarja v švi
carskih bankah, last nacističnih 
vojnih zločincev, in nenazadnje 
do dokumentov, ki jih Palmer 
hrani za Kreutzmanna. Načrt se 
preusmeri, ko se na mrtvaškem 
vozu znajde nihče drug kot sam 
Kreutzmann. 

Film bo na sporedu v soboto, 
31. januarja, ob 20.30. 

f i lmske uspešnice 
Nezaslišana sreča, ameriš

ka komedija, 1987, režija: Art-

hur Hiller. Igrajo: Shelley Long, Bette Midler, 
Peter Coyote. 

Lauren je poosebljena uglajenost in organizi
ranost, Sandy pa je njeno popolno nasprotje -
predrzna, oblastna in ostra. Njuno srečanje je 
sovraštvo na prvi pogled. Toda popolnoma 
različni ženski najdeta svojo skupno točko -
ljubimca, čednega učitelja, ki skrivnostno izgi
ne... 

Na sporedu bo v ponedeljek, 2. februarja, 
ob 20. uri. 

Biser tedna 
V imenu očeta, irsko-angleška drama, 1993, 

režija: Jim Sheridan. 
Igrajo: Daniel Day-Lewis, Beat ie Edney, 

John Lynch, Daniel Massey, Pete Postlethvvai-
te, Emma Thompson, Corin Redgrave. 

Drama pripoveduje o irskem državljanu Gerry-
ju Conlonu, ki je kot pripadnik irskega ujjprniš-
kega gibanja IRA po krivem obdolžen udeležbe 
pri bombnem napadu, v katerem je umrio pet 
ljudi. Na podlagi nasilnih zasliševanj in psihičnih 
pritiskov podpiše izsiljeno priznanje o svoji kriv
di, zaradi česar je obsojen na ječo... 

Ogledate si ga lahko v četrtek, 5. februarja, 
ob 20. uri. 

Vsak dan od ponedeljka do petka ob 17.30 si lahko na 
Kanalu A ogledate avstralsko nadaljevanko Sončni zaliv. 

Gremo v k ino! 
Na nagradno vprašanje prejšnjega tedna smo dobili 23 odgo

vorov. Med pravilnimi (samo dve sta bili nepravilni) smo 
izžrebali tri, ki bodo prejeli vstopnice za kino predstave Celj
skih kinematografov. To so: Klara Štefanec, Cesta kozjanskega 
odreda 4, 3220 Štor^ Sonja Vuzem, Polzela 2 0 5 / 5 , 3313 
Polzela in Bernarda Muhič, Tržaška 11, 3000 Celja. 

Tokrat je vprašanje malo težje. Sprašujemo vas, kdo so 
režiserji štirih filmov Osmi potnik? 

Odgovore napišite na kupon in jih pošljite na Novi tednik, 
Prešernova 19, 3000 Celje, do ponedeljka, 2. februarja. Trije 
reševalci bodo nagrajeni z vstopnicami za kino predstavo. 

$t.4.-29.iaiitfar199i 



36 G U S B A NOVI TEDNIK 

Dvignimo čase, p r i j a f i i 
Ivo Mojzer slavi 25 let prepevanja 

Dvignimo čaše, prijafli je naslov nove 
kasete in CD-ja Iva Mojzerja. Nov projekt je 
izšel v času, ko je mošt postajal vino, vendar 
nima povezave s tistim časom, pravi pevec. 

»Pesem je romantična balada, angleški val
ček, ki me vleče nazaj v Slovenijo. Tudi v 
nemščini sem jo že posnel pred tem in je tam, 
kjer trenutno tudi živim, zasedla kar visoka 
mesta na lestvici in mislim, da je primerna za 
naslov CD-ja in kasete.« 

Vse skladbe na novem projektu, razen ene, 
ste skomponirali sami. 

Zadnja tri leta sem se odločil in mi komponi-
ranje kar dobro gre. Dvignimo čaše, prijafli je 
prvi izdelek, za katerega sem vse skladbe 
skomponiral sam, žena Sonja je naredila skoraj 
vse tekste, nekaj Ivo Štrakl, ki mi je skomponi
ral prvi komad pred 25 leti, in Metka Javk. Pri 
Vilku Avseniku sem snemal, tako kot prejšnjo 
kaseto pred tremi leti, in Danilo Ženko je bil 
aranžer. 

Komponirate samo zase ali tudi za druge? 
Komponirati sem začel za svoje veselje, nato 

sem posnel nekaj skladb, zdaj pa so mojo 
pesem posneli tudi že nekate
ri ansambli v Švici, Nemčiji, 
Avstriji in se vrti na radijskih 
postajah. To je obdobje, ki ga 
moram izkoristiti. 

Zdaj ste v Nemčiji, kako 
to? 

Šel sem v MUnchen igrati za 
dva meseca in dobil sem po
nudbo za tri mesece, iz teh 
treh mesecev jih je nastalo 
šest, potem eno leto, ampak 
ker sem blizu Slovenije, blizu 
Saizburga, dobre tri ure vož
nje z avtomobilom, mi ni tež
ko skočiti domov. 

Tam imate tudi svoj lokal. 
Prej sem igral za druge, zdaj 

igram zase. To je lokal v bavar
skem stilu v majhnem kraju. 
Delam to, kar me veseh. 

Žena Sonja tudi igra in po
je? 

Zelo dobro poje. Na žalost 
še ni imela sreče, da bi posne
la kakšno pesem, piše zelo 
lepe tekste, kitaro zna tudi 
igrati in včasih tudi zapoje z 
mano. 

Svoji hčerkici, stara bb tri 
leta, ste na novi kaseti in CD-
ju namenili skladbico. 

Adriana je zelo živahna in v 
skladbi z istim naslovom ona 
tudi »poje«, oziroma se oglaša. 

Skladbe nastajajo tudi slu
čajno in ob zelo nenavadnih 
trenutkih.. 

Žena ima rojstni dan na isti 
dan, ko je umrla princesa Dia-
na, celo ob isti uri, približno 
ob štirih zjutraj se je to zgodi
lo. Bil sem vesel in žalosten, 
tisto noč nisem mogel spati, 
dopoldne pa sem šel v lokal in 
sem takoj potem skomponiral 
skladbo za svojo dušo, ki pa 
bo izšla na mojem naslednjem 
projektu. 

Pred vami so same obletni
ce. 

30 let sem bobnar, leta 1973 
sem posnel skladbo Polnočni 
kavboj, naslednjo leto je bila 
slovenska popevka, na kateri 
sem se predstavil s skladbo 
Cifra mož in tako se je glasbe
no delovanje nadaljevalo do 
dandanašnji dni. 25-letnica je 
torej letos. 

Boste ta jubilej še kako po
sebej označili z velikimi 
koncerti, turnejo po Sloveni
ji? 

Ob koncu leta bi rad nekaj 
starih prijateljev povabil in bi 
izdaU tudi CD 25 let, na kate
rem bi zbral 25 svojih največ
jih hitov. 

Lepi spomini vas vežejo 
tudi na celjski Narodni dom. 
Gre tudi za kakšno obletni
co? 

Ja , leta 1967 sem igral pri 
ansamblu Biseri in takrat smo 
večkrat nastopali v Celju v Na
rodnem domu na mladinskih 
plesih in spominjam se tega, 
kot bi bilo včeraj. 

Ivo z družino. 

Vse se je začelo nekako 
pred 30 leti, v družinskem 
krogu pa verjetno še nekoli
ko prej. Kdaj ste pravzaprav 
začutili nagnjenje do glas
be? 
Spominjam se kot otrok, da 
smo šli s starši poleti na kak
šno vrtno veselico, da so igrali 
ansambli in sem vedno baje 
pred odrom stal in me niso 
dobiU stran. Gledal sem glas
benike, kakor da bogovi stoji
jo na odru. In takrat so baje že 
opazili, da bom muzikant. Mi
slim, da mi je mama kupila 
harmoniko, ko sem bil star 6 
let. Še zdaj se je spominjam. 
Bila je rdeče barve in menda 
sem po enem tednu že znal 
pesmice na pamet, da so vide
li, da imam talent. Začel sem 
hoditi v glasbeno šolo. Igral 
sem tudi fagot, klavir, bobne. 

Ivo Mojzer 
Vedno bolj sem tonil v globino 
glasbe. 

Kdo se je v vaši družini še 
ukvarjal z glasbo? 

Stari oče je bil zelo dober 
harmonikar, pravijo, da imam 
to po njem. 

Zakaj ste pravzaprav me
njali toliko inštrumentov? 

V srednji glasbeni šoli v 
Mariboru sem igral fagot, 
imel sem tudi nekaj sošolcev 
iz Celja, med njimi je bil tudi 
Roman Fonda. Pri godbi na 
pihala je profesor Lorbek po

treboval bobnarja. Dobil prve 
bobne in tako sem začel vadi
ti, včasih tudi po pet ur na 
dan. Bežalo je vse, ampak ne 
gre drugače. Pri bobnih sem 
ostal dolgo. Moram pa pove
dati, da harmonike nisem ni
koli zapustil, še danes jo 
imam in rad zaigram nanjo, 
sploh, če je kakšna domača 
zabava. 

Kaj je bila prelomnica, za
radi katere ste začeli tudi 
peti? 

To se je zgodilo pri Biserih. 
Igrali smo v Narodnem domu 
in vsi trije kolegi so krasno 
peli, še danes se spominjam, 
bili so kot The Beatles in so 
rekli, če že mi trije pojemo, 
boš pa še ti eno zapel in tako 
so me prisilili, da sem zapel. 
Na koncu sem jaz ostal pevec, 
oni pa ne pojejo več. Tako je to 
v življenju. Vehko sem poslu
šal Toma Jonesa. Potem sem 
malo spremenil stil. Pri Kame
leonih smo igrali čisto drugo 
glasbo, bil sem v drugem sve
tu. 

Pri skupini Kameleoni ste 
bili bobnar. 

Od Biserov sem leta 68 pre
stopil h Kameleonom, dve leti 
sem z njimi igral po takratni 
Jugoslaviji, Italiji in to je bil 
eden najpopularnejših an
samblov v tistem času. Na kon
certih smo igrali tudi pred 10 
tisoč poslušalci. Potem sem na
daljeval kot bobnar. Bil sem v 
Afriki, Keniji, igral sem po ame
riških klubih, povsod po svetu. 

Katera država vas je naj
bolj navdušila? 

Moram reči, da mi je bilo 
skoraj najlepše v Keniji. Khma 
je bila krasna. Februarja smo 
prišli tja in bilo je 25 stopinj, v 
hotelu je bilo krasno, sprem-
IjaU smo znane pevce. 

Kaj pa občinstvo v tujini? 
Kako so vas sprejemali? 

Nikjer nisem imel težav. 
Vseeno je , od kot prihajaš, če 
vidijo, da se trudiš, da daš vse 
od sebe, da si 100-odstotno pri 
stvari, je vseeno, kje igraš. 

Veliko se vam je na glasbe
ni poti zgodilo, kaj pa želje? 

Ostala je še ena velika želja. 
Da bi se zbrali skupaj s Kame
leoni in da bi z njimi še enkrat 
igral bobne. 

SIMONA BRGLEZ 

Pomlajena skupina Malibu 
Kaseta in zgoščenka z na

slovom Ker ljubim te skupi
ne Malibu je četrta po vrsti, 
obsega deset, zgoščenka pa 
14 pesmi, med katerimi sta 
tudi skladbi Še danes, s kate

ro so se fantje predstavili na 
lanskem Festivalu melodij 
morja in sonca, in Borovci v 
vetru, s katero so na MMS-u 
nastopili leto poprej. 

Šest fantov, ki sestavlja sku
pino Malibu, so predstavljali 
kaseto na plesih, v diskotekah 
in na drugih prireditvah. Po
sebne predstavitve novih pe
smi so imeli v Kopru, Postojni, 
Ilirski Bistrici in Novem mestu. 

Vodja skupine Marjan Uljan 
je lani zamenjal ekipo. Pouda
ril je , da Malibujevci na svojih 
nastopih igrajo v živo, kar je, 
tako kot tudi večglasno petje, 
dandanes prava redkost. Fante 
občasno spremljata tudi ple
salki Urška in Katja. 

Kaseta in zgoščenka Ker lju
bim te sta izšli pri Založbi 
kaset in plošč RTV Slovenija, 
ki ji skupina še naprej ostaja 
zvesta. Večino pesmi sta napi
sala Božidar Wolfand in Hele; 
na Banič, sodelovali pa so tudi 
mnogi drugi. Spremljevalne 
vokale sta pomagala zapeti Vi
ki in Wolf. 

SIMONA BRGLEZ 
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GLASBENI EX-PRESS 

Odpisana manekenka 
ALENKA KOLMAN se je s 
precej omejenim pevskim 
znanjem lani podala na sa
mostojno pevsko pot in z lo
kalno uspešnico »Ti si zvezda 
mojih sanj« prepričala založ
bo Megaton, da je objavila 
njeno prvo, istoimensko 
kompaktno ploščo. Na njej so 
se poleg omenjene skladbe 
znašle še štiri podalpske kva-
zi-tehno kreacije, ki so nasta
le v produkciji studia Stayerc. 

V starosti 65 let j e prejšnji 
ponedeljek umrl CARL 
PERKINS, legendarni pevec, 
kitarist in avtor številnih 
rock&roll klasik, med kateri 
so pri nas še posebej znane 
»Blue Suede Shoes«, »Honey 
Don't« in »Everybody's Tr-
ying To Be My Baby«. 

Izvrstna britanska art dan-
ce zasedba OLIVE se je z 
evropsko uspešnico »You're 
Are Not Alone« v začetku ja
nuarja uvrstila tudi na ameriš
ke lestvice in to kljub temu, 
da se njihove plošče sploh ne 
prodajajo v ZDA. Vzrok za ta 
nenavaden podvig se skriva v 
novih pravilih sestavljanja 
ameriške lestvice HOT 100, 
pri katerih poleg prodaje 
plošč na uvrstitev vpliva tudi 
število radijskih in TV predva
janj. 

MAX CAVALERA, nekdanji 
pevec znamenite brazilske 
ročk zasedbe SEPULTURA, je 
še s tremi spremljevalci in za
vidanja vrednim številom 
znanih gostujočih glasbeni
kov z metal scene (Fear Fac-
tory, Cypress Hill, Dub War, 
Beastie Boys...) v Kaliforniji 
posnel material za svoj prvi 
samostojni izdelek, ki naj bi 
izšel še pred koncem zime. 

17. januarja je izšel že se
demnajsti album popularne
ga britanskega pevca in kitari
sta CHRISA REAE. Gre za LP 
»the Blue Cafe«, ki je po dveh 
albumih s filmsko glasbo, lan
skemu »La Passione« in letoš
njemu »Parting Shots«, spet 
poln značilnih slide kitar zvo
kov in skladb, s kakršnimi se 
je Rea v preteklosti kot za 
šalo vzpenjal na evropske les
tvice. 

Po uspešnicah »Because 
It's Love« in »Red Shoes«, ki 
jih je pri nas najbolje prodaja
na tuja skupina KELLY 
FAMILV do sedaj nanizala z 
lanskega albuma »Grovvin' 
Up«, se je konec prejšnjega 
tedna na trgovinskih policah 
znašel še tretji single »One 
More Song« z omenjene ploš
če. Prejšnji teden pa je izšel 
tudi novi, drugi single s ploš
če »Bridges To Babylon« ročk 
velikanov THE ROLLING 
STONES - po planetarni uspe
šnici »Anybody Seen My 
Baby« je založba Virgin na 
single format tokrat uvrstila 
pesem »Saint Of Me«, ki je 
nastala pod producentsko 
taktirko znamenitega tande-
ma Dust Brothers. 

Slaba tri leta po izidu LP-ja 
»U tvojim očima« je konec 
osemdesetih najpopularnejša 
jugo-pop zasedba CRVENA 
JABUKA pred nedavnim pri 
založbi Croatia Records obja
vila že svoj sedmi studijski 
album »Svijet je lopta šare-
na«, ki tokrat prinaša trinajst 
tipičnih cro-pop-rock stvari
tev, ki jih je Crvena Jabuka, v 
kateri sta od originalne za
sedbe ostala le še pevec Dra-
žen Žerič in bobnar Darko 
Jelčič, posnela v studiu 
Sound&Vision v Makarski. 

Croatia records pa je sredi 
tega meseca objavila tudi prvi 
samostojni album »Jedan svi
jet« nekdanjega šefa znane 

reške skupine Fit Davorja Lu-
kasa - LUCASA. 

V začetku pomladi bo izšel 
novi album prsate podalpske 
popevkarske dive HELENE 
BLAGNE. Na njem bo poleg 
temačne balade »Dež«, ki jo je 
Helena lani posnela skupaj z 
dolenjskimi alternativci De-
molition Group, zagotovo tu
di rockovsko obarvana sklad
ba »Moja generacija«, ki jo je 
Zamanova soproga posnela 
skupaj z disko-rokerico Dejo 
Mušič. 

Ljubljanska Nika je založila 
diskogafski prvenec zasav
ske ročk zasedbe AFERA. Ivo 
Videgar, Blaž Kersnik, Ervin 
Ritter, Damjan Kukovec in Sa
šo Kotar so na LP »Afera 1« 
uvrstili zanimivo mešanico 
melodičnega punka in težkih 
kitarskih rifov, vse skupaj pa 
začinili še z besediU v slo
venščini in nekaj pol akustič
nimi baladami. 

Ta ista založba pa je objavi
la tudi prvi album odličnega 

Jutri, v petek, 30. januarja, bo v velenjskem klubu MKC 
nastopila udarna hrvaška ročk zasedba OWERFLOVl^, ki bo 
poleg nekaterih starejših, tudi na slovenskih tleh že večkrat 
preverjenih hitov, predstavila tudi godbo s svojega najnovejše
ga LP-ja »The Mad Milkmans's Disordered Mind«. Predskupi-
na bodo štajerski The Fat Nuns. 

ljubljanskega ročk benda 
METROPOLIS. ki si je že pred 
tremi leti nadel ime po eni 
izmed bolj udarnih tem le
gendarnih Motorhead. Slednji 
so mladim Ljubljančanom, ki 
so bili predlani razglašeni za 
najboljši bend na festivalu 
Novi ročk '96, po glasbi z 
albuma sodeč, še vedno edini 
vzorniki. 

Legendarna slovenska ek-
perimentalna jazz ročk skupi
na QUATEBRIGA je prejšnji 
teden objavila svojo zadnjo 
kompaktno ploščo »Post 
mortem dump«. 

Od šmarnice podivjani fo-
teljaši STRELNIKOFF se bo
do v začetku februarja po 
•skoraj tri letnem studijskem 
premoru - nazadnje so sku
paj z Markom Brecljem obja
vili maxi-single »Hojlarija svi
njarija diareja gonoreja« - v 
velikem slogu vrnili na sve
tovno glasbeno sceno. Pod 
okriljem londonske založbe 
Law&Auder bodo objavili CD 
single, ki ga bo poleg šokant
nega ovitka krasilo še pet ver
zij skladbe »Bitchcraft« - origi
nalna verzija plus štirje remi-
xi, ki so plod sodelovanja 
Strelničarjev in celjskega 
drum&bass guruja Godheada 
alias Aleša Dvoršaka. 

V okviru koncertov Druge 
godbe bo v ljubljanski dvora
ni KUD France Prešeren s 
svojo spremljevalno skupino 
danes nastopil odlični new-
yorški kitarist MARC RIBOT. 

Sicer pa se bo glavni, festi
valski del letošnje 14. Druge 
godbe, zgodil med 5. in 13. 
junijem. Organizator vabi vse 
glasbenike, ki delujejo na ob
močju Repubhke Slovenije, 
da ga seznanite s svojimi us
tvarjalnimi zamishmi oz. pro
jekti, ki bi ji želi predstaviti na 
festivalu. Demo posnetke z 
osnovnimi podatki o izvajal

cih pošljite čimprej na naslov: 
Glasbena mladina Slovenije, 
Kersnikova 4, Ljubljana. 

Na slovenski kuhurni dan -
8. februarja - bo v novi oddaji 
Stojana Auerja Super Pop na 
Pop TV nastopila karizmatič-
na singapurska lepotica in 
trenutno najbolj vroča violi
nistka VANESA MAE. Po fe-
nomenalnem singlu in vio-
deospotu »Storm«, s katerim 
je 19-letna Vanessa konec lan
skega leta naskočila svetovne 
lestvice, se je z istoimenskega 
albuma na trgu prav te dni 
znašel že drugi single s pri
redbo 21 let stare disco uspe
šnice »I Feel Love« Donne 
Summer. 

15. februarja pa se bo v 
organizaciji ŠKUC-ove kon
certne agencije ROPOT v ljub
ljanski Hali Tivoli zgodil prvi 
večji letošnji koncert. V našo 
prestolnico namreč prihajajo 
ameriški punk zvezdniki 
GREEN DAY, ki na krajši 
evropski turneji predstavljajo 
svoj zadnji album »Nimrod«. 

STANE ŠPEGEL 

Želi vsem dijakom 
in študentom 
uspešno šolsko 
in študentsko leto! 

I z p l a č i l o 20% 
z a s l u ž k a v n a p r e j ! 

• V S T O P N I C E 
za vse kinopredstave 
Celjskih kinematografov 
410 S I T za vstopnico. 

• V S T O P N I C E 
za rekreacijo v Golovcu: 
bazen 4 0 0 S I T , savna 6 0 0 
S I T , bazen &savna 8 0 0 S I T , 
kegljišče 5 0 0 S I T . 

• V O Z O V N I C E 
za Izletnikove avtobuse: 
UUBUANA 4 9 0 S I T , 
MARIBOR 4 5 0 S I T . 

• F O T O K O P I R A N J E 
na Miklošičevi 1: 
A4 7 SIT PVC spiralna 
vezava 1 2 0 - 2 0 0 S I T . 

I n f o r m a c i j e : 490 10 90, 490 
10 91, h t t p : / / w w w . k l u b -
s c r . s i , infoterminali v enotah 
Banke Celje. 

TUJELESTVICE 

VRTILJAK POLK IN 
VALČKOV 

20 VROČIH RC 

http://www.klub-
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Otroci radi gredo ic Mišicu Knjižica 
Lani je Miško Knjižko privabil v od

delke za otroke Osrednje knjižnice Ce
lje 39 .334 obiskovalcev, ki so si izposo
dili 157.541 enot knjižničnega gradiva 
(knjige, revije, AV gradivo), kar pome
ni, da je vse gradivo kar petkrat zame
njalo svoje bralce. 

Obiskovalci Knjižnice pri Mišku Knjiž-
ku pa niso samo pridno brali, temveč so 
bili redni gosti prireditev, ki so jih pripra
vili za predšolske in osnovnošolske otro
ke - bralce in tiste, za katere želijo, da bi 
to postali. 600 otrok si je ogledalo priredi
tve knjižnice kot so bile Dan odprtih vrat. 
Zaključek mednarodnega knjižnega kvi-
za in S pravljico v veseli december, ki so 

jih obogatili zanimivi gosti (Bina Štampe-
Žmavc, Lilijana Praprotnik-Zupančič, 
Dim Zupan, Eva Škofič-Maurer, Tina Go-
renjak, Helena Korošec, Anja Štefan, Na
da Mlinarevič). Mednarodni knjižni kviz 
in knjižne uganke je reševalo 2800 bral
cev, pravljične ure pa so razveseljevale 
mnoge najmlajše obiskovalce. 

Kot pravi vodja oddelka za otroke Ida 
Kreča, je knjižnica dobro sodelovala tudi 
s šolami in vrtci, saj so med knjižne 
police popeljali preko 50 skupin predšol
skih in osnovnošolskih otrok. S projek
tom Cicibanov klub za dobro knjigo so 
želeli osveščati tudi starše, z namenom, 
da bi se vsi zavedali pomena knjige za 

razvoj otroka, njegovo doživljanje in 
sprejemanje sveta. Velik obisk bralcev v 

V oddelku za otroke Osrednje knjiž
nice Celje so si že pred nekaj leti izbrali 
svojega junaka, poimenovali so ga Miš
ko Knjižko. Ta spremlja mlade bralce 
med knjižnimi policami, z njimi rešuje 
uganke, brska in išče odgovore na naj
različnejša vprašanja, pripoveduje 
pravljice. Mimoidoče vabi s plakatov in 
oken, najmanjše spodbuja k branju s 
priponkami. 

preteklem letu dokazuje, da se tega zave
da že veliko staršev. 

Pravljice 
Ko sem bila stara sedem let, 

sem prvič stopila v knjižnico. 
Znašla sem se v prostoru, ki je 
bil do vrha napolnjen s knjigami. 

Prijazna gospa mi je svetovala, 
naj si izposodim pravljice. Polica 
se je kar šibila s knjigami prav
ljic. Le kaj naj izberem? Katere 
so bolj zanimive? Knjižničarka 
mi je dejala, da če bom pridna 
bralka, bom prebrala vse in je za 
začetek vseeno, katere si izbe
rem. In tako sem izbrala kar 

prvo knjigo. Imela je prav V 
kratkem času sem prebrala vse 
knjige pravljic na polici. Posegla 
sem še po drugih vsebinah. Bile 
so mi še bolj zanimive kot prav
ljice. Postala sem redna obisko
valka knižnjjce in pridna bralka. 

Žal mi zaradi učenja ostane 
le malo prostega časa za užit
ke s knjigo. Za lahko noč pa je 
vedno moja spremljevalka. 

VERONIKA JELEN, Za 
OŠ Šempeter 

V otroškem parlamentu 
Lanskega otroškega parla

menta v Ljubljani se udeležila 
tudi naša učenka Danijela Su
hodolčan, učenka Za razreda, 
predsednica skupnosti učen
cev OŠ Antona Aškerca Rim
ske Toplice. Z njo smo pripra
vili pogovor. 

Kako lahko otroci vplivajo 
na politično dogajanja? 

Tako, da se otroci vseh šol 
zberejo in podajo skupno 
mnenje, ki ga nato preložijo 
vladi. 

Katera od tem se ti je zdela 
najbolj zanimiva? 

Najbolj mi je bila zanimiva 
tema o odnosu boljših učen
cev do slabših. 

Kaj meniš o izjavi Simona: 
»V odnosu do nasilja imamo 
slepi celo prednost, saj ni
smo zasvojeni s televizijo, ki 
je polna nasilja. Nasilja nas 
je seveda strah in velikokrat 
smo odvisni od tuje pomoči.« 

Nasilja nas je vseh strah, 
predvsem pa takrat, kadar nas 
ogrožajo starejši, večji in moč
nejši učenci. 

Misliš, da je prav, da se 
parlamenta ni udeležilo več 
pravih poslancev? 

Mislim, da to ni prav, ker bi 
s tem, ko bi prišli, prisluhnili 

našim težavam in bi nato lah
ko vedeli, kaj narediti, da bi 
nam pomagah. 

Kaj vse bi se še dalo nare
diti na naši šoli? 

Morali bi se več pogovarjati 
o medsebojnih odnosih in da 
bi bilo več predavanj na to 
temo. 

Kakšne so bile tvoje pri
prave na parlament? 

Seznanila sem se s temami, 
ki so bile na prejšnjih parla
mentih, na sestankih SUŠ smo 
se pogovarjali o zadnji temi in 
na osnovi predlogov oddelč
nih skupnosti sem si pripravi
la kratko razmišljanje in skle
pe. 

SAŠA GOLOB in 
URŠA BRODAR, 

novinarski krožek 
OŠ Rimske Toplice 

Razočaranje s knjigo j 
Praznoval sem peti rojstni dan. Povabil sem sestrično. 

Komaj sem čakal, da pride, saj sem si močno želel darila. 
Že sem mislil, da je ne bo, ko sem zashšal avto. Prišla je . 

Ves vesel sem šel odpret vrata. Njena mama mi je izročila 
darilo. Videti je bilo, kot da bi bila zavita čokolada. Hitro sem 
odprl. Zagledal sem knjigo. Ves razočaran sem dal knjigo na 
polico. To darilo mi je pokvarilo dan. Ko sta odšli, sem vzel 
knjigo in jo začel prelistavati, če so morda vsaj kakšne 
zanimive shke. Bile so! Odločil sem se, da mi jo bo mamica 
prebrala. Z zanimanjem sem jo poslušal. Od tistega dne sem 
se razvesehl vsake knjige. 

DAVOR CESTNIK, 6.a 
OŠ Šempeter 

Zanimivo branje 
Bili smo v šoli v naravi v 

Rakovem Škocijanu. Zvečer 
smo lahko bedeli do desetih. 
Seveda pa se tega reda nismo 
držali! Ko so učitelji odšli v 
svoje sobe, smo se dekleta v 
naši sobi posedla, vseh šest 
na eno . posteljo in začele 
smo prebirati knjigo Blazno 
resno o seksu. Tako smo se 
smejale, da sta učiteljici v 
zgornjem nadstropju slišali 
naš krohot in pridirjali v na
šo sobo. Odkrili sta nas pod 
odejo s knjigo in baterijo in 
naglas sta se nasmejali. Zabi
čali sta nam, da je za tisti 
večer dovolj. 

Toda knjiga nas je preveč 
privlačila, da bi ubogale. Smeh 
je bil še močnejši, saj sem ne
katere izraze pojasnjevala kar 
jaz. Za nameček je padla še 
svetilka na tla in se razletela, 
da smo jo le s težavo sestavile 
in nadaljevale z zanimivim 
branjem. Tako nočno zabavo 
smo imele ves teden. Ja, zaba
va ob knjigi! In to super! 

Škoda, da je bila gospa Desa 
pri nas na obisku v šoli že lani, 
da ji ne moremo povedati, ka
ko nam je polepšala večere s 
knjigo in svetilko pod odejo. 

NAJA ERŽEN, 6.a 
OŠ Šempeter 

S Icoiesom po deželi dolgega belega oblaka (2) 
Iz Rotorue smo pot spet 

nadaljevali v troje. Pred na
mi je bil načrtovani vzpon 
na ognjenik Ruapehu, na
slednja postaja na poti pa 
kraj Taupo, ki leži ob največ
jem istoimenskem novoze
landskem jezeru. Taupo je 
znan predvsem po brzicah 
reke Waikato, ki se izteka iz 
jezera in iz katerih so doma
čini naredili veliko turistič
no atrakcijo. 

Druga znamenitost pa je 
bungee jumping, za katerega 
trdijo, da je v Taupu najsliko-
vitejši. O nihanju na gumi, ki 
stane skoraj devet tisoč tolar
jev, si je naša odprava mislila 
svoje in jo prepustila drugim. 

Na Afr iški icrajiici 
Precej manj denarja smo na

menili raje za ogled »slapov« z 
Afriško kraljico. Gre za ladjo 
zrelih let, zgrajena je bila leta 
1908 na Škotskem. Od tam so 
jo po kosih pripeljali na Novo 
Zelandijo, kjer jo še vedno iz
koriščajo v najrazličnejše na
mene. Najzanimivejši na ladji 
ni njen nizek ugrez (20 cm) 

niti plosko dno, temveč njen 
kapitan, krmar in zabavljač 
obenem. Gre za starejšega, do
brodušnega možakarja, ki vso 
pot po reki zabava potnike, 
pripoveduje zgodbe iz zgodo
vine reke in krmari ladjo proti 
brzicam Huka. Tam požene 
stroj do konca in se zapodi v 
peneče bučanje deroče reke. 
Sredi besnenja postavi ladjo 
počez, da lahko tudi potniki na 
krmi naredijo nekaj čudovitih 
posnetkov razpenjenih brzic in 
sive praproti, ki krasi obrežje. 
Mimogrede navrže še, da bi se 
kakšna druga ladja že davno 
prevrnila, naša pa se zaradi 
svoje konstrukcije ne. 

Po končani vožnji sem reč
nemu volku postavil nekaj 
tehničnih vprašanj, na katera 
je z glasom ponosnega očeta z 
veseljem odgovoril. Ob trep
ljanju motorja je povedal, da 
se ga zadnjih 20 let še ni pri
taknil in da teče kot švicarska 
ura. Nato se je razgovoril še o 
tunelskem pogonu ladje, pri 
katerem je propeFer skrit v ce
vi, tunelu, skozi katero poti
ska vodo. Izstopni curek vode 
pa potiska ladjo v želeni sme
ri. Danes lahko takšen pogon 

najpogosteje najdemo na vod
nih skuterjih. 

Na ognjeniku 
v Taupu je bilo ogromno 

turistov, zato smo se podvizali 
čimprej proč. Prej smo si ogle
dali se nove dogodivščine 
agenta 007, se zapeljali z vrti
ljakom, nato pa odšli proti na
rodnemu parku Tongariro, 
kjer nas je čakal naš prvi gor
ski cilj, ognjenik Ruapehu. 

Od Taupa do vznožja gore 
vodi 95 kilometrov zelo slikovi
te poti. Prvi del je dokaj polo
žen, drugi pa zelo spominja na 
kakšen ruski film z dogaja
njem nekje v osrčju Sibirije. 
Neskončni hribčki in hribi, 
med njimi pa stepe, gozdovi, 
do koder seže pogled. Srečali 
smo samo ovce, ki dajejo sluti
ti, da bo nekoč prišel nekdo in 
jih ostrigel. Ko smo imeli že 
vsega dovolj, se je pred nami 
pojavilo križišče, letališče in 
avtokamp, v katerem smo na
jeli t.i. kabine. Gre za prostorč
ke s površino okoli dva krat 
dva metra, dvema oknoma in 
vrati ter z dvema posteljama. 
Stranišče in vse ostalo je odda
ljeno pribhžno pet minut hoda. 

Prebudili smo se v delno 
oblačno jutro in po obilnem 
zajtrku pognali naše konjičke 
na 14 km dolg vzpon, po kate
rem smo dosegli začetek smu
čišč, ki jih je na gori Ruapehu 
precej. Od tu je bilo treba pot 
nadaljevati peš. Teren je še 
najbolj spominjal na kakšno 
bojišče na Soški fronti. Povsod 
okrog so bile skale, kamni, 
ponekod je bilo vse zasuto s 
pepelom, iz zemlje se je kadi
lo, v zraku pa je bilo čutiti 
vonj po žveplu. Po dveurnem 
vzponu smo dosegli krater na 
višini 2600 metrov. Po zad
njem vulkanskem izbruhu le
ta 1995 ga je spet zalila voda in 
nastalo je prikupno jezerce, ki 
pa smo ga slabo videli, saj so 
vrh obdajali oblaki. Prizor je 
bil kljub vsemu veličasten. Za 
zasneženim robom kraterja se 
je odpiralo črno sajasto brez
no, v katerem se je pogled 
izgubil. Z dna se je dvigala 
gosta bela para, vse skupaj pa 
je spremljalo brbotanje in go
drnjanje starega ognjenika, ki 
je v enakomernih razmakih 
prehajalo v pravo grmenje. 

(Se nadaljuje) 
IGOR DRSTVENŠEK 

Št.4.-29.ianvar1998 



PETICA V MODNEM VRTINCU 

Jeans, 145-letni 
modni fenomen 

Pozdrav februarju - v jeansu 

Komaj smo si oddahnili od 
napornih novoletnih prazno
vanj, že je pred vrati februar, 
mesec, ki sem ter tja že zadiši 
po pomladi. In vpraša po no
vih, tanjših oblačilih. 

Kakšne nove, bolj ali manj 
ekstravagantne, sprejemljive 
ali pa za širši krog ljudi povsem 
neuporabne izmišljotine nam 
je pripravil za letošnje toplejše 
mesece modni svet, si bomo 
ogledali v prihodnjih teden
skih odmerkih. Tokrat pa se 
dotaknimo fenomena, ki je po
jem množične uniformirano
sti, pa tudi samosvoje sprošče
nosti pri oblačenju v zadnji 
polovici tega stoletja - jeansa. 

Vemo, da jeans vse od svoje 
rojstne letnice 1853 ni pred
stavljal vsakdanjega, najbolj 
množičnega oblačila. Ko je sre
di devetnajstega stoletja v San 
Franciscu mladi bavarski trgo
vec Levi Strauss iz šotorskega 
platna izdelal prve delovne 
hlače za takratne kopalce zla
ta, se mu gotovo ni sanjalo, da 
je s tem naredil posel stoletja, 
morda celo tisočletja. V nasled
njih osemdesetih letih so na
mreč kavboj ke postale edino 
oblačilo rudarjev, delavcev, 
kmetovalcev in kavbojev. 

V Evropo so prispele šele po 
drugi svetovni vojni, v 
spremstvu žvečilnih gumijev, 
oboževanega filmskega upor
nika Jamesa Deana, rockov-
ske ikone Elvisa Presleya... 

Skoraj avtentičen kroj delav
skega kombinezona iz 19. 
stoletja je danes priljubljeno 
oblačilo mladih. Tudi bodo

čih mamic. 

Pripravila: VLASTA 
CAH-ŽEROVNIK 

Celo ženski svet je množično 
zavrgel krila in jih zamenjal s 
kavbojkami. Med prvimi iz 
bleščeče hollywoodske scene 
je bila tudi Marlyn Monroe, ki 
je dokazala, da so lahko bre
zosebne kavbojke in asketska 
jakna iz jeansa celo nadvse 
erotično oblačilo... Jeansoma-
nija je postala neustavljiva za 
mlade obeh spolov, rodil se je 
unisex. 

Od pesicanja do 
trganja 

Sredi sedemdesetih let je 
modna ready-to-wear scena 
uveljavila prve prestižne mod
ne kreatorje, ki so jeans kot 
uhčno nošo dvignili na modni 
piedestal. S tem so ga seveda 
izpostavili spreminjajočim se 
trendom. 

Kaj vse so kavbojke v zad
njih desetletjih že preživele! 
Barvanje, beljenje, trganje, kr
panje, peskanje, kamenjanje, 
perforiranje in še celo kopico 
kemičnih obdelav. Kljub temu 
so še vedno tu in celo vse bolj 
trdno zasidrane na modni sce
ni. Kajti med poplavo blagov
nih znamk je vse več tudi pre
stižno zvenečih, z vse prej kot 
»delavsko« ceno... 

Oblačila iz jeansa oziroma 
njihov paradni konj - kavbojke 
seveda niso doživele in preži
vele le najrazličnejših obde
lav, temveč tudi predelav. Kro
ji se sicer ne spreminjajo s 
takšno vrtoglavo hitrostjo kot 

ostala moda, določeni tren-
dovski premiki pa so iz sezone 
v sezono vendarle opazni. 

Letošnja jeans 
moda 

čeprav še vedno velja splo
šno navdušenje za svetlejši 
jeans, ki ga pridobivajo s po
stopki peskanja in ki daje videz 
obrabljenosti, kot bi bilo noše
no že nekaj let, pa se vrača v 
modo trend vojaških maskir
nih barv, zelo temno modrega 
jeansa. Ta prehaja v indigo mo
dro, v nianse temno vijohčne, 
vinsko rdeče, smrekovo zele-

Jeans kot pojem elegance. Znamka Elegance v celjski Modni 
galeriji za pomlad-poletje 1998. 

Srajca iz jeansa je lahko zelo ležerno, športno, celo asketsko oblačilo ali pa. 
zelo zapeljivo... . 

ne, za toplejše dni pa tudi men
tol do roza barve jeansa. 

Kroji niso več tako sadistič
no (in nezdravo) oprijeti, kot 
smo jih poznale najstnice sre
di sedemdesetih let. Takrat so 
morale biti kavbojke tako te

sne, da se je lahko zadrga 
zaprle le leže, z največjo mu
ko, včasih celo s pomočjo rav
nila...Se še spominjate? Goto
vo marsikatera kakšen duho
vit, pa tudi boleč spomin na to 
modo. 

Torej, pogled na manj vkleš-
čene, pa vendarle mične zad
njice se nam ponuja z novimi 
kroji kavbojk. Nekateri modeli 
imajo namesto zadrg vstavlje
ne gumbe, pogosti so kroji z 
nižjim, včasih celo na boke 
spuščenim pasom. 

Pa so kavbojke oziroma 
jeans moda še vedno name
njena pretežno mlademu sve
tu, boste vprašali. Namreč, 
vse pogosteje beremo in vidi
mo reklamna sporočila s slo
gani v smislu »Jeans za vse 
postave in starosti«, tudi slika 
na naših cestah kaže, da je ta 
moda prevzela mlado in staro. 

Za tiste, ki dajejo prednost 
ležernosti pri oblačenju, vse
kakor ni starostnih omejitev, 
so le pri namembnosti, omeji
tve so tudi estetskega značaja. 
Kajti klasične kavbojke, jeans 
srajca in jakna, so vsekakor 
oblačila, ki najbolje funkcioni
rajo v vsakdanjem, delovnem, 
šolskem, športnem okolju. Le 
v kombinaciji s pravimi detaj
li, začinjeni z osebno noto, 
lahko delujejo tudi elegantno, 
izjemoma celo senzualno. Od
visno seveda od tega, kdo in 
kako ta oblačila nosi. 

Namigi pred 
nakupom 

č e se boste te dni podali po 
nakupih nove spomladanske 

jeans garderobe, še nekaj es
tetskih namigov, s katerimi 
boste izbrali najbolj odgovar
jajoč model. Model, v katerem 
se boste dobro počutih in bo 
istočasno tudi vizuelno uskla
dil nepravilnosti na vaši posta
vi. 

Da vas bo temno moder 
oziroma vijoličast jeans op
tično zožil, svetlo moder raz
širil, že veste, morda pa ste 
spregledali dejstvo, da mo
del, spuščen na boke, linijo 
vašega pasu optično razširi. 
Zadnji modni krik so tudi 
kavbojke, ki se kupijo daljše 
in nato hlačnice zavihajo. 
Takšni (svetlejši) zavihki so 
neprimerni za nizke postave 
s kratkimi nogami, ker jih 
vizuelno še skrajšajo. Pa še 
tole: če želite vašo zadnjico s 
kavbojkami optično zmanj
šati, izberite model, ki ima 
žepe všite bolj skupaj oziro
ma poševno. Čimbolj nara
zen so položeni zadnji žepi, 
obilnejši boste videti od za
daj... 

Štefica Kučan na 
Radiu Celje 

Gostja dopoldanske odda
je V modnem vrtincu na Ra
diu Celje v soboto, 31. ja
nuarja, bo Štefka Kučan, ki 
so jo glede na rezultate anke
te v eni od prejšnjih modnih 
oddaj želeli slišati mnogi po
slušalci. Govorila bo o svojih 
pogledih na modo in oblače
nje. Pogovor z njo bomo ob
javili tudi na straneh Petice. 

Anicetno nagradno vprašanje 
meseca januarja: 

KATERI MODNI DOGODEK OZIROMA TREND VAS J E V LETU 
1997 NAJBOU RAZBURIL IN RAZŽALOSTIL? 

a) smrt modnega kreatorja Giannija Versaceja; 
b) vrnitev pravega krzna v modo; 
c) zanemarjen, »heroinski« modni videz manekenk; 
d) to^da se v modi ne dogaja nič novega. 
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Volkswagen in njegova priliodnost 
Nemški Volksvvagen, če

trta največja avtomobilska 
korporacija na obli, posku
ša v zadnjem času obliko
vati svojo prihodnjo strate
gijo. Ve se, da korporacija 
združuje štiri avtomobil
ska imena (VW, Audi, Seat 
in Škodo), ve se pa tudi, da 
si posamezni avtomobili te
ga združenja med seboj 
preostro konkurirajo. 

Po drugi strani še ni jasno, 
kdaj bo VW dokončno po
tegnil veliko poslovno pote
zo, o kateri smo že pisali: 
izdati namreč namerava no
ve delnice. S tem naj bi pri
dobil nekako šest milijard 
mark, ki naj bi jih porabil za 
uresničitev različnih načr
tov, ki predstavljajo bistvo 
njegove prihodnje strategi
je . Pomembno sicer j e , da 

gre VW v zadnjem času zelo 
dobro (v lanskih enajstih 
mesecih je skupaj prodal 
3,9 milijona vozil oziroma 
za skoraj osem odstotkov 
več, kot v enakem obdobju 
leta 1996) , se pa srečuje tudi 
z nekaterimi problemi. Ta
ko je znano, da proizvodnja 
novega golfa oziroma golfa 
IV ne teče tako, kot so raču
nali, kajti dnevna proizvod
nja trenutno ostaja pri šte
vilki 1200 vozil, računali pa 
so na 3300 avtomobilov 
vsak dan. Prav zaradi tega je 
postalo čakanje na novo in 
izjemno pomembno vozilo 
za korporacijo VW nenavad
no dolgo (skoraj šest mese
cev) , to pa ni dobro, kajti po 
vsej verjetnosti se bo pro
met v letu 1997 prav zaradi 
tega zmanjšal kar za 1,5 

milijarde mark. Hkrati ne 
bi smeli zanemari t i neka
terih težave, s kater imi se 
VW srečuje denimo v Bra
zil i j i , kjer proda rec imo 
skoraj 15 odstotkov vseh 
avtomobilov, ki j ih naredi. 
Sicer pa pri VW računajo , 
da bodo do leta 2 0 0 2 pove
čali obseg svoje izdelave 
na 5,5 mil i jona vozil in 
svoj svetovni tržni delež na 
13 odstotkov. 

Še vedno pa je nejasno, ah 
se VW v resnici zaniftia za 
nakup slovite britanske avto
mobilske hiše Rolls Royce (o 
čemer smo prav tako že pisa
li). Menda so pri VW za ta 
nakup kar zagreti, zato se tru
dijo tudi s čimprejšnjo izdajo 
novega svežnja delnic. Več
krat pa je bilo slišati, da se 
zanimajo tudi za nakup šved
ske Scanie, ki je znana pred
vsem po izdelavi tovornjakov. 

BORZACEN 
Na se jmu rabljenih vozil pred dvorano G o l o v e c je bilo na prodaj 360 
avtomobilov. P rodan ih je bilo 18 voz i l , organizatorji pa s o izdali 85 
kompletov kupoprodajnih pogodb . N a sejmu je bilo 2000 obiskovalcev. 

Lani boljša prodaja 
Icot leta 1996 

v letu 1997 so na sloven
skem trgu prodali skupaj 
62.007 osebnih avtomobilov 
oziroma za 2,9 odstotka več 
kot predlani. Najbolje je pro
dajal francoski Renault, ki 
je prodal 12.882 avtomobi
lov ali za 17,7 odstotka več 
kot leta 1997. 

Sledil mu je koncern Volks
vvagen, ki je prodal 7390 av
tomobilov oziroma za 5,5 od
stotka več kot leto prej, na 
tretjem mestu pa je bil Fiat s 
skupno prodajo 5798 oseb

nih avtomobilov, kar pa je 
bilo kar za 46,7 odstotka več 
kot predlani. 

Lestvica najbolje prodaja
nih avtomobilov je bila znana 
še pred koncem lanskega le-

*ta. Tako je bil lani najbolje 
prodajani avtomobil pri nas 
renault clio (5644) , sledil mu 
je VW polo, za katerega se je 
odločilo 3806 avtomobilov, 
medtem ko je bil na tretjem 
mestu renault megane 
(3778) . Najbolje prodajano 
južnokorejsko vozilo je bil 
hyundai accent, medtem ko 
med petnajstimi najuspešnej
šimi avtomobili lani ni bilo 
prav nobenega japonskega av
tomobila. V posameznih raz
redih pa so bili zmagovalci 
takole razvrščeni: daewoo ti-
co je zmagal v najnižjem raz
redu, renault clio v nižjem, v 
nižjem srednjem je šel najbo
lje v promet renault megane, 
v srednjem VW passat, v viš
jem audi A6, med tako ime
novanimi enoprostorskimi 
avtomobili je bil povsem v 
ospredju volksvvagen sharan, 
pri terenskih avtomobilih pa 
suzuki vitara. 

Novi 
davek na 

avtomobile? 
Pred koncem lanskega le

ta je slovenska vlada (ali 
vsaj nekateri vladni ljudje) 
vztrajno napovedovala 
možnost novega davka na 
avtomobile. Potem je bilo 
vse tiho, sedaj pa se znova 
pojavljajo namigi o more
bitnem dodatnem davku. Ta 
naj bi veljal za vse avtomo
bile, torej stare in nove. Za 
sedaj še ni jasno, kdo naj bi 
se znotraj vladne koahcije 
zavzemal za takšen davek, 
bolj ali manj pa je znano, da 
je bila lani SLS izrazito pro
ti takšni dodatni obdavčitvi. 
Ker pa je očitno, da državna 
blagajna poka po vseh šivih 
in sedanji proračunski viri 
oziroma dohodki ne bodo 
zadostovali, ideja o novem 
davku na avtomobile očitno 
pada na plodna tla. 

Naslednik clia je clio 
V Revozu v Novem mestu so predstavili nov model 

Renaulta, ki ga poskusno že izdelujejo v Sloveniji, s 
serijsko izdelavo pa bodo začeli sredi pomladi. Avto bo 
nasledil dosedanjega clia in bo imel enako ime. 

Novi clio bo za 6 centimetrov daljši od sedanjega, porabo 
goriva so zmanjšali do 15 odstotkov, emisija C 0 2 pa je pri 
enakih pogojih manjša za 12 odstotkov. Na začetku bo na 
voljo s sodobnim 1,2, 1,4 in 1,6-litrskim bencinskim 
motorjem z močjo od 60 do 90 KM ter z uveljavljenim 1,9-
litrskim dizel motorjem z močjo 65 KM. Kmalu se bo tem 
motorjem pridružil še popolnoma nov 1,6-litrski štirivalj-
nik s 16 ventili in z največjo močjo 110 KM. Renault 
pričakuje, da bo z novim avtomobilom posegel po vodstvu 
v tem razredu v Evropi. 

Regnemer poslej tudi v Celju 
Včasih smo se po rezervne dele za različne vrste motornih 

vozil morali napotiti čez mejo v Avstrijo ali pa se zapeljati 
prav do avstrijskega in štajerskega Gradca. Rekli smo: 
gremo k Regnemer ju! Tam smo dokaj poceni ponavadi 
dobili vse, kar smo potrebovali. 

Zadnje čase, če smo biU 
iznajdljivi, smo lahko privar
čevali pri bencinu in smo se 
zapeljali samo do avstrijske

ga Šentilja, kjer smo se usta
vili v Regnemerjevi posloval
nici, komaj kilometer od dr
žavne meje. 

Zdaj nam še iznajdljivosti ni 
treba, saj imamo Regnemerje-
vo ponudbo praktično pred 
vrati. Na Mariborski 86 v Ce
lju (vhod s Kovinarske ulice v 
bivši jedilnici EMO Celje) so v 
ponedeljek odprli trgovino 
Regnemer avtodeli d.o.o. V 
povsem slovenski trgovini je 
sedem zaposlenih, ki jih kot 
direktor vodi Janko Lukman. 

Njihova ponudba rezervnih 
delov in izdelkov za vsa to
vorna in osebna motorna vo
zila je izjemno pestra in obil
na, zato naj opozorimo le na 
manjši spekter izdelkov. To 
so batni obročki in sestavi, 
filtri, kolesni tečaji, končniki 
in nosilni deli podvozja,-križ-
ni zglobi in krmilni drogovi, 
ojnični ležaji, polosi in ho-
mokinetični zglobi, sklopke, 
zavorne obloge, čeljusti, zo
bati jermeni in podobno, pri 
dodatni opremi pa snežne ve
rige, varnostni trikotniki po 
EU normah in luči. 

Vsekakor pa je ob odlični 
Regnemerjevi ponudbi pri
sotna še hitra in prijazna po
strežba. 

UM, 
Foto: G. KATIC 
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ACI A V T O 
odlično posluje 

ACI AVTO iz Celja med najuspešnejšimi prodajalci vozil Daevvoo - Direktor Aci Vodeb pravi: »Smo za kar najbolj 
pošten odnos do kupcev in tudi do konkurentov.« 

§ele septembra lani je ob 
eljskem izvozu na avtoce-
ito Celje - Maribor na Hu-
iinji zraslo lepo in simpa-
ično upravno poslopje z 
ivtosalonom podjetja ACI 
^VTO d.o.o., ki nosi tabli-
;o z napisom Mariborska 
esta 2 0 2 . 

Mlado podjetje, ki se uk-
i-arja izključno s prodajo vo
lil znamke Daevvoo, je v 
(ratkem času doseglo zavi-
jljive poslovne rezultate, 
laj so samo lani v zadnjih 
Jtirih mesecih prodali preko 
i50 Daevvoojevih vozil in 
:elotno zalogo rabljenih vo
di ter zabeležili še nekaj 
uspešne komisijske prodaje. 
ACI AVTO je izšel iz ma

lignega podjetja PAAM 
^VTO, ki so ga »rodili« v 
[avrču leta 1990, začel pa je 
: avfovleko in prodajo re

zervnih delov ter prodajo 
lovih avtomobilov - »sivi 
iivoz«. Po njegovi ukinitvi so 
leta 1994 podpisali pogodbo 
5 pooblaščeni prodaji vozil 
Kia, Chrysler in Ssanyong. 
laradi dobrih poslovnih re-
Mtatov so se v začetku leta 
1997 pridružila ^ še vozila 
znamke Daevvoo' z osnova
njem podjetja - hčere z na
slovom DAEMOBIL. 
Zaradi poslovne uspešno

sti in dobre prodaje vozil 
Oaewoo se je pokazala po-
'Ireba, da tudi v Celju zraste 
^prodajni avtosalon Daevvoo, 
b se je zgodilo l.septem-
b lani. Čeprav je ACI 
AVTO izjemno mlado pod
jetje, pa ima v Šempetru v 
Savinjski dolini ob Petrolo-
'em bencinskem servisu 
"ziroma ob podjetju SIP že 
Pomembnega poslovnega 
Partnerja ACF AGRO AVTO 

V salonu si boste lahko podrobno ogledali vozila Daewoo in ob kavici v udobnem fotelju 
najlažje počakali svojega izbranca. 

Tu smo, vaši smo. Obiščite nas na Mariborski 202, pri izvozu z avtoceste Celje - Maribor. 

stari bencinski črpalki v Šempetru je vsem Savinjčanom na voljo celostna ponudba ACI 
AVTA pri poslovnem partnerju ACF Šempeter. 

Servis ACI AVTA na Bežigrajski 13 je najstarejši Dcuevvoojev servis v Sloveniji, s katerim upravlja 
AVTO CENTER KOŠAK. Je najsodobneje opremljen in se ponaša s specializiranimi kadri. 

Direktor Aci Vodeb: »Kupec je za nas kralj. Hkrati pa vemo, 
da tudi Bog ne more ustreči vsem. Smo za kar najbolj 
pošteno, korektno, realno in objektivno vrednotenje odnosa 

do kupcev.« 

HIŠA, ki prodaja izključno 
avtomobile znamke Dae
vvoo. Prav tako se ACI AVTO 
lahko pohvali s sodobnim 
servisom na Bežigrajski 13 v 
Celju. Le-ta je sodobno 
opremljen, njegovi mehani
ki specializirani za Daewoo-
jeva vozila, storitve pa na 
visoki strokovni ravni. 

Povsem logično je , da je v 
podjetju ACI AVTO mogoče 
kupiti tudi rabljena vozila ali 

kupiti novega po prmcipu 
staro za novo oziroma staro 
ža staro. Prvi"so začeli proda
jati tudi z vračilom starega 
kupčevega posojila in urejati 
posojila s položnicami, prav 
tako pa so poenostavili pri
dobitev bančnega posojila, 
za katerega potrebuje kupec 
le tri plačilne liste in osebno 
izkaznico. Posojilo lahko 
brez težav pridobi tudi zapo
sleni v zasebnem sektorju in 
tudi kmet. 

Za svoj največji adut šteje
jo poslovanje z leasingom na 
položnice, ko se n.pr. pri 
nakupu vozila plača 30-od-
stotni polog, končno prepla-
čilo pa je 6- odstotno letno. 
Vsa finančna opravila uredi
jo na sedežu podjetja. 

Zadnje čase ugotavljajo, 
da prihaja tudi do kraje inte
lektualne lastnine, pri če
mer mislijo na krajo prodaj
nih prijemov (prepisovanje 
in posnemanje reklamnih 
sporočil) , kar sploh ni zgolj 
problem ACI AVTA, ampak 
tudi drugih sorodnih podje
tij. Prepričani so, da se bo 
sčasoma na tržišču uveljavil 
tudi pošten in korekten od
nos do teh vprašanj. 

Konec lanskega leta so pri
pravili testne vožnje z mode
lom Nubira, tokrat pa so na 
testne vožnje vabljeni poten
cialni kupci modela Lanos. 

i^fti-miuj 
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ZELENJAVA ZA ZIMSKE DNI 

Brsticni ohrov i 
Brstični ohrovt je pozno-

jesenska oziroma zimska 
zelenjadnica, ki zraste 70 
do 100 cm visoko. Ima enoj
no steblo, na katerem se 
razvijajo glavičasti listi, ki 
jih uporabljamo za prehra
no. Brsti rastejo v pazduhah 
listov in so podobni zeljna-
tim glavam, le da te glavice 
niso večje od velikosti ore
hov. Od stebla, kjer se razvi

j e j o brsti, po navadi listi od
padejo. Ostanejo le pri vrhu 
rastline, so dolgopecljati in 
močno povešeni na steblo. S 
tem ščitijo brste pred mra
zom. 

Poznamo zgodnje in pozne 
sorte. Pri zgodnjih sortah zač
nemo obirati brste že konec 
oktobra. Obiramo jih lahko ce
lo zimo. Brste začnemo obira
ti pri tleh, potem jih obiramo 
proti vrhu rastline. 

Brstični ohrovt je visoko-
vredna zelenjava. Vsebuje 
skoraj vse vitamine, posebno 
dosti pa karotina ter vitami
nov C, E in K. Od rudninskih 
snovi pa vsebuje kalij, železo, 
kalcij in fosfor. Zaradi njegove 
velike vitaminske in rudnin
ske vrednosti bi bilo prav, da 
bi ga v prehrani pogosteje 
uporabljaU. 

Kako pripravljamo 
brsticni ohrovt? 

z brstov očistimo neuporab
ne liste. Brste nato operemo in 
jim prikrajšamo predolga 
stebla. Pri tem pazimo, da ste
bel brstov ne prikrajšamo pre
več, ker bi tako pri kuhanju ali 
dušenju brsti razpadli. Iz istih 
razlogov pri kuhanju ali duše
nju zelenjave tudi ne mešamo, 
ampak včasih le rahlo potrese-
mo kožico, da se jed ne spri-
me z dnom posode. 

Čas priprave oziroma kuhanja 
brstičnega ohrovta je okoli 15 
minut. Najhitreje je brstični 
ohrovt pripravljen, če ga v malo 
slane vode do mehkega zduši-
mo in nato vročega zabelimo z 
raztopljeno margarino ali suro
vim maslom. Mehak ohrovt lah
ko pripravimo tudi v solati, če ga 
prelijemo s solatno omako. 

Brsticni ohrovt z 
govedino 

Potrebujemo: 40 dag očiš
čenega brstičnega ohrovta, 30 
dag govedine, 1 liter juhe, 40 
dag olupljenega krompirja, 
korenino peteršilja, list zele
ne, korenček, lovorov list, po
per, sol, zelen peteršilj. 

Priprava: govedino zrežemo 
na manjše kose, prav tako na 
drobno narežemo korenček in 
krompir, vse to dodamo mesu 
in zalijemo z juho. Dušimo 10 
minut, dodamo še brstični 
ohrovt, lovor, poper, sol in du-
šimo še 10 minut. Nato pusti
mo jed vreti še nekaj časa. Pred 
serviranjem jed potresemo s 
sesekljanim peteršiljem. 

Ohrovtov narastek 
P o t r e b u j e m o : 50 dag br

stičnega ohrovta, 2 dag mar

garine ali olja, žlico na drob
no zrezanega drobnjaka, 15 
dag sesekljane gnjati ali po
sebne salame, 2 dag prekaje-
ne slanine, 5 dag sira, zelen 
peteršilj. 

Priprava: kuhan ali dušen 
brstični ohrovt zmešamo s se
sekljanim ali zmletim mesom 
in denemo v posodo, ki smo ji 
dno obložili s tankimi rezina
mi prekajene slanine. Po vrhu 
zelenjave nadrobimo marga
rino ali pa jo pokapamo z 
oljem ter potresemo z nariba-
nim sirom. Jed v precej vroči 
pečici rumeno zapečemo. Po 
okusu lahko sir zamenjamo s 
paradižnikovo omako, ki jo 
polijemo preko zelenjave in 
zapečemo. Preden narastek 
serviramo, ga potresemo s se
sekljanim zelenim peterši
ljem. 

Solata iz 
brstičnega ohrovta 

Potrebujemo: 15 dag brstič
nega ohrovta, 2 stroka česna, 
zelen peteršilj, žličko gorčice, 
žlico olja, kis in sol po okusu. 

Priprava: očiščen brstični 
ohrovt zrežemo na tanke re
zance, dodamo sesekljan ze
len peteršilj in prelijemo s so
latno omako. 

Solatno omako pripravimo 
tako, da zmešamo sesekljan 
česen, gorčico, sol, olje in 
kis. 

BOJAN SEŠEL 

VARČUJMO 
ENERGIJO 
č e je vaš stari kotel za 

ogrevanje precej izrabljen, 
ima slab izkoristek in je pre
dimenzioniran. Odločite se 
za zamenjavo s sodobnim. 

KULTURA BIVANJA 

Strogost in čistost oblik 
Arhitekti in graditelji, ki so zaznamovali sodobni svet: Mies Van Der Rohe 

Moderna arhitektura z 
neoklasicistično strogostjo, 
čistostjo oblik, s popolnostjo 
razmerij, eleganco detajla in 
dostojanstvom izraza - to je 
Mies Van der Rohe. 

Ludvvig Mies, ki je kasneje 
prevzel materin priimek Van 
Der Rohe, se je rodil leta 1886 
v Aachnu. Bil je enako navdih
njen z deli nizozemskega arhi
tekta Berlagea kot s prusko 
klasicistično šolo. Za razliko 
od svojega sodobnika Le Cor-
busiera ni bil vzgojen v obrt-
no-umetniškem Jugendstilu. 
Pri štirinajstih letih je pričel 
delati v očetovi kamnoseški 
delavnici, za tem je dve leti 
obiskoval obrtno šolo ter po
tem delal kot oblikovalec štu-
katur. Leta 1905 se je preselil v 
Berlin in se zaposlil pri arhi
tektu, ki se je ukvarjal pred
vsem z projektiranjem lesenih 
konstrukcij. V letu 1907 se je 
za kratek čas osamosvojil. V 
tem času je zgradil svojo prvo 
hišo v »discipliniranem« an
gleškem stilu. Naslednje leto 
se je pridružil Petru Behrensu, 
katerega na novo zasnovan 
berlinski urad je pričel razvija
ti edinstven stil za elektronsko 
družbo AEG. Po treh letih dela 
v Behrensovem uradu se je 
pričel zavedati tradicije Schin-
kelschuler, ki je povezana s 
klasicizmom ter privržena 
ideji Baukunsta. Leta 1911 se 
je odločil za samostojno pot in 
odprl svoj lastni atelje. 

V dvajsetih letih se je v načr
tih dveh nebotičnikov, prvega 
(1919) s trikotnimi in drugega 
(1920-21) s svobodno zakriv-

Segram Building v New Yorku.] 

Ijenimi oblikami, skušal izog
niti monotonosti velikih ste
klenih površin. 

Njegov projekt za pisarniš
ko zgradbo iz armiranega be
tona je bil izjemno revolucio
naren. Bil j e zagovornik ideje, 
da morajo biti pisarniški pro
stori izjemno sončni, pre
gledni. Med najpomembnejše 
projekte tega obdobja sodijo 
hiša in galerija Hellene Kroe-
ler (1912), spomenik Karlu 
Liebknechtu in Rosi Luxem-
burg v Berlinu, leta 1926 so 
ga podrli nacisti, dve zgradbi 
iz opeke: hiša v Gubenu 
(1926) ter hiša Herman v Kre-
feldu (1928) . Zgradbi kažeta, 
koliko se je Mies oddaljil od 
Schinklovega stila. Vraščeni 
sta v tla, detajli in proporcije 
so popolni. Med najbolj zna
ne sodi Nemški paviljon v 
Barceloni za svetovno razsta
vo leta 1929. Ta je nizek, 
neoblikovane osnove iz tra-
vertina s stenami iz stekla in 
temno zelenega tinijanskega 
marmorja, z ravno streho. 
Vertikalne travertinaste ploš
če zapirajo posamezne pro
store, vendar ohranjajo konti
nuiteto prostora. Za ta pavi
ljon je oblikoval tudi pohiš
tvo, najbolj znan je stol Bar
celona, ki je iz nerjavečega 
jekla in usnja in ima izredno 
prefinjene, elegantne linije. 

Neposredno po paviljonu v 
Barceloni je zgradil najpo
membnejšo stanovanjsko 
zgradbo hišo Tugendhat v Br
nu (1930). Hiša je dvignjena 
na rahel hrib in ima proti ulici 
zaprto, enonadstropno fasa
do, proti vrtu pa dve nadstrop
ji. Spodnje stanovanjsko nad

stropje spominja na paviljon 
Barceloni. Tudi v tej hiši j 
vsak detajl posebej projekt/ 
ran zanjo, tudi pohištvo. Tof 
tudi zadnja'pomembna zgrad 
ba, ki jo je zgradil v Evropi, j 

Leta 1930 je prevzel n| 
Gropiusovo vztrajanje uprav| 
Ijanje Bauhausa, 1937. 
emigriral v ZDA in 1944. dc 
bil ameriško državljanstvo. 
ZDA je med drugim projeki 
ral tudi Convetion h| 
(1953) , zgradbo ob jezersi 
obali Chicaga, ter SegraB 
Building (1958) v New Yoi 
ku. Zgradba ima devetintri 
deset nadstropij in se dvig: 
pred širokim granitnim ti 
gom kot mrka stena za praz 
nim prostorom. V znak spoj 
štovanja se os zgradbe navj 
dežno nadaljuje preko trgi 
do svečanega vhoda zgradb^ 
Racquet Cluba avtorjev M' 
Kima, Meada in White 
(1917) . 

Še vedno lahko zastavit' 
vprašanja o urejanju vašeg' 
doma našima sodelavkam^ 
ki pripravljata rubriko Ku' 
tura bivanja. Vprašanja 
čim bolj natančnimi podatlj 
o prostoru, ki ga želite ured' 
ti, pošljite na Novi tedni'' 
Prešernova 19, Celje. 

^ 
Kot direktor oddelka za '̂ 

hitekturo na inštitutu za te'' 
nologijo v lUinoisu je od 1̂ '' 
1939 do 1959 imel vso svob*̂  

, do za razvoj »šole« za arhit^'' 
turo v najširšem smislu te 
sede, poskušal je ustvariti kU' 
turo enostavnega, logične^ 
grajenja. 

KLAVDUA SITA' 
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pRAVILNE RASTLINE 

Njivska preslica 
Sjivska preslica ( Equise-

Him arvense L.) spada v dru
žino presličevk. Ta je imela v 
preteklih obdobjih Zemljine 
godovine, predvsem v kar-

Ijonu, odločilno vlogo pri se-
jtavi rastlinstva, v današnji 
flori pa ima le en rod. Ta 
obsega 25 vrst, ki so razširje
ne skoraj po vsej Zemlji, le v 
/Avstraliji in na Novi Zelandiji 
jih ni. Pri nas poznamo 8 
vrst, ki rastejo pretežno na 
vlažnih rastiščih. 

Njivska preslica ima v zemlji 
)dzemni poganjek, ki je raz

dejan v stranske poganjke. Ti 
segomoljasto odebelijo, se od
ločijo od korenike in zrastejo v 
lOve rastline. Iz njih zrasteta 
Jve vrsti nadzemnih poganj-
(ov. Zgodaj spomladi odženejo 

Piše: BORIS JAGODIC 

iz nje rjava trosonosna stebla, 
ki imajo na koncu trosni klas. 
So rjave barve in ne asimilirajo. 
Šele tedaj, ko se je njihov raz
voj končal, poženejo iz tal jalo
va stebla z vretenasto razvršče
nimi stranskimi poganjki in 
služijo fotosintezi. 

Njivska preslica je zelo nad
ležen njivski plevel in ga je 

zaradi zelo glo
boko v tleh ra
stočih korenik 
težko izkoreni
niti. Raste tudi 
na obrobjih 
t r a v n i k o v , 
pušč, ob jarkih 
in na nasipih, 
če so tla vlažna 
in ilovnata. 

Nabiramo jo 
v zgodnjem po
letju, ko so po
ganjki izrazito 
zeleni in sveži. 
Nabiramo le ja
love poganjke. 
Porežemo jih 
nad zemljo, 
povežemo v 
šopke in obesi
mo na zrač
nem prostoru, 
da se dobro po
sušijo. Pri nabi

ranju moramo paziti na ostale 
vrste preslic, ki so strupene in 
se od njivske preslice razlikuje
jo po tem, da imajo do zgod
njega poletja zelene stranske 
poganjke s trosnimi klasi. 

Njivska preslica vsebuje veli
ko kremenčeve kisline, topne 
kalijeve silikate, flavonoide, sa-
ponine, v sledovih razne alkaloi
de ter različne dikarbonske kisli
ne. Vse te snovi delujejo kom
pleksno in pospešujejo izločanje 
seča. Zato njivsko preslico upo
rabljamo za čaj pri bolnih ledvi
cah, mehurju, pri ledvičnem pe
sku in kamnih, krčih v mehurju, 
težavnem izločanju seča, pri vo
denici, pri revmi in protinu. Za
nimivo pri tem je, da kot diuretik 
ne spreminja sestave elektroli
tov v krvi. Topni silikati, ki se pri 
tem sproščajo, spodbujajo naš 
imuni sistem k boljšemu delova
nju. Isti čaj krepi delovanje že
lodca in preprečuje krvavenje 
pri želodčni razjedi. 

Pri težavah z uriniranjem in 
pri vnetju ledvic in mehurja si 
pripravimo mešanico iz enakih 
delov preslice, brezovih listov, 
žajblja in koruznih laskov. Pet 
velikih žlic te mešanice popari-
mo z enim litrom vrele vode in 
pustimo namakat 12 ur. Nato 
precedimo in čaj razdelimo na 
pet obrokov, ki jih spijemo pol 
ure pred jedjo. 

Za čaj vzamemo tri jedilne 
žlice posušene preslice in jih 
prelijemo s pol litra vrele vode 
in še kuhamo pet minut. Nato 
odstavimo, pokrijemo in pusti
mo, da se čaj ohladi. Nato pre
cedimo in pijemo zjutraj in 

zvečer po dve skodelici tega 
čaja. Čaj topi pesek in kamne v 
ledvicah in mehurju, blaži bo
lečine pri uriniranju ter zau
stavlja krvavenje, ki ga povzro
čajo pesek in kamni. 

Pri tem zelo koristi kopel, ki jo 
pripravimo tako, da vzamemo 
500 g posušene preslice in jo 
kuhamo pol ure v 10 litrih vode. 
Nato jo nekoliko ohladimo in 
dodamo v čim bolj toplo kopel. 
Tako pripravljen čaj lahko upo
rabljamo za izpiranje in grgranje 
pri vnetjih v ustni votlini, pri 
majavosti zob ter za čiščenje 
gnojnih ran, ki se težko celijo. 

Ljudsko zdravilstvo priporo
ča čaj iz njivske preslice pri 
tuberkulozi in krvavenju iz 
pljuč, želodca, črevesja in pri 
ranah, ki se slabo celijo. Pri teh 
težavah pijemo čaj, ki ga pripra
vimo tako, da vzamemo tri veli
ke žlice posušene njivske presli
ce in jih prelijemo s pol litra 
mrzle vode ter pustimo, da se 
namaka vsaj šest ur. Nato poča
si segrevamo, da tekočina zavre 
in na malem ognju kuhamo se 
15 minut. Nato odstavimo in 
pustimo, da se čaj ohladi. Pre
cedimo in pijemo čaj zjutraj na 
tešče, opoldne in zvečer po eno 
skodelico. Zaradi obilice kre
menčeve kisline čaj spodbuja 
delovanje belih krvničk in bol
nik postane bolj odporen zoper, 
nalezljive bolezni. Kremenčeva 

kislina je poleg kalcija pomem
bna tudi za obnavljanje bolnih 
tkiv, posebno pri boleznih dihal 
- pljuč, sapnikov in sapnic in 
tudi pri težavah z žlezami z 
notranjim izločanjem. Seveda s 
tako pripravljenim čajem ne 
smemo pretiravati in kura lah
ko traja tri tedne. 

V tem čaju lahko kopamo 
noge in roke, če se preveč poti
jo, pri smrdečem znojenju in 
izločkih, ki med prsti na nogah 
načno nežno kožo. Pri tem je 
pomembno to, da potenja nog 
ne smemo nikoli preprečevati. 
S to kopeljo bolje delujejo koža 
in ledvici in se potenje s tem 
zmanjša. Kremenčeva kisHna 
deluje zelo ugodno tudi na ko
žo, zato so presličine kopeli v 
prid pri zdravljenju kožnih bo
lezni. S presličnim čajem umi
vamo lase in obraz in če to 
delamo dalj časa, bomo imeli 
lepe lase in lepo poU. 

Iz sveže njivske preslice si 
lahko pripravimo tinkturo, ta
ko da vzamemo 300 g drobno 
zrezane preslice in jo namoči
mo v 700 g 70-odstotnega alko
hola. Pustimo namakat 14 dni, 
nakar precedimo in tinkturo 
spravimo. Eno žlico te tinkture 
razredčimo s štirimi žlicami 
metinega čaja in dobimo losi-
jon, s katerim si masiramo pre
potene in neprijetno dišeče no
ge. S tem se bo izboljšala tudi 
dobra volja v okolici. 

LEPOTA IN ZDRAVJE 

Materinstvo v 
zre l i dobi 

V zadnjem času se vse več 
predstavnic nežnejšega spo
la odloča za naraščaj v poz
nejših letih (okrog ali po 40 . 
letu), kar so zdravniki in 
poznavalci nekdaj odsveto
vali. In kakšne so nevarno
sti, ki pretijo materi in otro
ku v tem primeru? 

S starostjo matere se pri njej 
veča nevarnost kroničnih obo
lenj hormonske narave (ščit
nica, trebušna slinavka), kot 
so hiper in hipotireoza, slad
korna bolezen ipd. 

Motnje presnove lahko vpli
vajo na nezadostno ali neu
strezno prehrano ploda in ga s 
tem ogrožajo. 

Doslej neidentificirana sub
stanca, izloček placente, povzro
ča pri starejših nosečnicah 
zdravstvene zaplete v obliki ede
mov, okvare ledvic, visokega 
krvnega pritiska ipd. S tem se za 
10 odstotkov poveča nevarnost 
zastrupitve (eklampsija). 

Po 40. letu obstoja večja*mož-
nost (nevarnost) kromosom
skih sprememb (aberacij) in 

posledičnih genetskih motenj 
ter dednih bolezni in anomalij 
(mongoloidizem) pri otroku. 

Izmenjava krvi, kisika in 
hranilnih snovi med materjo 
in plodom je pri starejših no
sečnicah slabša, pogosto celo 
nezadostna. Posledice se ka
žejo v prenizki porodni teži ali 
v prezgodnjem porodu (nedo
nošenčki). 

Porod je pogosto daljši in 
bolj kompliciran kot pri mla
dih mamicah (zlasti, če žen
ska v tej starosti rodi svojega 
prvega otroka). 

Kljub vsemu pa razvoj zna
nosti in tehnike zagotavljata 
znatno manjše tveganje za 
mater in otroka tudi v prime
ru, ko je nosečnica starejša od 
40 let. Zato se predstavnice 
nežnejšega spola, ki si želijo 
doživeti materinstvo v zreli 
dobi, lahko brez predsodkov 
odločijo za naraščaj, pomem
bno je le, da se pred, med in 
po nosečnosti zaupajo dobre
mu ginekologu in da skušajo 
čimbolj zdravo živeti. 

VIVIN KOTIČEK 

Boleče grlo pri otroku 
otroci pogosto tožijo zara

di bolečega žrela. Otroci, ki 
so premladi, da bi lahko po
tožili, zavračajo hrano ali ob 
hranjenju jokajo. Če pregle
damo grlo z lučjo, je le-to 
živo rdeče. 

Večino bolečin v žrelu pov-. 
zročajo virusi iz sklopa preh
ladnih obolenj. 10 odstotkov 
bolečin v žrelu povzroča bak
terija streptokok. Bris žrela, 
lahko tudi s hitrim testom, je 
edina pot za razločevanje med 
streptokoknim in virusnim 
vnetjem žrela. Brez zdravlje
nja lahko streptokokno vnetje 
za sabo pušča sicer redke, 
vendar resne posledice. Zača
sna oteklina in rdečina man
dljev je po navadi navzoča pri 
vseh okužbah žrela, tako pri 
virusnih kot bakterijskih. Ta
ko ta dva znaka nista poveza
na s povzročiteljem. 

Otroci, ki ponoči spijo z od
prtimi usti, se pogosto zjutraj 
zbudijo s suhimi usti in z bo
lečim žrelom. Težave minejo 
po eni uri ali ko otrok nekaj 
popije. Uporaba vlažilca pre
prečuje ta zaplet. Otroci, ki 
jim sluz zateka iz nosu proti 
žrelu zaradi odtekanja iz sinu
sov, imajo pogosto bolečine v 
žfelu. 

Bolečine v žrelu, ki jih pov
zročajo virusne bolezni, po 
navadi trajajo tri do štiri dni. 
Streptokokne okužbe, zdrav
ljene s penicilinom, se na anti
biotik zelo temeljito odzivajo 
in otroci se pogosto že po 24 
urah ne počutijo več tako sla
bo, po 48 urah pa niso več 
kužni za druge in se lahko 
vrnejo v šolo ali vrtec, če so v 
dobrem splošnem stanju. 

Otroku, starejšemu od 8-ih 
let, lahko pri bolečinah v žrelu 
pomagamo z grgranjem slane 
vode (1 /4 čajne žličke soli na 

2 del vode), mlajšim otrokom 
dajemo piti toplo tekočino in 
ponujamo zaradi bolečin v 
žrelu bolj pretlačeno, lahko 
hrano. V tistih dneh, ko ima 
otrok temperaturo okoli 39 
stopinj C, lahko proti boleči
nam in hkrati proti vročini de
luje paracetamol (panadon). 

Pogosta napaka pri zdravlje
nju bolečin v žrelu je uporaba 
antibiotikov, ki so ostali dru
gim družinskim članom. 

Takoj moramo poiskati 
zdravnikovo pomoč, če so bo
lečine zelo hude, če se otrok 
pri tem slini, davi in zelo težko 
požira, če ne more povsem 
odpreti ust, če težko diha in 
temu ni vzrok zamašen nos, 
ali se vam zdi, da je otrok 
videti zelo bolan, če se pri 
otroku pojavi rdeč izpuščaj na 
koži, ali če vročina traja več 
kot tri dni. 

Angina 
Otroka, pri katerem smo 

ugotovili streptokokno vnetje 
žrela, moramo obvezno zdra
viti z antibiotikom, najbolje s 
penicilinom. Le-ta preprečuje 
sicer redke, vendar zelo hude 
komplikacije, to je revmatsko 
vročico (vnetju podobna bole
zen srca) in glomerulonefritis 
(vnetje ledvic). Antibiotik mo
ramo dajati na vsakih 8 ur 10 
dni, pa čeprav je že prej, celo 
po dnevu ali dveh, opazno 
precejšnje izboljšanje. Strep
tokokno vnetje se lahko širi 
tudi na druge družinske čla
ne. Zaščitno pa dajemo anti
biotike le sorodnikom z rev
matsko vročico ali s pogostimi 
streptokoknimi okužbami 
žrela. 

Škrlatinka 
č e se 18 do 24 ur po strepto-

koknem vnetju žrela pojavi 

rdeča, hrapava, kot od sonca 
ožgana koža, predvsem na pr
sih in trebuhu, ter so kožne 
gube poudarjeno rdeče (pose
bej podpazduhe, komolčne ja
me, zapestja), govorimo o škr-
latinki. V nekaterih strepto-
koknih bakterijah so namreč 
tudi strupi, ki povzročajo tak 
izpuščaj, sicer pa se odstotek 
zapletov pri škrlatinki ne razli
kuje od tistega pri streptokok-
nem vnetju žrela samem. Iz
puščaj po navadi izgine v šti
rih do petih dneh. Včasih se 
koža lušči še teden ali dva 
pozneje (posebno na konicah 
prstov). Spet je potrebno 
zdravljenje s penicilinom vseh 
10 dni, otrok pa. ni več kužen 
po 24. do 48. urah od začetka 
jemanja. Izpuščaj sam ni na
lezljiv. Merila za zdravljenje 
družinskih članov so enaka 
kot pri streptokoknem vnetju 
žrela. 

Pri zdravniku se oglasite še, 
če je barva seča rdečkasta ali 
če vročina traja več kot 48 ur 
po začetku jemanja penicili
na. 

Mononukleoza 
Poznamo tudi bolezen, po

dobno angini, vendar jo pov
zroča virus. Prav tako se poja
vijo hude bolečine v žrelu, 
otekle vratne bezgavke, lahko 
tudi pod pazduhami in v dim-
Ijah, vročina traja dalj časa, to 
je 7-14 dni, pri polovici otrok 
je povečana tudi vranica, v 

krvnem razmazu pa najdemo 
nenavadne oblike celic in po
sebne beljakovine. Bolezen se 
imenuje infekcijska mononu
kleoza, povzroča pa jo Eb-
stein-Barrov virus. Prenaša se 
s slino ob kašlju, kihanju in 
poljubljanju. Najpogosteje se 
pojavi pri mladostnikih. 

Večina otrok ima približno 
teden dni trajajoče blage zna
ke. Celo tisti s hudimi znaki 
pa se dobro počutijo po dveh 
do štirih tednih. Komplikacije 
so redke, mogoča pa je izsuši-
tev. ker otrok ne more popiti 
dovolj tekočine, zaradi pove
čanih mandljev je ovirano po-
žiranje, zelo redko pa poveča
na vranica lahko tudi poči ob 
udarcu ali naporu. 

Za zdravljenje te bolezni ni 
posebnih zdravil. Bolečino in 
visoko vročino znižujemo s 
paracetamolom, starejši otroci 
lahko grgrajo slano vodo ali 
žajbljev čaj, otrokom ponuja
mo mehko pretlačeno hrano, 
pozorni pa moramo biti tudi 
na zadostno pitje tekočin. 
Otrok ni obvezno priklenjen 
na posteljo. Ob povečani vra
nici moramo otroka varovati 
pred poškodbo trebuha, saj je 
v tem primeru mogoča smrtno 
nevarna krvavitev, ozdravljiva 
le z operacijo. 
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Ogled Dilvvare, ki je narejena 
iz ene same skalne gmote bele
ga marmorja, te vrže iz tira. 
Celotno svetišče, sobe, liki, fi
gure ali pa strop, iz katerega 
visijo izklesani cvetovi, stebri, 
vse to je iz enega kosa. Nič ni 
lepljeno ali sestavljeno. Slikanje 
v notranjosti je prepovedano. 
Dilwaro je delalo 1500 klesarjev 
in 1200 menihov celih 14 let. Če 
bi bilo po moje, bi bila Dilvvara 
eno od sedmih oz. osmih sve
tovnih čudes. 

Na Mt. Abuju sem videl jaini-
sta Svetambare, ki so popolno
ma goli, čez usta nosijo mreži
co, da slučajno ne bi pogoltnili 
kakšno mušico, pred sabo pa 
ves čas pometajo z metlico, da 
bi ne pohodili mravlje ali katere 
druge živalce. Digambare jaini-
sti pa so oblečeni, drugače pa je 
vera in filozofija ista. Tudi to je 
Indija. 

Pred odhodom iz Mt. Abuja 
sem porabil veliko časa na ban
ki. Administracija je pojem za
se, še posebno pri menjavi de
narja. V formular moraš vpisati 
svoje podatke, številko vize in 
potnega lista, količino in števil
ke bankovcev, ki jih nameravaš 
menjati. Vse to pregledajo štirje 
uslužbenci, na koncu pa dvig
neš denar z žetonom. Najboljša 
je menjava na črno, kar ni sko
raj nikjer problem. Najraje ima
jo bankovce po 100 dolarjev, 
nemško marko pa menjajo ma
lo manj ugodno. 

Vztrcijni trgovci 
Na predbožični večer sva na

daljevala pot za Agro (država 
Uttar Pradesh), kjer se nahaja 
znameniti Taj Mahal. Čeprav 
utrujena od vožnje, nisva mo
gla zaspati. Odšla sva na ogled 
Lal Quile ali rdeče trdnjave, v 
kateri je bil zaprt Shah Jahan in 
iz katere se vidi Taj Mahal. Ko si 
ogledaš nekaj trdnjav, te njiho
va velikost in razkošnost ne pre
senečata več, kajti v skoraj vseh 
so čudoviti vrtovi in intarzije. 
Škoda je le, da vse fontane ne 
delujejo kot v času velikih ce
sarjev. 

Najela sva rikšo, a nama voz
nik ni dal miru. Roteče naju je 
prosil, da si izdelavo preprog 
samo ogledava, kupiti pa nama 
ni treba nič. Menda vsi ti rikšarji 
dobijo procent od prodane ro
be, če le pripeljejo kupca. Risa
nje vzorcev, tkanje, striženje, 
robljenje, napenjanje in pranje, 
vse delajo ročno. Na koncu po
kažejo nekaj gotovih izdelkov, 
vljudno vprašajo, kateri se ti zdi 
najlepši in ko pokažeš na enega 
ali več, si ujet v igro trgovca. 
Izloči tiste, ki ti niso všeč, tebi 
pa spet ostane izbira najlepše
ga. Vmes ponudi čaj in igra se 
nadaljuje, dokler ne ostane ena 
sama preproga. Pove ceno in še 
enkrat ves potek izdelave, hkra
ti pa jo že v mislih zavija za lažji 
transport. V tej situaciji se težko 
znebiš trgovca, ki si zasluži na

pitnino za ves trud. Ampak, žal, 
nama ni uspel prodati ničesar. 

Biser Taj Mahal 
Naslednji dan sva zgodaj 

zjutraj šla proti Taj Mahalu, 
kajti njemu sva se odločila na
meniti ves dan. Do osme ure 
zjutraj so vstopnice dražje za
radi sončnega vzhoda. Če želiš 
videti in slikati to svetovno 
znarhenitost ob sončnem 
vzhodu, plačaš 100 rupij, poz
neje le 10,50 rupij. Sprehodila 
sva se ob obzidju do reke Ja-
mune, ki teče za Taj Mahalom. 
Naletela sva na prostore,, kjer 
sežigajo mrtve. Izza obzidja se 
vidi vrh Taj Mahala, na površi
ni Jamune pa se je zadrževala 
meglica. Odpravila sva se proti 
vhodu. Mimo stražarjev stopiš 
skozi vhodna vrata in doživiš 
šok. Veličastnost sije. Lepota je 
nepopisna. Počutim se zmede
no, saj se zruši predstava, ki 
sem jo imel s fotografij. Razlika 
med shko in resničnostjo je 
velika. Kdo je bila ta Mumtaz, 
ki si je zaslužila vse to? Števil
na vprašanja se ti poraja v gla
vi, toda za pojasnilo ne vprašaš 
nikogar, kajti razlago za to ve 
le ljubezen. 

Na levi in desni sta mošeji, 
vse okrog pa je velik park, v 
katerem se podijo veverice, tu 
in tam pa preletavajo papige 
raznih barv. Sanjariš pri belem 
dnevu in se prepuščaš lepoti, 
razmišljanju... 

Taj Mahal je zgradil mogulski 
cesar Shah Jahan v spomin svo
ji ženi Mumtaz Mahal, svoji 
veliki ljubezni, ki jo je poročil s 
17. leti. Ko je umrla na porodu 
14. otroka, mu je strlo srce, 
postavil je ta veliki spomenik. 
Gradilo ga je preko 20 tisoč ljudi 
in je iz belega marmorja, ki ga 
krasijo intarzije poldragih kam
nov. V njej sta prava in lažna 
grobnica. Shah Jahan je želel 
zgraditi še eno, ki naj bi bila 
popolnoma enaka, le da bi bila 
iz črnega marmorja, namenje
na pa seveda njemu. Toda uso
da je hotela drugače, kajti nje
gov sin Aurangzeb ga je vrgel s 
prestola, njega pa dal zapreti v 
rdečo trdnjavo, iz katere je videl 
Taj Mahal. Danes sta oba, Shah 
Jahan in Mumtaz Mahal skupaj 

pokopana v beli grobnici Taj 
Mahal. Fotografiranje v grobni
ci ni dovoljeno niti ni možno, 
da bi to opravil skrivaj. Lažna 
grobnica je takoj pri vhodu, pra
va pa je pod njo. Krsti krasijo 
dragi in poldragi kamni, obdani 
pa sta z izklesano ograjo z intar-
zijami. Skoraj ves dan sva pole-
žavala po parku in opazovala 
ljudi. 

Mrtvec na ledu 
Nato sva se odločila še za 

južne kraje. Kerala, država na 
jugu Indije, naju je čakala. Be
seda Kera pomeni kokos, torej 
kokosova dežela. 2.580 km ali 
50 ur potovanja na vlaku je 
doživetje zase. Naročila za ko
silo in večerjo so sprejemali 
dnevno na vlaku. Čaj in kavo je 

ves dan prodajal eden izmeJ 
uslužbencev, prehodni trgovcj 
pa so prodajali oblačila, vzglav. 
nike itd. Družina, ki je prav 
tako potovala na jug, mi je vej 
čas kaj ponujala, tako, da sem 
se posladkal in poskusil vŝ  
dobrote njihove domače kuhj. 
nje. Posebej potovanje z želez, 
nico so imeli (v nekakšnih jo, 
gurtovih lončkih, a večjih) ju, 
ho z rezanci in mesom ali brez, 
treba je bilo doliti le vročo 
vodo, počakati nekaj minut in 
okusna juha je bila pripravlje, 
na. Noč na vlaku je minila 
vedno mirno, pozibavanje va 
gona pa je pripomoglo do hi
trejšega spanca. Zjutraj so se 
ženske v hipu uredile v lepoti 
ce, čeprav je bilo na voljo le 
stranišče. Vladal je red. 

Taj Mahal, spomenik ljubezni. 

»Veš, privedel bi dekle s seboj, če bi jo imel. Tista, ki jo imam 
rad, me ne mara. Tiste, ki bi bile vabila vesele, pa meni nizanje. 
Vidiš, več nas ni srečnih zaradi ene same ljubezni,« se je 
nasmehnil, globoko srknil iz steklenice, segel v žep in že so 
orglice milo zapele Kje so tiste stezice, k'so včasih bile. Ivanka je 
hitro pritegnila s svojim žametnim glasom. Jaz sem molčal in 
ganjen poslušal. Spomnil sem se na »najine stezice«, na kolibo. 

»Ivanka, tisto prej ni bila harmonika, bile so orglice.« 
»O, Gabrijel, res si prijatelj.« 
Še nekaj sta jih zapela. Z bridkostjo v srcu pa se še vedno sveže 

spominjam pesmi: 
Dve let' in pol sva se ljubila, 
dve let' in pol sva srečna bla, 
a božja roka naju je ločila, 
sam bog ve al' še kdaj se vidiva. 
Sonce je že zašlo, nad polji je lebdela lahna meglica, iz gozda 

je vel hlad. Ivanka je zadrhtela - zeblo jo je. 
»Treba bo iti,« sem rekel, jo ogrnil s svojim suknjičem in 

dodal: »Da ti ne zmrzne srček, mene greje vino.« 
Napravili smo mali ovinek. Moral sem se še oglasiti pri 

Uramškovih, spodobilo seje, pa tudi rad sem ju imel, zlasti teto. 
Stric nama je postregel s slivovko. 

»Za dekle ta pijača ni, pa ji jo bom kljub temu natočil, saj je 
bleda ko kreda. Menda te ni strah noči, saj te dva spremljata,« se 
je režal, a usta spet tako naglo zaprl, da so mu čeljusti škljocnile. 
Teta ga je namreč močno in z jezo dregnila v rebra in rekla: 

»Mislila sva že, da vas sploh ne bo naokoli. Tvoj prijatelj je. 
obljubil, da se boste popoldan oglasili. Prav luštno smo se imeli. 
Prišli so Cokal, Matičer in Pižorl, vsi z ženami. Pomisli, 
Pižorlovka - pa pri nama. Res škoda, da vas ni bilo.« 

Ob imenovanju Pižorlove me je streslo. Čudno se mi je zdelo, 
da teta, sicer tako razumna ženska, pozablja, da je Ivanka 
kočarski otrok, Pižorlova pa kočarje zaničuje in da je shajanje 
mladih eno, starih pa nekaj čisto drugega. 

Gabrijel ji je rekel: 
»Teta, ne zamerite! Nisem vedel, da si imata toliko povedati, 

zato smo zamudili. Danes sem spoznal, da je ljubezen lepša,-. 

drugačna, kot sem si jo predstavljal, in da prav nič ne pogreša 
petega kolesa. Stric, natočite mi še eno.« 

»Gabrijel! Zdaj govoriš pa dvoumno. Teta, nič takega ni bilo. 
Lepo smo se imeli in Gabrijel je k lepemu popoldnevu veliko 
pripomogel,« je s skrito nejevoljo in kančkom strahu pripomni
la. Ustrašila seje, če naju je morda videl, ko sva se poljubljala. 

Morali smo sesti za mizo. Stric se je držal malone slovesno in 
zviška kot kak gruntar, ki za večji praznik povabi kočarja za 
dobro obloženo mizo - češ, zdaj pa jej, saj vem, kaj je lakota. 
Takšnega sem že večkrat videl. Tisti večer je bil vzrok narejene 
vzvišenosti in napihnjenosti tetin malo prehud dregljaj v njegova 
rebra. Takšno držo si je nadel vedno takrat, kadar je hotel 
prikriti kakršnokoli nerodnost, dolgo pa v njej nikoli ni zdržal 

Teta je prinesla na mizo potico, suho meso in liter izabele in 
začela prigovarjati, naj prigriznemo. 

»Kaj spet praznujeta?« sem vprašal. 
»Veliko noč vendar,« je rekel, a mu nisem verjel. Na mizi je 

bilo vsega veliko preveč. 
Teta je postala v život obilnejša, toda telo je imela še vedno v 

lepem sorazmerju. V očeh sem pogrešal tisto njej značilno spravlji-
vost, dobile pa so nekakšno iskrivost. Kaj jo je le spremenilo? 

Da bi strica spravil v dobro voljo, sem ga vprašal 
»Stric, še imate tistega osla, po katerem je bilo treba zamahni

ti, da se mu je pod repom zaiskrilo, če se ga je lotila trma?« 
»Nimam. Prišel je v tako zelo trmasto obdobje, ko ga največ

krat tudi z najspecialnejšo leskovo mastjo nisem premaknil z 
mesta. Rigati je začel tako na glas, da sem se zbal da me bo 
zaradi jeze božjast strla. Prodal sem ga za v klobase.« 

»Imate drugega?« 
»Ne. Pa ga tudi ne mislim več imeti« 
»Zakaj ne?« 
»Zato, ker me je zadnjič en nemški soldat vprašal če sem Srb; 

najbrž zaradi osla in mojih mustač. Osla sem spravil mustač pa 
ne mislim, saj jih nimajo samo Srbi« 

Bil je spet stari dobri stric Uramšek. 
Gabrijel je pridno jemal z mize, jaz nekoliko manj. Ivanka pa 

zelo malo. Razumel sem jo. Miza je bila preobilno obložena. 
Menil sem, da je čas, da se z Ivanko odpraviva. 

»Gabrijel, počakaj me! Ivanko pospremim domov, kmalu se\ 
vrnem.« 

»Da ne boš tja predolgo hodil« je rekel stric - ni mogel iz svoji 
kože. Gabrijel se je zasmejal stric pa hehetal, kajti tete ni biloi 
hiŠL Pri kuhinjskih vratih nama je nestrpno pomignila prot 
hišnim vratom. Ko sva prestopila prag, je že bila za nama. 
Potegnila meje v temo in Ivanki šepnila, naj pride bližje. 

»Ivanka, zaupam ti, da boš molčala. Rada vaju imam, zatt 
vzemita, kar vama bom zdajle dala, brez kakršnegakoli onegav 
Ijenja, da ne bo slišal stric. Začutil sem njeno roko in neki papit 
ob mojL Bili so bankovci. Takoj zatem je Ivanka hotela neka 
reči, pa jo je sunila v temo, mene pa poljubila in me prav tat 
sunila od sebe in stekla v nišo. 

Šepetaje sem poklical Ivanko. Našla sva se in odstranila oi 
hiše, našla pot in odšla proti domu. 

»Kaj to pomeni?« sem jo začuden vprašal 
»On je od starega strica podedoval nekaj denarja - to vedo vsi.' 

»A, zato je pripravil majhno oKcet, toda zakaj takšno skrivanje?* 
»Denar vendar ni njen, zato nama ga je dala na skrivaj. Rekli 
je, da nas stric ne sme slišati.« 

»Vseeno mi ne gre v glavo, zakaj tolikšno razmetavanji 
denarja?« »Tudi meni ne,« je tiho rekla. 

Ob porobku gozda, od koder se je pri dnevu že videla Blajevi 
hiša, sem sedel na velik bukov štor in si jo posadil na kolena 
Začel sem jo poljubljati, toda odlepila se je od mene rekot 
»Ne mučiva se. V temi je odrekanje še veliko težje.« 

»Hvala za zaupanje. Tolikokrat sem že ugibal, ali si tudi t 
zaželiš tako močno kot jaz. Nagibam se k veri, da ne.« 

»Mirko, tega ne bova nikoli vedela drugače, ko da se za neka, 
časa spremenim v tebe, ti pa v mene. Tako bi morda spoznala, 
kateri si močnejše želi, kateri se težje vzdrži. Toda najbrž tudi tc 
ne bi bilo dovolj, kajti mnogo je vplivov, ki vsak po svoje delujejt 
na dušo, prav tako kot na telo.« 

»Od kod jemlješ tako razumne razlage?« 
»Ne znam ti prav povedati Iz mene prihajajo, nekje iz globirv 

prsi, ali srca, neodvisno od mene, kot tudi srce bije neodvisno oi 
naše volje. Prav nič nisem pametna, kot mislijo nekateri, tudi f 
me precenjuješ.« 

Vstala sva. Sklenila je prste svojih rok z mojimi in se privila ^ 
meni. Čudno, nisem se vzburil, ko sem začutil njeno drago telo> 
ampak okusil sladko spokojnost. Odšla sva domov. Okna so biU 
že temna, vrata zaklenjena. 

Odšla je k okencu kamre in poklicala mater »Malce sti 
pozna,« je rekla, ko sva vstopila. 

»Pri Uramškovih sva bila gotovo dlje kot eno uro. Gabrijel je^^ 
tam.« ji je odgovorila Ivanka. 

»Na peči je večerja. Če ni dovolj topla, si jo pogrejta.« 
»Ničesar nisva potrebna. Celo popoldne jeva, nazadnje pa 

pri Uramšku.« 
A 
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VITEZI BELEGA MESTA 

TRAČNICE 
Ko bom vel ik 

Otroci so odprtih oči. V Rusi
ji vidijo, kako razkošno živijo 
njihovi nepridipravi in nepri-
dipravke. Zato ne čudi, da si 
toliko dečkov želi, da bi postali 
mafijci, dekletca pa bi bila 
rada prostitutke. Pri nas tako 
resnih anket še nismo delali. 

Nad mucitelje 
Obsoteljski možje postave so 

se v tem mesecu temeljiteje 
lotili mučiteljev živali. Da jih 
čaka precej dela, pričajo po
vsem sestradane krave in telič
ki v hlevih u Gubnem pri Lesič-
nem ter v Kristan Vrhu, kjer je 
ena krava od lakote celo pogi
nila. Lastniki so preživeli, nji
hova živina pa je že pri skrb-
nejših gospodarjih. 

Kjer se prepirata 
d v a . . . 

Boj med TV hišami je vse 
bolj oster, sedaj so začeli njiho
vi predstavniki obračunavati 
že s pestmi. Takšnemu spopa
du smo bili priča na sobotni 
rokometni tekmi v Golovcu, na 
kateri sta se zaradi snemalne
ga mesta spopadla predstavni
ka TV Slovenija in velenjske 

VTV. Televizija Celje pa je ta
koj pristavila svoj »piskrček« 
in spopad posnela... 

Laška znamenitost 
Laško bo izgubilo svojo naj

novejšo znamenitost. Zaradi 
prehoda na drugo vrsto ogre
vanja bo zdravilišče podrlo 
20-metrski dimnik, skozi ka
terega je mogoče z vrha do tal 
štrbunkniti brez hujših posle
dic. Vsi radovedni pogumne-
ži, ki bi radi na lastni koži 
preizkusili ta svojevrstni pro
sti pad, naj zato pohitijo. Že 
prihodnji mesec dimnika ne 
bo več. 

(Ocl)kloiil 
Opozicija je kritik vlade, 
tu, v svetu in povsod, 
Clinton ljubi seks naslade, 
tudi to je pač zahod. 

Proračunska žogica, 
igra spet je na tapeti, 
raznobarvna je marogica, 
komu kaj je treba vzeti. 

POPEVKAR« 

AMADEUS POROČA 

Ovce in gospodarji 
Ostriženi ovci pač nič ni mar 

kdo njen je gospodar 
Usoda ji namreč takšna je dana, 

da na koncu ostane le ovca zaklana. 

NASMEH,. 
PROSIM! i 
Vsak teden 
vaša šala 

Očitno je nekatere bralce 
zelo razžalosti la ukinitev 
Stranke šaljivcev, čeprav 
njeni sodelavci niso bili šte
vilni in se zadnje čase tudi 
niso posebej izkazali s po
šiljanjem duhovitih in sve
žih šal. Vinko Aristovnik iz 
Celja nam je celo poslal 
»osmrtnico« z naslednjo 
vsebino: »Sporočamo ža
lostno vest, da je v Novem 
tedniku preminila stran 
Stranke šaljivcev. Žalujoči 
šaljivci.« 

Da šaljivci ne bodo preveč 
žalovali, smo se odločili, da 
bomo vsak teden objavili sa
mo eno šalo, ki se nam bo 
zdela najboljša od vseh, ki 
nam jih boste poslali. Zato ste 
seveda vabljeni k sodelovanju. 
Za pokušino objavljamo šalo 
Ljuba Srnovršnika iz Vele
nja. 

Lutka 
Danilo je dobil novo tajni

co. To so izvedeli tudi doma
či in zanimalo jih je, kakšna 
je. 

»Zelo sem zadovoljen. Hitro 
tipka, skuha najboljšo kavo, 
ubogljiva in marljiva je, pa še 
lepa kot lutka.« 

Najmlajša se oglasi: »Oči, a 
tudi zapre oči, ko jo položiš na 
hrbet?« 

ZANIMIVOST 

Korak v novo tisočletje i 
Velenje je prejšnji petek obiskal eden vodilnih znanstveni 

kov vesoljske ruske agencije prof. dr. Georgy R. Uspensky, k 
so ga povabili člani novo ustanovljenega velenjskega astro 
nomskega društva Gostosevci. 

Na velenjskem gradu je predaval strokovnjakom, mladii 
članom astronomskega društva in številnim radovednežem, p( 
govor pa je vodil in prevajal iz ruščine dr. Blatnik, sodelavec 
podjetja Inova Velenje ter Inštituta Jožef Štefan iz Ljubljane. Di;< 
Uspensky je spregovoril o mnogih spoznanjih in dosežkih 
svetovne astronomije, vesoljskih odpravah ter majhnosti človeš
kega uma v brezmejnosti kozmosa. Einsteinova relativnostna 
teorija, ki vlada zemlji, odpove ob vseh globalnih vprašanjil: 
vesoljske gravitacije, gibanja ozvezdij, galaksij ter obstoja črnil: 
lukenj. Po besedah ruskega znanstvenika moramo »prav i l 
vesolju iskati rešitve za naše poreklo in obstoj«. J . MIKLAVCl 


